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روزنامه صبح ایران

در نظر دارد بهره برداری از 3 سازه بیلبورد تبلیغاتی را  به 

مدت سه سال از طریق برگزاری مزایده به بخش خصوصی 

واگذار نماید. 

تبلیغاتی واجد شرایط دعوت  کانون های  کلیه  از  لذا 

به عمل  می آید از تاریخ نشر آگهی نوبت اول نسبت به 

دریافت اسناد مزایده و از تاریخ نشر آگهی نوبت دوم 

به مدت 10 روز و تا پایان ساعت اداری مورخ 97/11/13 

جهت ارائه پیشنهادات به سازمان زیباسازی شهرداری 

قم واقع در خیابان  آیت ا... طالقانی)آذر( کوچه شماره 

پیمانها   امور  و  حقوقی  اداره  زیباسازی  ساختمان   25

مراجعه و یا جهت دریافت اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 

37701512  داخلی 304  تماس حاصل فرمائید.

 ضمناً سازمان در رد یا قبول هریک از پیشنهادات مختار 

بوده و هزینه آگهی و کارشناسی بر عهده برنده مزایده 

خواهد بود. 

آگهی مزایده)نوبت اول( تاریخ 1397/10/26   آگهی مزایده)نوبت دوم( تاریخ 1397/11/03

سازمان زیبا سازی 
شهرداری قم

روابط عمومی سازمان زیباسازی شهرداری قم

آگهی مزایده )نوبت اول(

حسین مرعشی:

 به مجلس دوم نیاز داریم 

رییس اتحادیه املاک:

فریب قیمتهای کذایی مسکن در سایت ها را نخورید!

واکنش ها به ازدواج مجدد همسر شهید حججی

وقتی بحث بودجه مطرح می شود لابی ها اوج می گیرد 

لابی  موسسات »افراد خاص« 
زیر سقف هرمی مجلس

رئیس جمهور در جلسه شورای اداری استان گلستان تاکید کرد

امنیت و همدلی 
لازمه حل مشکلات
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2
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3
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معاون امور اقتصادی و توسعه منابع استاندار قم با بیان اینکه کارهای بزرگی در توسعه ی 
زیرساخت های تولیدی- صنعتی صورت گرفته است گفت: دولت خود را در حوزه ی نظارت، حمایت 
مالی و ارائه ی تسهیلات و نیز توسعه ی زیرساخت ها مسئول می داند.مهرداد غضنفری امرایی روز 
گذشته در هفتمین همایش صنعت چوب استان قم در شهرك صنعتی ثامن الائمه قم، طی سخنانی 
نقش این صنعت در تولید و اشتغال استان را مورد توجه قرار داد و گفت: بالغ بر 3 هزار واحد تولیدی 
با 20 هزار نفر اشتغال در صنعت چوب مشغول به فعالیت هستند.وی با بیان اینکه در کلیه ی تولیدات 
استان حلقه ی مفقوده داریم که آن بازاریابی است افزود: در کشورهای توسعه یافته بر روی تقویت 
تولید داخلی در کنار نقش آفرینی مردم در این رابطه کار شده است.معاون استاندار قم بیان داشت: 

در چارچوب سیاست های اقتصاد مقاومتی نیز درون زایی، برون گرایی...

مراجع عظام تقلید در دیدار استاندار قم با ایشان، بر ارتقاء وضعیت فرهنگی اقتصادی و 
عمرانی استان قم تأکید کردند.

بهرام سرمست استاندار قم به همراه حجت الاسلام داود نمازی مشاور وزیر کشور با مراجع 
تقلید، آیات عظام صافی گلپایگانی، نوری همدانی، علوی گرگانی، سبحانی، جوادی آملی، مکارم 
شیرازی، شبیری زنجانی و حجت الاسلام شهرستانی نماینده آیت الله العظمی سیستانی در ایران 
دیدار کرد.آیت الله العظمی صافی گلپایگانی در این دیدار با اشاره به جایگاه شهر مقدس قم به 
عنوان ام القرای جهان تشیع، گفت: مسئولان استان قم باید درشأن این شهر وظایف خود را انجام 
دهند.وی خدمت در قم را توفیق الهی عنوان و خاطرنشان کرد: مدیران استان قم باید در جهت 

خواست خداوند متعال و رضایت مردم قدم بردارند...

 داستان لابی ها، داستان عجیب وغریبی است و این قصه 
وقتی به راهروهای مجلس می رسد، پیچیدگی هایش آنقدر 
می شود که دیگر دوست و رقیب نمی شناسد؛ حالا فکرش را 
بکنید فصل بودجه  و تخصیص اعتبارات هم از راه برسد دیگر 
همه لایه های پیدا و پنهان به دنبال راهی هستند تا بتوانند 

اعداد بودجه ای که قرار است شامل حالشان شود را بزرگتر 
کنند. در این میان، قانون بازی همان قانون قدرت بیشتر و 
منفعت بیشتر است. البته با این تفاوت که اینجا حرف اول را 
قدرت لابی می زند.دو هفته ای می شود که لایحه بودجه سال 

9۸ به مجلس آمد و روی میز کمیسیون تلفیق...

رئیس جمهور امنیت و همدلی را لازمه حل مشکلات دانست و با تاکید بر اینکه "از تحریم نمی ترسیم، اما جنگ 
اقتصادی بدون سختی معنا ندارد"، اظهارداشت: مانند جنگ تحمیلی، جنگ اقتصادی هم به ما تحمیل شد ما خسارت 

می بینیم اما می ایستیم.

* تسلیم فشار نمی شویم؛ تحریم را کنار بگذارید
* باید با دنیا ارتباط داشته باشیم

معاون امور اقتصادی و توسعه منابع استاندار قم:

منابع بانك های خصوصی 
باید در استان هزینه شود

مراجع عظام تقلید در دیدار استاندار قم تاکیدکردند

ارتقاء وضعیت فرهنگی
 اقتصادی و عمرانی قم

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: ما به لحاظ اخلاقی 
که یکی از پیام های مهم اسلام و انقلاب بوده، دچار عقب گرد و افت 
شده ایم.حجت الاسلام و المسلمین مجید انصاریاظهار کرد: مردم 
ایران علیرغم تمام مشکلاتی که با آن مواجه هستند، به خوبی نسبت 
به اهداف و آرمان های اولیه انقلاب که امام)ره( مطرح کردند و شهدا 
برایش جان دادند، پایبند و وفادار هستند.وی افزود: شهدا متعلق به 

همین مردم بودند. ما صدها هزار شهید و ...

یک فعال سیاسی اصلاح طلب با بیان اینکه چهل سالگی نظام 
محصول این بوده است که مردم نظام را از خود می دانستند، گفت: 
برای استمرار انقلاب اسلامی عملکردها باید به گونه ای باشد که 
بتواند مردم را قانع کند که نظام قابل اتکا و قابل اعتماد است و مردم 
می توانند با هدف بهبود شرایط از نظام حمایت کنند.بهزاد نبوی 
با اشاره به اینکه عملکردهای نظام جمهوری اسلامی هم می تواند 

انقلاب را ان شاءالله 400 ساله  یا عمرش را خیلی...

مجید انصاری :

به لحاظ اخلاقی دچار 
عقب گرد شده ایم

بهزاد نبوی: 

اکثریت مردم با اصل نظام 
مخالفت ندارند 
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عکس: حسین رزاق نژاد

8

انقلابی گری به معنای شعار دادن
 و به گونه ای دیگر عمل کردن نیست 

محمدرضا عارف: 

ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

88

نباید مدام شعار ساده زیستی داد و در عمل آن را اجرا نکرد 
معیشت مردم باید دغدغه اصلی مسئولان باشد
اگر مصمم باشیم تحریم ها اثری نخواهد داشت
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بیماری نظام بانکی
 علت است یا معلول؟ 

این روزها باز هم زمزمه هایی مبنی بر اصلاح نظام بانکی 
به گوش می رسد. این نخستین بار نیست که ضرورت و 
الزام این اصلاح مطرح می شود. اما پرسش اساسی این 

است که آیا نظام بانکی ریشه مشکلات اقتصادی کشور است یا نتیجه آن؟ این روزها 
در خصوص اصلاح نظام بانکی و اجرای دقیق قانون بانکداری بدون ربا، بحث های زیادی 
در سطوح مختلف مطرح است. مشهود است که پیشنهاددهندگان این گونه اصلاحات، 
عمدتاً بر اساس برداشتی که از معضلات اقتصادی و بانکی دارند، نظرات اصلاحی خود را 
ارائه می کنند. به عنوان مثال، در طول چهل سال گذشته، نمایندگان مجلس به تبع انتظار 
موکلان خود، در درجه اول به »اشتغال« و در اولویت دوم به »تورم« اهمیت بیشتری 
می دهند. بنابراین جهت رفع مشکل اشتغال، دائماً قوانینی تصویب کرده و می کنند که 
بانک ها را مکلف به اعطای وام بیشتر به بخش های اقتصادی با تضامین سهل و آسان تر 
می کند.به عبارت دیگر، برآیند کلی قانون گذاری مجلس در حوزه اقتصاد، مسئله اشتغال 
بوده و هست. در شرایط فعلی نیز که به طور جدی بحث اصلاح نظام بانکی مطرح است، 
آن ها نیز در شیپور ناکارآمدی بانک ها می دمند و اصلاح آن را منوط به تزریق نقدینگی 
بیشتر توسط سیستم بانکی به بخش های مختلف اقتصادی برای توسعه اشتغال یا حفظ 
میزان اشتغال فعلی می دانند. این نحوه تفکر درخصوص اصلاح نظام بانکی یعنی اصلاح 
نحوه اداره بانک ها در چارچوب اعطای تسهیلات بیشتر با نرخ سود پایین تر یا استمهال 
بدهی تسهیلات گیرندگان. ناکارآمدی نظام بانکی که نتیجه ناکارآمدی اقتصاد و قوانین 
خلق الساعه است، مسئله ای در جریان و در عین حال نامشهود است.اصلاح نظام بانکی در 
اقتصادی که دائماً تحت تأثیر شرایط سیاسی و بحران های غیراقتصادی است، مفهومی 
ندارد و نمی تواند مشکلات ریشه ای اقتصاد را حل کند و تنها به معلول می پردازد. برای 
نمونه، در تمام برهه های زمانی، دغدغه بیشتر دولت مردان و مجلسیان نرخ سود بانکی 
است، در حالی که نرخ سود خود معلول معوقات و مطالبات بانکی است و از طرفی 
معوقات هم خود ریشه در خرابی اقتصاد دارد. زیرا گیرنده تسهیلات یا بازده لازم را از 
چرخه تولیدی خود دریافت نمی کند یا گاهی تسهیلات را در معاملات سفته بازی به  کار 
گرفته و سودهای شیرین)!( این معاملات اجازه نمی دهد تسهیلات بانکی را بازپرداخت 
کند. پس تا زمانی که مسئله معوقات سیستم بانکی حل نشده و راهکاری برای وصول 
مطالبات بانکی ارائه نشود، اصلاح نرخ سود بانکی و به تبع آن، اصلاح بخشی از نظام 
بانکی کارایی لازم را نخواهد داشت.از سوی دیگر، قانون بانکداری بدون ربا نیز که بخشی 
از همین اصلاح نظام بانکی در نظر گرفته می شود، به دلایل مختلف گاهی ریشه ای، 
اجرایی نیست. یکی از این دلایل بنیادین به تعریف ربا برمی گردد که به نظر می رسد 
تعریف مشخصی در این خصوص وجود ندارد. این سؤال مطرح است که کاهش ارزش 
پول و جبران این کاهش ارزش در معاملات پولی، حکم ربا دارد یا خیر؟ همین موضوع 
اساس آنچه را بانکداری بدون ربا نامید می شود، در اقتصادی که دائماً دارای نوسانات بالای 
تورمی است زیر سؤال می برد.دلیل مهم دیگر عدم اجرای قانون بانکداری بدون ربا، نحوه 
کاربرد عقود اسلامی و نقش بانک ها به عنوان واسطه گر مالی است. اگر بانک ها را طبق 
قوانین اجرایی موجود به واسطه اینکه وکیل سپرده گذاران هستند، واسطه گر بدانیم )که 
در واقع متضمن این نقش هستند( پس هر گونه سود و زیان ناشی از به کارگیری وجوه 
به وسیله بانک ها باید در نهایت به سپرده گذار تعلق گیرد. این در حالی است که بنگاه ها 
در اقتصادی که به دلایل مختلف سیاسی و ساختاری، بازده لازم را ندارد و عملًا بازده 
بخش های مولد آن بسیار پایین تر از تورم است، چگونه می توانند به بانک، به عنوان وکیل 
سپرده گذار سود دهند تا بانک هم بعد از برداشت حق الوکاله خود، باقی مانده آن را به 
سپرده گذار دهد؟ نتیجه این می شود که قانونگذاران ما برای حل مقطعی مسئله، با اعمال 
انواع و اقسام قوانین، زیان وارده را متعلق به بانک می دانند و بانک را مکلف می کنند که 
قبل از به کارگیری وجوه سپرده گذاران به صورت وکالتی و مشخص شدن نتیجه سود و 
زیان عملیات ناشی از آن، سود را به صورت علی الحساب به سپرده گذار بدهد و احتمال 
به انتفاع نرسیدن سرمایه گذاری ها را خود تقبل کند؛ آن هم در سرمایه گذاری هایی که 
بازگشت اصل آن هم با ریسک سنگین روبه رو است.جمع بندی اینکه نظام بانکی ما بیمار 
است، اما این بیمار، خود معلول علت های دیگری است. تا زمانی که اقتصاد از یک ثبات 
دائمی برخوردار نشود و متغیرهای کلان اقتصادی مرتباً نوسان های بزرگ داشته باشند و 
سرمایه گذاری های مولد نتوانند بازدهی بالاتر از نرخ سود بانکی و حداقل نرخ تورم کسب 
کنند و از طرفی فرهنگ رو به گسترش کسب سودهای آنی و یک شبه از معاملات 
و سرمایه گذاری های غیر مولد و مخرب از بین نرود، اصلاح نظام بانکی در عمل هیچ 

مفهومی نخواهد داشت و تلاش ها برای آن بی ثمر خواهد بود.
* مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران

کاهش مالیات انتقال خودرو
 نفع دولت و ملت

افزایش قیمت خودرو و هزینه بالای مالیات نقل و انتقال 
آن تعداد معاملات رسمی را کاهش داده و مشکلاتی را 
برای مردم و هزینه هایی را برای دولت ایجاد کرده است 

بنابراین کاهش هزینه انتقال رسمی خودرو ضروری است و به نفع دولت و مردم است. از 
سال 1382 به موجب ماده 4 قانون موسوم به تجمیع عوارض، هنگام تنظیم اسناد نقل 
و انتقال قطعی و نیز وکالت برای فروش انواع خودرو، نرخ مالیات بر نقل و انتقال وسایل 
نقلیه موتوری به میزان یک درصد ارزش خودرو تعیین شده که توسط وزارت دارایی اعلام 
می شود.از طرف دیگر طبق ماده 10 اصلاح ماده 123 قانون ثبت اسناد و املاک مصوب 
1384، نیم درصد ارزش فوق بهه عنوان حق الثبت به خزانه واریز می شود که جمعا یک 
و نیم درصد می شود، این درحالی است که ارزش یک دستگاه پژو پارس ELX آخرین 
مدل درسال 1382 مبلغ 14میلیون و 200 هزار تومان بود و مالیات نقل و انتقال آن 
142 هزار تومان می شد و در حال حاضر قیمت یک دستگاه خودروی مذکور 62 میلیون 
تومان است که مالیات نقل و انتقال آن 620 هزار تومان و حق الثبت آن 310 هزارتومان 
می شود.این رقم در خصوص خودروهای خارجی به مراتب بیشتر است. برای مثال 
مالیات نقل و انتقال خودروی سانتافه در سال مذکور 162 هزار تومان بود و اکنون مالیات 
و حق الثبت سانتافه DM 2400 مدل 2019 مبلغ هشت میلیون و 775 هزار تومان 
است. بنابراین هزینه سنگین انتقال و تنظیم وکالت رسمی خودرو، موجب گسترش 
معاملات عادی و قولنامه ای شده و مشکلات نهادهای نظارتی و امنیتی و اطلاعاتی و 
برای پیدا کردن مالکان واقعی خودرو که مرتکب جرم یا تخلف شده اند، افزایش خواهد 
یافت.در حال حاضر از 5.5 تا 6 میلیون فقره انتقال خودرو، 2.5 میلیون آن به صورت 
رسمی منتقل و حدود 3 میلیون فقره آن فقط تعویض پلاک می شود. یعنی بیش از 3 
میلیون نقل و انتقال، بدون پرداخت مالیات و حقوق دولتی و به صورت غیررسمی منتقل 
می شود. آمار ناجا در خصوص پاسخ به استعلام های قوه قضائیه در خصوص خودرو، 
حدود400 هزار فقره در سال است که غالبا به علت طرح شکایت راجع به انتقالات خودرو 
به صورت عادی و قولنامه ای است. هزینه دادرسی برای هر پرونده در دادگستری برای 
دولت به طور متوسط 30 میلیون تومان در سال است حال آنکه دولت نمی تواند این 
رقم را به عنوان هزینه دادرسی از خواهان اخذ کند و لاجرم به بودجه دولت تحمیل می 
شود. بر این اساس با افزایش سرسام آور هزینه انتقال خودرو، تعداد نقل و انتقالات رسمی 
خودرو به نحو چشمگیری کاهش یافته و هزینه دادرسی و سایر هزینه های اجتماعی 
برای دولت به طور چشمگیری افزایش خواهد یافت.از طرف دیگر کاهش نرخ مالیات نقل 
و انتقال، موجب افزایش تعداد معاملات خودرو شده و این مساله، کاهش نرخ مالیات را 
جبران خواهد کرد کما اینکه در سال 1384 با کاهش نرخ حق الثبت تنظیم همه اسناد 
از پنج درصد به نیم درصد، نه تنها میزان وصولی حق الثبت اسناد کاهش نیافت بلکه با 
افزایش تعداد معاملات، با افزایش وصولی دولت نیز مواجه بودیم.تعداد معاملات غیرمنقول 
ثبت شده در دفاتر اسناد رسمی در سال 1383 تعداد 857 هزار و 879 فقره بود که 
پس از کاهش حق الثبت از پنج درصد به نیم درصد در سال 1385 به یک میلیون و 
253 هزار و 843 فقره و در سال 1386 به یک میلیون و352 هزار و 749 فقره رسید. 
بنابراین با کاهش نرخ حق الثبت اسناد، تعداد تنظیم اسناد افزایش یافته و کسری کاهش 
نرخ حق الثبت جبران شد.سیدکاظم دلخوش، نماینده مردم صومعه سرا در 21 شهریور 
سال 96 طی نامه ای از کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی پیشنهاد کاهش 
نرخ مالیات و حق الثبت تنظیم اسناد خودرو را به میزان یک در هزار مطرح کرد و کانون 
سردفتران نیز همین در خواست را در سال های 1395 و 1396 از مرکز پژوهش های 
مجلس و کمیسیون اقتصادی دولت و رئیس مجلس شورای اسلامی مطرح کرده است. 
اکنون به نظر می رسد کاهش هزینه انتقال رسمی خودرو ضروری است و به نفع دولت 
و مردم خواهد بود که مالیات نقل و انتقال و حق الثبت تنظیم اسناد خودرو کاهش یابد.
* مشاور رئیس کانون سردفتران و دفتریاران

آذری جهرمی خبر داد: 

ماهواره بر پیام در مدار قرار نگرفت 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در صفحه شخصی خود از قرار نگرفتن ماهواره 

»پیام« در مدار خبر داد. 
دوست داشتم با  خبرخوب همه را شاد کنم اما گاهی زندگی آن طور که انتظار داریم 
پیش نمیرود...ولی نباید کوتاه بیاییم ومتوقف شویم.دقیقا در همین شرایط است که ما 
ایرانیان با بقیه ملتها در روحیه وشجاعت متفاوتیم.این بارهم با تلاش بیشتر،به دنیا ثابت 

میکنیم که "دوستی" موفق میشود ان شاءالله.

پیام تسلیت رهبر معظم انقلاب در پی حادثه سقوط هواپیما؛

مسئولان، نقاط ضعف را 
شناسایی و پیگیری کنند 

پیامی  در  خامنه ای  الله  آیت  حضرت 
حادثه تلخ سقوط هواپیمای حامل کارکنان 

نیروی هوایی ارتش را تسلیت گفتند. 
دفتر  رسانی  اطلاع  پایگاه  گزارش  به 
حفظ و نشر آثار حضرت آیت الله خامنه ای، 
رهبر معظم انقلاب در پیامی حادثه سقوط 
هواپیمای حامل کارکنان نیروی هوایی ارتش 

را تسلیت گفتند.
متن پیام رهبر انقلاب اسلامی به این 

شرح است:
»بسم الله الرحمن الرحیم

حادثه ی تلخ و تأسف بار سقوط هواپیمای حامل کارکنان خدوم نیروی هوایی ارتش 
جمهوری اسلامی ایران و جان باختن آن عزیزان و دیگر سرنشینان آن پرواز را با تأثر و 
اندوه و همدردی، به خانواده های داغدیده و به خانواده ی بزرگ ارتش و نیروی هوایی 
تسلیت میگویم و صبر جمیل برای بازماندگان و رحمت و مغفرت برای درگذشتگان 
مسألت میکنم. لازم است مسئولان ذیربط با برررسی کامل این حادثه ی اندوهبار، نقاط 

ضعف و خلأها و خطاهای احتمالی را شناسایی و پیگیری کنند.«

محمدرضا عارف: 

انقلابی گری به معنای شعار دادن 
و به گونه ای دیگر عمل کردن نیست 

رییس فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی گفت: انقلابی گری به معنای شعار 
دادن و در خلوت به گونه ای دیگر عمل کردن نیست؛ به مدیر باید جسارت داد نه آنکه با 

برچسب زدن به او تضعیفش کرد. 
محمد رضا عارف دوشنیه شب در پنجمین همایش ملی مدیریت جهادی که در مرکز 
همایش بین المللی صدا و سیما برگزار شد اظهار کرد: من نمی گویم تحریم و شیطنت 
دشمنان در ایجاد مشکلات کشور تاثیری ندارند اما می توانیم با نگاه به درون و استفاده 
از ظرفیت های داخلی کشور و باور به نظام و موفقیت از مشکلات عبور کنیم، اگر ما 
مصمم باشیم تحریم ها اثری نخواهد داشت. وی تحریم های ظالمانه آمریکا علیه ایران 
را سند روسیاهی برای غرب و آمریکا دانست و گفت: باید به ارزش های داخلی افتخار 
کنیم و به هم احترام بگزاریم این جوانان فرزندان ما هستند و اگر اشتباهی داشته باشند 
مقصر ما هستیم.وی بر پیروی از آرمانها و ارزش های انقلاب تاکید و اظهار کرد: در این 
شرایط منافع گروهی و حزبی را باید کنار گذاشت. مسئله اصلی مشکلات امروز کشور، 
موضوع مدیریتی است که از گذشته این مسئله وجود داشته است. نماینده تهران تصریح 
کرد: برای اینکه آرمان ها و مدیریت جهادی عملی شوند باید وفاق ملی تقویت شود و در 
این شرایط هدف، منافع ملی است. عارف گفت: متأسفانه در افزایش نرخ بهره وری هیچ 
دستاوردی نداشتیم و همچنین در حوزه علوم دانش بنیان موفقیت هایی نداشتیم. رییس 
فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی در ادامه با بیان اینکه در این شرایط معیشت مردم 
باید دغدغه اصلی مسئولان باشد، افزود: نباید مدام شعار ساده زیستی داد و در عمل آن را 
اجرا نکرد بلکه مدیران باید به آرمان های انقلاب بازگردند. وی تصریح کرد: نباید سیاست 
بازی ها را به حدی برسانیم که کسی جرأت قبول مسئولیت را نداشته باشد. عارف ادامه 
داد: متأسفانه امروز کار به جایی رسیده که کسی به راحتی مسئولیت قبول نمی کند؛ در 
صورتی که باید بستری فراهم شود تا افراد متخصص و شایسته بتوانند مدیریت را برعهده 
بگیرند و باید بدانیم که در مدیریت اشتباه و خطا وجود دارد و مدیر باید پاسخگوی این 

اشتباهات نزد مردم و خداوند باید باشد.

حسین مرعشی:

 به مجلس دوم نیاز داریم 
سخنگوی حزب کارگزاران سازندگی معتقد است ' برای حل رفع نقص در روند 

قانونگذاری در کشور باید به تشکیل مجلس دوم فکر کنیم' . 
»حسین مرعشی« گفت: مجلس دوم می تواند تحت عنوان »مجلس نخبگان« یا 
»مجلس سنا« و از ادغام و ترکیب مجلس خبرگان رهبری، مجمع تشخیص مصلحت 
نظام و برخی نهادهای دیگری که قانونگذاری می کنند، تشکیل شود که انتخابات آن می 
تواند استانی برگزار شود.نمایندگان مجلس شورای اسلامی طرحی را در مجلس تدوین 
کرده و به کلیات آن رای داده اند که در صورت قانون شدن، انتخاب نمایندگان پارلمان به 
صورت استانی برگزار می شود، مدلی از انتخابات که دولت هم با آن موافق است؛ این در 
حالی است که لایحه جامع انتخابات را نیز در دولت در حال بررسی و نهایی شدن است 
و تا چند هفته دیگر به مجلس شورای اسلامی ارائه می شود.مرعشی با استانی شدن 
انتخابات موافق نیست و معتقد است که »انتخاب نماینده های مجلس به همین شکل 
کنونی باقی بماند، بهتر است«سخنگوی حزب کارگزاران سازندگی در تعریف »مجلس 
دوم« به خبرنگار ایرنا گفت: اگر در کشور نقص داریم باید به فکر تشکیل مجلس دوم 
باشیم، نه این که شیوه انتخابات نمایندگان مجلس را تغییر دهیم.مرعشی اظهارداشت: 
مردم در شهرستان های کوچک با نمایندگان خود زندگی می کنند؛ ما نباید شهرهای 
کوچک را پیش پای مردم شهرهای بزرگ قربانی کنیم.او تاکید کرد: هر شهرستان و یا 
چند شهرستان که یک حوزه انتخابیه محسوب می شود، باید نماینده مستقل و مختص 
خود را داشته باشد.مرعشی محلی نگری یک نماینده مجلس را نه تنها مشکل نمی داند، 
بلکه معتقد است: مردم اتفاقا از نماینده مجلس توقع داشته و مطالبه می کنند که مسایل 
محلی آنان را پی گیری و حل و فصل کنند.سخنگوی حزب کارگزاران سازندگی گفت: 
اگر نمایندگان مجلس صرفا به دنبال مسایل کلان و ملی کشور بروند، از مشکلات مردم 

غافل شده و دیگر به مردم فکر نمی کنند، بلکه فقط به خودشان فکر می کنند.

رئیس شورای تهران: 

شهروندان نگران پولی شدن 
معابر پایتخت  نباشند 

رئیس شورای اسلامی شهر تهران گفت: از آنجا که برای دریافت عوارض و پولی شدن 
معابر شهرداری پایتخت ملزم به ارائه لایحه به شورای شهر است شهروندان نباید نگران 
پولی شدن معابر باشند. محسن هاشمی روز سه شنبه پس از پایان یکصد و پانزدهمین 
جلسه شورای اسلامی شهر تهران که به تصویب برنامه سوم توسعه پایتخت اختصاص 
داشت با حضور در جمع خبرنگاران گفت: بند 5 از ماده 54 برنامه توسعه در تدوین 
لوایح نظام قیمت گذاری زیرساخت های شهری اشاره دارد که بدون تصویب شورای 
شهر اجرایی نمی شود.وی تاکید کرد : بحث درآمدزایی از معابر پایتخت، زیرساخت ها و 
پارکینگ های شهری از دیگر مواد برنامه بود که پیشنهاد حذف آن در شورا ارائه شد اما 
اعضا با حذف آن موافقت نکردند. رئیس شورای اسلامی شهر تهران ادامه داد: در این بند 
مقرر شده است تا برای قیمت گذاری استفاده از زیرساخت های شهری لایحه تنظیم 
شود بنابراین لایحه موردنظر نیازمند تصویب شورای شهر است و شهروندان نباید در این 
خصوص نگران باشند. هاشمی گفت: برخی از اعضا در جریان بررسی این بند این نگرانی 
را داشتند که شاید معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری با تصویب این بند بعدا بتواند 
معابر و تونل های شهری را پولی کند. وی با اشاره به برنامه امروز شورای شهر افزود: در 
نوبت صبح جلسه امروز از ماده 44 تا 54 لایحه برنامه سوم توسعه شهر تهران بررسی و 
تصویب شد. وی یادآور شد: مباحثی از جمله حمل و نقل عمومی، شهرسازی و باغات 

در این مواد توجه شده بود.

معاون پارلمانی رییس جمهوری:

 مشکلات کشور با بودجه دولتی حل نمی شود 
معاون پارلمانی رییس جمهوری گفت: دولت اعتقاد دارد حل مشکلات کشور به 
تنهایی و با تکیه بر بودجه ها و امکانات دولتی امکان پذیر نیست و باید از توان بخش 

خصوصی در امور گوناگون استفاده کرد. 
حسینعلی امیری دوشنبه شب در آیین بهره برداری از پروژه سیلو شهرستان کردکوی 
در غرب استان گلستان اظهار کرد: دولت تاجر و تصدی گر خوبی نیست و به همین دلیل 
سعی دارد تا اجرای طرح ها را تا حد امکان به بخش خصوصی واگذار کند.وی گفت که 
در برنامه توسعه و بودجه سال آینده برنامه های خوبی برای مشارکت بخش خصوصی 
در کشور دیده است.معاون رییس جمهوری در ادامه به حضور وزیران و نمایندگان رییس 
جمهوری در قالب کاروان تدبیر و امید در شهرهای استان اشاره کرد و یادآور شد: این 
نمایندگان باید در جریان مشکلات و نیازهای مردم قرار بگیرند و با انتقال آن به هیات 
دولت، برای حل آنها پیگیری و تلاش کنند.وی در خصوص مشکل زمین های شهرستان 
کردکوی و نامشخص بودن حدود موقوفه آن خاطرنشان شد: در گذشته موقوفات خوبی 
انجام شده که نشان از تدین مردم ایران دارد اما امروزه موضوعیت خود را از دست داده و 

باید از آن به بهترین صورت استفاده کرد.
وی گفت: حضور یک سرمایه گذار نیازمند اعتماد سازی است و تا زمانی که از مالکیت 

زمین اطمینان نداشته باشد، امکان سرمایه گذاری وجود نخواهد داشت.
معاون پارلمانی رییس جمهوری خاطرنشان کرد: برطرف شدن این مشکل می تواند 

موجب فعالیت مردم برای نوسازی و بهسازی املاک و اراضی شود.

رئیس جمهور امنیت و همدلی را لازمه 
حل مشکلات دانست و با تاکید بر اینکه 
"از تحریم نمی ترسیم، اما جنگ اقتصادی 
بدون سختی معنا ندارد"، اظهارداشت: 
مانند جنگ تحمیلی، جنگ اقتصادی هم 
به ما تحمیل شد ما خسارت می بینیم اما 

می ایستیم. 
دکتر  والمسلمین  الاسلام  حجت 
حسن روحانی روز سه شنبه در شورای 
اداری استان گلستان اظهار کرد: شرایط 
و  روانی  جنگ  با  توام  کشور،  کنونی 
اقتصادی است اما، ما با این شرایط آشنا 
هستیم. وی افزود: در جنگ هشت ساله 
و دفاع مقدس با بحران های زیادی روبه 
رو شدیم، شهید و مجروح دادیم و مناطق 
مسکونی و صنعتی ما بمباران شد، اما این 
اتفاق بخشی از مقتضیات جنگ است 
رویم  می  به جنگ  گفت  توان  نمی  و 
اما شهید و مجروح نمی دهیم. رییس 
جمهوری گفت: با وجود آن که آغازگر 
جنگ نبودیم اما با همه توان ایستادگی 
برابر  سال  هشت  و  کردیم  مقاومت  و 
دشمن ایستادیم. روحانی به فرا رسیدن 
انقلاب اسلامی  چهلمین سال پیروزی 
اشاره کرد و افزود: از زمان میرزای شیرازی 
به  برای  بسیاری  های  تلاش  تاکنون 
اهتزار درآوردن پرچم اسلام و حکومت 
اسلامی در ایران انجام شده بود که این 
انقلاب اسلامی  با پیروزی  هدف بزرگ 
از همدلی،  با قدردانی  محقق شد. وی 
وحدت و اتحاد میان مردم و مسوولان 
گلستان، گفت: تلاش آیت الله نورمفیدی 
نماینده ولی فقیه در گلستان برای تحقق 
و  که وحدت  بود  تاثیرگذار  اهداف  این 
مسوولان  استاندار،  میان  امروز  اتحاد 
اجرایی، نمایندگان و همه مدیران استان 
است.  نعمت  بالاترین  یکدیگر  کنار  در 
گفت:  ایران  اسلامی  جمهوری  رییس 
اگر در استانی همدلی و اتحاد باشد، همه 
برطرف  از دیگری  یکی پس  مشکلات 
خواهد شد. دکتر روحانی اضافه کرد: یکی 
از نعمت های بزرگ گلستان وجود امنیت 
است که اگر این نعمت در کنار همدلی 
و اتحاد نباشد، کارها با شکست روبه رو 
خواهد شد. وی اظهار کرد: خداوند این 
اقلیم مناسب،  نعمت بزرگ را در کنار 
تنوع آب و هوایی، تولید انواع محصولات 
کشاورزی، باغی و دامی، طبیعت، دریای 
خزر، کوه های زیبا، جلگه های سرسبز و 
مردمان خوب، از جمله جاذبه ها و ظرفیت 

های گلستان قرار داده است.

* اکنون در صحنه جنگ اقتصادی 
هستیم

وی افزود: اکنون نیز در جنگ اقتصادی 
قرار داریم که طرف مقابل ما آمریکا، اسراییل 
و تعدادی از کشورهای حاشیه خلیج فارس 
هستند، هر چند در این جنگ دچار لطمه 
و آسیب می شویم اما در مقابل به دشمن 
نیز آُسیب می زنیم، ما آغازگر جنگ نبودیم 
و این موضوع افتخار دولت است که ما 
هرگز این جنگ را آغاز نکرده ایم و این 
نکنه مهمی بوده که با وجود تمام تحریکات 
دشمن ما جنگ را آغاز نکردیم. رئیس 
جمهوری اسلامی ایران گفت: در پایان کار 
این دولت به مردم خواهیم گفت که در 
این خصوص دولت چقدر دچار سختی و 
زحمت شد. دکتر روحانی افزود: مدام ایران 
را تحریک می کردند که ما معاهده برجام را 
نقص کنیم و پرونده ما را به شورای امنیت 
بفرستند، اما حفظ برجام وظیفه ای بود 
که با سختی ها و بی خوابی های بسیار و 
تحمل انواع فشارها به آن رسیدیم و تن به 

این خواسته دشمن ندادیم. 
* تسلیم فشار نمی شویم؛ تحریم 

را کنار بگذارید
وی اظهار کرد: برای مدتی حتما تحت 
فشار هستیم اما تسلیم نشده و سر فرود 
نخواهیم آورد و نمی گذاریم حق ملت 
پایمان شود. رییس جمهوری افزود: ملت 
حواسش در این شرایط سخت جمع بوده 
بالای سر کشور  با بصیرت هم  و رهبر 
است؛ ما باید به آمریکا بفهمانیم که این راه 
غلط است و اگر می خواهید با ما صحبت 
کنید باید تحریم را کنار بگذارید. روحانی 
اضافه کرد: اگر حرفی منطقی بوده و در 
گو  و  گفت  برای  باشد  اصول  چارچوب 
پیرامون آن با هیچ کشوری مضایقه نکردیم. 
رییس جمهوری ادامه داد: می دانیم در 

اقتصاد  و  مردم  روی  فشار  شرایط،  این 
وارد می شود و تردید هم وجود ندارد و 
ما هم نمی توانیم این فشارها را به طور 
کامل از بین ببریم اما این که کاری نمی 
توانیم بکنیم نادرست است. روحانی گفت: 
آمریکا برای وارد کردن فشار بر کشور روی 
سه نقطه مهم سیستم بانکی، درآمد ارزی 
به خصوص صادرات نفت و حمل و نقل 
انگشت گذاشته و از طریق این گلوگاه های 
مهم وارد عمل شد تا ما را تحت فشار قرار 
دهد. وی بیان کرد: در کشتیرانی و حمل 
و نقل کالا که پیش بینی این اتفاقات را 
می کردیم گام های خوبی برداشتیم که از 
آن جمله خرید 10 فروند کشتی کانتینربر 
است. رییس جمهوری ادامه داد: در شرایط 
فعلی وضع حمل و نقل کشور از ابتدای 
سال بهتر است و راه های جایگزین دیگری 
هم برای جا به جایی کالا در کشور وجود 
دارد. حجت الاسلام روحانی گفت: یکی از 
این راه های جایگزین، راه آهن اینچه برون 
در استان گلستان است که برقی کردن آن 
در دستور کار دولت قرار دارد. او بیان کرد: 
برای اجرای این طرح 4 سال کارشناسی 
شده و مذاکره های بسیاری برای انجام 
آن صورت گرفته و به همین دلیل امکان 
تغییر و جابه جایی طرح وجود ندارد. رییس 
جمهوری افزود: مجلس ایران اجرای این 
طرح را تصویب کرده و تبدیل به قانون شده 

و در حال اجرا است. 
* باید با دنیا ارتباط داشته باشیم

دکتر روحانی اضافه کرد: باید با دنیا 
فناوری  و  تکنولوژی  باشیم،  ارتباط  در 
است،  معاوضه  و  فروش  و  خرید  قابل 
آمریکا در نظر دارد دور ایران دیواری بنا 
کند و کشور را منزوی کند، اما این کار 
شدنی نیست، در جهان نسبت به توافق 
ای چند کشور محدود هستند  هسته 
که همراه آمریکا بوده و حتی متحدین 

را  کشور  این  دولت  پشت  نیز  آمریکا 
خالی کرده اند، اتحادیه اروپا و نزدیکان 
آمریکا نیز با تحریم و انزوا ایران مخالف 
هستند، در دادگاه لاهه نیز موفق شدیم 
آمریکا را محکوم کنیم، آمریکا نمی تواند 
ما را محاصره کند. دکتر روحانی گفت: 
از دیگر اهداف آمریکا این بوده که می 
خواهد نقش ایران را در منطقه کمرنگ 
کند و نمی خواهد ایران در منطقه تاثیر 
گذار و پیشرو باشد، اما این کشور اکنون 
در یمن امتحان خود را پس داده است، 
کارشناسان، افسران و تجهیزات بسیاری 
را در جنگ یمن در امارات و عربستان 
مستقر کردند، فقط عربستان حدود 100 
میلیارد دلار تجهیزات جنگی و موشک از 
آمریکا خریداری کرده است اما به اذعان 
کارشناسان خودشان الان به بن بست 
رسیده اند.رئیس جمهوری ادامه داد: هر 
چند امروز به شکست خود در جنگ یمن 
اعتراف نمی کنند، اما به یقین فردا باید 
این موضوع را نیز به زیان بیاورند، به این 
نتیجه رسیده اند که موضوع یمن راه حل 
نظامی ندارد و باید به طریق سیاسی حل 
شود. روحانی گفت: آمریکایی ها چه بلایی 
بر سر افغانستان، سوریه، عراق و فلسطین 

آوردند و در این کشورها چه کردند؟
* امریکایی ها به مردم منطقه باید 

پاسخگو باشند
وی خطاب به آمریکاییان اظهار کرد: 
این  مردم  بر سر  را  بلاها  این  که  حالا 
کشورها آوردید بایستید و به مردم منطقه 
پاسخ دهید، آمریکا این کارها را می کند تا 
خودش در منطقه همه کاره شود اما این 
کار نشدنی نیست و امکان ناپذیر است. 
امور  وزیر  اگر  گفت:  جمهوری  رییس 
خارجه این کشور به جای یک هفته، 10 
هفته هم در خاورمیانه بماند و به کشورها 
بروند باز هم ناموفق خواهد بود. روحانی 
ادامه داد: هدف آخر آمریکا این است که 
به ما فشار بیاورد که به آنها یک امتیاز 
سیاسی در بخش هسته ای و موشکی و 
یا منطقه ای بدهیم که بگویند موفقیت 
سیاسی به دست آورده ایم. وی بیان کرد: 
برجام سر  توافق  اعلام کرده در  ترامپ 
آمریکا کلاه رفت و برجام، بدترین توافق 
البته شاید حرف  بود که  آمریکا  تاریخ 
درستی باشد. رییس جمهوری افزود: در 
برجام گفته بودیم که این توافق، برد - برد 
و به نفع ما و همه جهان است اما آنها می 
گویند ما ضرر کردیم چرا که هدف آنها 
این بود که ما از صنعت هسته ای بگذریم.

معاون رئیس جمهوری در امور زنان 
واقعیت  این یک  تاکید کرد:  و خانواده 
است که نسل جوان روز به  روز به سرعت 
حرکت می  کند و برخی از ما مسئولان 
هنوز نتوانسته  ایم سرعت خودمان را با 

آنان یکی کنیم.
تعدادی  با  دیدار  در  ابتکار  معصومه 
علمیه  حوزه  مدیریت  مرکز  اعضای  از 
خواهران گفت: با توجه به تحریم  ها و 
مسائل اقتصادی، دولت و همه دستگاه  ها 
با مشکلاتی روبه رو شده  اند، اما این مساله 
برای  باعث شود که ما مسئولان  نباید 

احقاق حقوق مردم تلاش نکنیم.
مشکلات  از  همه  کرد:  تصریح  وی 
به وجود آمده در اقتصاد آگاه هستیم و 
می دانیم که دولت با چه معضلاتی  روبه رو 
است؛ پس همه موظفیم هزینه های خود 
را کاهش دهیم و از هزینه  کردهای اضافی 

پرهیز کنیم.
ابتکار با اشاره به سال های ظهور و 

اوج گیری انقلاب اسلامی گفت: آن زمان 
به نوعی نسل جوان انقلاب به حساب 
این  از دغدغه هایمان  می آمدیم و یکی 
بود که چه تعریف و تعبیری قرار است 
از جایگاه زن در انقلاب و ادامه آن شکل 
بگیرد. اما امام خمینی )ره( با نگاه روشن 
خود خیلی دقیق پاسخ دغدغه  زنان را به 

عنوان فقیه و رهبر سیاسی دادند.
داد:  ادامه  جمهوری  رئیس  معاون 
مانند  و  بود  زمانی حوزه علمیه مردانه 
الان زنان مدیریت بخشی از حوزه علمیه 
در حال حاضر  اما  نداشتند.  برعهده  را 
می بینیم که چگونه نگاه  های حضرت امام 
و رهبر انقلاب به زنان باعث شد تا شما 
بتوانید مدیریت حوزه را در دست بگیرید.

ابتکار در ادامه سخنان خود به اقدامات 
انجام شده و در حال انجام در معاونت زنان 
و امور خانواده در دولت دوازدهم اشاره کرد 
و گفت: ما موظفیم به بهداشت و آموزش 
زنان توجه ویژه ای داشته باشیم. کارهای 

بسیار خوبی در معاونت صورت گرفته 
و اکنون در تلاش برای تحقق خانواده 
طریق  این  از  تا  هستیم  پویا  و  شکوفا 
وضعیت خانواده  توانمندتر از گذشته شود.

بر  تاکید  با  رئیس جمهوری  معاون 

اینکه همه دستگاه ها باید در زمینه خانواده 
با معاونت زنان همکاری داشته  شکوفا 
باشند، افزود: شهناز سجادی دستیار ویژه 
حقوق شهروندی در فقهی و حقوقی نیز 
این  دارند، چرا که  معاونت همکاری  با 
بخش برای ما بسیار حائز اهمیت است و با 
قانونگذاری و مسائل فقهی است که حق و 

حقوق زنان در ایران تعریف می شود.
وی در این باره اضافه کرد: جمهوری 
کرده  عمل  خوب  جاهایی  در  اسلامی 
اما در مسائلی هنوز دچار عقب  است، 
ماندگی هستیم و باید یکسری اصلاحات 
انجام شود تا زنان ایرانی بیشتر از قبل دیده 
و شنیده شوند. ما نیز از مرکز مدیریت 
حوزه علمیه توقع همکاری و همراهی در 
این زمینه داریم و دستمان را به سوی 
شما عزیزان دراز می کنیم. به هرحال زنان 
در حوزه علمیه درک بهتری از اجتهاد 
دارند و با نظراتشان می توانند کمک بزرگی 
به معاونت و شورای فقهی، حقوقی کنند. 

رئیس جمهور در جلسه شورای اداری استان گلستان تاکید کرد

امنیت و همدلی، لازمه حل مشکلات

معاون رئیس جمهوری در امور زنان و خانواده:

برخی مسئولان نمی  توانند پاسخگوی مطالبات نسل جوان باشند

اخبــار سرمقاله

یادداشت

خبــر

رئیس شورای راهبردی روابط خارجی با تاکید بر اینکه 
باید مذاکرات جدی تری میان ایران و کشورهای کلیدی 
اروپا برای بررسی آینده روابط شکل بگیرد، هشدار داد که 
خروج ایران از برجام و نتایج آن بر امنیت منطقه و اروپا، به 

نفع دولت های اروپایی نخواهد بود. 
»سیدکمال خرازی« در دیدار با هیئتی از اندیشکده 
نروژی نورف، سیاست های ترامپ، رئیس جمهوری آمریکا 
در قبال اروپا را خطرناک توصیف کرد و گفت: تلاش 
برای ایجاد شکاف بین غرب و شرق اروپا و سیاست هایی 
همچون حمایت از برگزیت و ملی گرایی افراطی در اروپا 
ازجمله خطراتی است که آمریکا برای اروپا ایجاد کرده 
است.رئیس شورای راهبردی روابط خارجی تاکید کرد: 
باید جلوی این روند گرفته شود و اگر در این مقطع 
اروپایی ها در برابر فشار آمریکا ایستادگی نکنند، در آینده 

با مشکلات بسیار بیشتری مواجه خواهند شد.
خرازی با بیان اینکه در صورت مقاومت نکردن اروپا، 
سیاست شان گروگان آمریکا خواهد شد،به برجام اشاره 

کرد و گفت: ایران انتظار داشت اتحادیه اروپا به عنوان 
یک طرف توافق هسته ای اقدام عملی داشته باشد، اما 
آن ها تاکنون تحت فشار آمریکا کاری نکرده اند و این اثر 
بدی بر ایرانی ها که به تعهد خود پایبند بوده اند، گذاشته 

است.
رئیس شورای راهبردی روابط خارجی تصریح کرد: 
ملت ایران همان طور که در طول 40 سال پس از پیروزی 
انقلاب اسلامی، در برابر فشارهای آمریکا تسلیم نشده، در 
برابر سیاست های ترامپ هم کوتاه نخواهد آمد و تا زمانی 
که سیاست های کاخ سفید در قبال جمهوری اسلامی 
اصلاح نشود و تغییر نیابد، نمی توانند انتظار تغییر در 

سیاست های ایران داشته باشند.
خرازی با اشاره به برنامه آمریکا برای برپایی کنفرانسی 
ضدایرانی در لهستان، این اقدام را نیز نمونه آشکار دیگری 
از خصومت این کشور با ایران توصیف و تصریح کرد: 
آمریکا با برگزاری این شوی تبلیغاتی سیاسی متمرکز 
بر ایران هراسی در لهستان، منافع ملی این کشور را به 

گروگان می گیرد و این باج دهی دولت لهستان به دولت 
آمریکا، توهین به هویت اروپایی و ملت های اروپا تلقی 

می شود.
وی در ادامه به مقایسه سیاست های عربستان و ایران 
در مقابله با داعش و کمک ایران به شکست تروریسم 
درعراق و سوریه پرداخت و گفت: عجیب آنجاست که 
به جای فشار بر سعودی و دیگرانی که این آشفتگی را 
ایجاد کردند، ایران را هدف گرفته اند که با تروریست ها 

جنگید تا ثبات در منطقه حفظ شود.
همچنین در این نشست هنریک تونه، مدیر اندیشکده 
نروژی نورف هم در این ملاقات با تشریح برنامه های 
اندیشکده خود تصریح کرد: ملت های اروپایی احترام 

زیادی برای فرهنگ و تمدن ایران قائل هستند.
وی با اشاره به فشارهای سنگین آمریکا بر شرکت های 
بر  اروپایی  اروپایی گفت: مشکلات داخلی کشورهای 
سیاست های  اتخاذ  و  اروپایی  دولت های  سیاست های 

صحیح تاثیر منفی داشته است.

در دیدار با هیئتی از اندیشکده نروژی نورف مطرح شد؛ 

خرازی: در صورت خروج ایران از برجام، اروپا ضرر می کند 

فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با تاکید بر این که محرومیت زدایی 
در کشور حتما به همکاری های دولت نیاز دارد، گفت: اجرای بیش از 40 هزار پروژه 

محرومیت زدایی از 12 بهمن ماه در سراسر کشور آغاز می شود.
سردار سرلشگر پاسدار »محمدعلی جعفری« روز سه شنبه در مراسم افتتاح پنج 
هزار و 400 پروژه محرومیت زدایی سپاه که در مجتمع فتح المبین تهران برگزار شد، 
اظهار داشت: این نیرو با اقتداری بی نظیر برای برقراری امنیت در سخت ترین شرایط 
و مناطق کشور که از نظر جغرافیایی و ارتباط با همسایگان مستعد ناامنی هستند در 
حال تلاش است.وی با بیان این که اگر  تلاش های نیروی زمینی سپاه نبود بدون 
تردید در شمال غرب و جنوب شرق به مناطقی بحرانی تبدیل می شدند، افزود: مردم 
داری، رفع محرومیت و استفاده از مردم در راس ماموریت های نیروی زمینی سپاه 
است و در مناطق مرزی توانایی های عظیم سپاه در خدمت مردم قرار می گیرد.

فرمانده کل سپاه پاسداران اعلام کرد: نزدیک به 20 هزار بسیجی حقوق بگیر در 
مناطق جنوب شرق و شمال عرب در حال کمک به برقراری امنیت هستند.سرلشگر 
جعفری یادآور شد: انسداد مرز و مسایلی که در آن سوی مرزها وجود دارد باید با 
همکاری دولت انجام شود و امیدواریم بتوانیم دولت را به همکاری در این زمینه مجاب 
کنیم.وی با تاکید بر این که موضوع محرومیت زدایی در کشور حتما به همکاری های 
دولت نیاز دارد، گفت: فاصله بین فقیر و غنی در ایران در مقایسه با پیش از انقلاب 
بسیار کاهش پیدا کرده است اما ما بازهم شاهد وجود محرومیت در کشور هستیم.

فرمانده کل سپاه همچنین اظهار داشت: زمانی که طبقه متوسط رشد می کند به 
صورت طبیعی فاصله و شکاف به چشم  می آید از این رو با توجه به نیاز به محرومیت 

زدایی باید نیازهای کشور بازگو و مطرح شود.سرلشگر جعفری خاطرنشان کرد: آنچه 
که بسیج و سپاه به ویژه در مناطق مرزی در حال انجام است، کمک به وظیفه دولت 
محسوب می شود.وی ادامه داد: اگر علاوه بر تلاش برای رفع محرومیت مطالبه گری 
را به عنوان بلندگوی مردم مستضعف از دستگاه های دولتی نکنیم، روند محرومیت 
زدایی سرعت نمی گیرد. وظیفه دولت است که از اقدامات محرومیت زدایی سپاه 
حمایت کند.فرمانده کل سپاه پاسداران تصریح کرد: ما برای انجام ماموریت های خود 
در زمینه محرومیت زدایی از بودجه های دیگر بخش های خود کم می کنیم از این رو 
حتما نیازمند اراده دولت هستیم.سرلشگر جعفری اظهار داشت: برای محرومیت زدایی 
موضوع توانمندسازی و اشتغال و همچنین تامین بازار باید توسط قرارگاه های منطقه 
ای سپاه مورد توجه قرار گیرد.وی با یادآوری این که در آستانه 4سالگی انقلاب اسلامی 
هستیم، گفت: اجرای حدود 40 هزار پروژه محرومیت زدایی از 12 بهمن امسال شروع 
می شود که طی چهار تا 6ماه به اتمام  می رسد.فرمانده کل سپاه پاسداران به تحریم ها 
اشاره و تصریح کرد: اگر با تکیه بر توان داخلی، استفاده از روش های بومی و با مشارکت 
مردم دست به اقدام بزنیم، می توانیم بر بسیاری از مشکلات غلبه کنیم.سرلشگر 
جعفری افزود: در 40 سالگی انقلاب اسلامی با وجود این همه دشمنی ها علیه انقلاب 
اسلامی، می بینیم که ایران اسلامی مقتدر روی اهداف اسلامی و انقلابی حرکت می 
کند.وی با تاکید بر این که مردم سختی ها را تحمل می کنند و لطف خداوند شامل 
حال این مردم خواهد شد، گفت: امروز دشمن در مسایل فرهنگی و سیاسی تمام توان 
خود را بسیج کرده است که پیشرفت های جمهوری اسلامی به خوبی منعکس شود. 

البته ضعف رسانه های خود در گزارش دهی به مردم نیز وجود داد.

فرمانده کل سپاه:

40 هزار پروژه محرومیت زدایی در بهمن اجرایی می شود

دکتر مرتضی اکبری *

احمد علی سیروس *
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اقتصادی

وزیر راه وشهرسازی: 

400هزارواحدمسکونیدرکشور
ساختهمیشود

وزیر راه و گفت: تا پایان سال 99 حدود 400 هزار واحد مسکونی در کشور برای تعدیل 
تقاضا و کنترل قیمت احداث خواهد شد.

»محمد اسلامی« دوشنبه شب در حاشیه نشست شورای اداری شهرستان گرگان، 
هدف گذاری ساخت مسکن از سوی دولت را در مناطق بافت فرسوده، مناطق حاشیه 

نشین و شهرهای جدید بیان کرد. 
وی اظهار کرد: بر اساس برنامه ریزی، حدود نیمی از واحدهای مسکونی در بافت 

فرسوده و مناطق حاشیه شهرها و مابقی در شهرهای جدید احداث می شود.
وزیر راه و شهرسازی تکمیل واحدهای مسکونی مهر را از دیگر برنامه های مسکن 

سازی برای پوشش تقاضا در این حوزه بیان کرد.
وی خاطرنشان کرد: سیاست دولت و وزارت راه و شهرسازی فراهم کردن بستر سرمایه 
گذاری برای بخش خصوصی در مسکن سازی است و از تصدی گری دولت در این 

حوزه خودداری می شود.
اسلامی گفت: برای تامین زیرساخت و شروع کار بر اساس تفاهمنامه با بانک ها، 
سرمایه در گردش مورد نیاز تامین می شود که هزینه ساخت و تکمیل باید با مشارکت 

بخش خصوصی و ورود انبوه سازان تامین گردد.
وی افزود: سرمایه در گردش لازم برای بسترسازی پس از تکمیل از سوی سازندگان 

برگشت داده می شود تا در سایر پروژه های اجرایی هزینه شود.
وزیر راه و شهرسازی گفت که این وزارتخانه از سرمایه گذاری انبوه سازان و متخصصان 

در حوزه مسکن استقبال می کند و در حد توان و قانون از آن ها حمایت خواهد کرد.
* شناسایی 2700 محله بافت فرسوده 

وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اولویت نوسازی در بافت فرسوده شهرها خاطرنشان 
کرد: تاکنون دو هزار و 700 محله از بافت فرسوده برای بازآفرینی و نوسازی در کشور 

شناسایی شد.
اسلامی افزود : حدود 10 درصد از محلات بافت فرسوده در شهرهای گلستان به 
خصوص شهر گرگان شناسایی شده تا با سرمایه گذاری بخش خصوصی و مشارکت 

مردمی این مناطق نیز بازآفرینی و نوسازی شود.
* قدکشیدن شهرهای شمالی 

وزیر راه و شهرسازی با انتقاد از تغییر کاربری اراضی کشاورزی در استان های شمالی 
راهکار تامین مسکن در شهرهای این مناطق کشور را بلندمرتبه سازی و افزایش تراکم 

بیان کرد.
اسلامی اضافه کرد: استان های شمالی کشور امنیت غذایی را برای مردم ایران بر 
عهده دارند و تغییر کاربری این اراضی برای ساخت و ساز، امنیت غذایی کشور را مورد 

تهدید قرار می دهد.
وی بازآفرینی بافت فرسوده در استان های شمالی را راهکار دیگر کاهش تغییر کاربری 

اراضی کشاورزی در این استان ها بیان کرد..

معاون وزیر نفت:

2میلیاردیوروسرمایهخارجیدربخش
پالایشگاهیجذبشد

معاون وزیر نفت در امور پالایش و پخش فرآورده های نفتی گفت: تاکنون 2 میلیارد 
یورو سرمایه گذاری خارجی از چین در طرح توسعه پالایشگاه آبادان جذب شده است.
علیرضا صادق آبادی درباره جذب سرمایه گذاری خارجی در طرح های پالایشی 
سایر  بهسازی  و  نوسازی  برای  خارجی  های  شرکت  سایر  با  مذاکره  افزود:  کشور، 

پالایشگاه ها هنوز به نتیجه نرسیده است.
وی اضافه کرد: در اجرای طرح های پالایشی و تولید بنزین به خودکفایی رسیده ایم.

و  نفت  پالایش  ادامه داد: ظرفیت  نفتی  فرآورده های  و پخش  پالایش  مدیرعامل 
میعانات گازی کشور اکنون به حدود 2 میلیون و یکصد هزار بشکه رسیده است.

به گزارش ایرنا، جذب 2 میلیارد یورو از چین برای نوسازی پالایشگاه آبادان به عنوان 
یکی از بزرگ ترین سرمایه گذاری های خارجی در دوران پسابرجام به شمار می رود.

نوسازی پالایشگاه آبادان در بهمن سال 1395 در پی گشایش های حاصل از اجرای 
توافق هسته ای موسوم به برنامه جامع اقدام مشترک )برجام( با استفاده از فاینانس 
)منابع مالی( چین آغاز شد که در ماه های آتی، برخی واحدهای آن راه اندازی می 

شود.
پالایشگاه آبادان به عنوان قدیمی ترین پالایشگاه کشور به شمار می رود که به علت 
قدیمی بودن برخی فناوری های به کار رفته در آن، جزو پالایشگاه های زیانده به شمار 
می رود. بر اساس برخی گزارش ها، پالایشگاه آبادان با تولید بالای مازوت )نفت کوره( 
سالیانه 700 میلیون تا 800 میلیون دلار ضرر می کند که با نوسازی، از چرخه زیاندهی 

خارج می شود.
طرح توسعه و تثبیت ظرفیت پالایشگاه آبادان با همکاری شرکت چینی ساینوپک 

اینترنشنال پترولیوم* و شرکت طراحی و ساختمان نفت ایران اجرا می شود.
تامین خوراک  بر  افزون  آبادان  پالایشگاه  تثبیت ظرفیت  و  توسعه  با اجرای طرح 
ایرانول و قیر پاسارگاد،  آبادان، روغن سازی  امام )ره(، پتروشیمی  پتروشیمی بندر 
محصولاتی شامل بنزین معمولی، بنزین سوپر، نفت سفید، گازوئیل و نفت کوره مطابق 
با استاندارد یورو5 تولید می شود. طرح تثبیت ظرفیت و بهبود کیفیت فرآورده های 
پالایشگاه آبادان شامل واحد تقطیر 210 هزار بشکه ای در روز است که جایگزین 
واحدهای تقطیر قدیمی شده و ظرفیت پالایش پس از ساخت این واحد به میزان 360 

هزار بشکه در روز تثبیت می شود.

رییس اتحادیه املاک:

فریبقیمتهایکذاییمسکندرسایتهارا
نخورید!

رییس اتحادیه مشاوران املاک گفت: یک سایت مجازی با درج قیمتهای بعضا 
کذایی، بازار مسکن را به سمت توهمات قیمتی می کشاند.

مصطفی قلی خسروی در حاشیه نمایشگاه مسکن، شهرسازی و بازآفرینی شهری 
در گفت و گو با ایسنا اظهار کرد: متاسفانه یک سایت مجازی که مردم می توانند آگهی 
فروش خانه های خود را به صورت رایگان در آن درج کنند، بازار مسکن را به سمت 
قیمت های غیرواقعی سوق می دهد. سابقا بعضی دفاتر مشاور املاک قیمت واحدهای 
مسکونی را پشت شیشه نصب می کردند که ما با آنها برخورد کردیم اما الان مرجع 

قیمت ها را یک سایت مجازی تعیین می کند.
وی در تشریح مضرات این اقدام سایت مجازی فروش املاک گفت: به طور مثال، 
فردی که قیمت خانه اش متری 10 میلیون تومان است و اصلا قصد فروش خانه را ندارد 
با توجه به رایگان بودن تبلیغات در این سایت، یک آگهی منتشر و قیمت خانه خود را 

متری 16 میلیون تومان تعیین می کند. 
فرض کنیم یک نفر هم در یک نقطه از کشور آن آگهی را می بیند و خانه را می خرد. 
همین ملاک قیمت ها می شود. من این هشدار را به هموطنان عزیز می دهم که 
رقم های درج شده در این سایت مجازی به هیچ وجه مورد تایید نیست و نباید فریب 

آن را بخورند.
رییس اتحادیه مشاوران املاک تهران با بیان اینکه متقاضیان محترم برای خرید 
مطمئن به دفاتر مشاور املاک مراجعه کنند، اظهار کرد: دلال به معنای دلالت کننده 
و کسی که توازن را برقرار می کند است. سامانه املاک و مستغلات نیز در اختیار عموم 
قرار دارد که مردم می توانند از آن استفاده کنند و خرید مناسبی داشته باشند. خسروی، 
هدف از شرکت در نمایشگاه مسکن، شهرسازی و بازآفرینی شهری را تعامل با وزارت 
راه و شهرسازی عنوان و تصریح کرد: مشاوران املاک باید به علم روز دلالی و همچنین 
همین  به  باشند.  داشته  اشراف  هوشمند  شهر  و  ساختمان  صنعت  چون  مواردی 
دلیل تعاملات خود را با مشاغل و دستگاههای مرتبط برقرار می کنیم. در جریان این 
نمایشگاه با مهندس اسلامی، وزیر راه و شهرسازی صحبتهایی درخصوص کد رهگیری 
داشتیم. وی ادامه داد: با توجه به رویکرد وزیر راه و شهرسازی درخصوص ساخت و ساز، 
امیدواریم مجلس شورای اسلامی و سایر دستگاهها کمک کنند تا وزارتخانه به این مهم 
دست پیدا کند؛ زیرا صنعت ساختمان، از یک سو موتور محرک اقتصاد است و از سوی 

دیگر، افزایش ساخت و ساز به تعادل در بازار مسکن کمک می کند.

گمرک ایران  اعلام کرد

تخصیصارزبهصادراتمنتفیاست
گمرک ایران با ابلاغ بخشنامه ای برای جلوگیری از تفاسیر مختلف از موضوع تخصیص 
ارز تاکید کرد که "موضوع استعلام در رابطه با چگونگی تخصیص ارز استفاده شده بابت 

تولید کالای صادراتی در زمان واردات کالای صادرات برگشتی منتفی است".
به گزارش ایسنا، علی معقولی - مدیرکل مرکز واردات و امور مناطق آزاد و ویژه گمرک 
ایران - با صدور بخشنامه ای با اشاره به بخشنامه پیشین خود درباره نحوه ترخیص 
کالاهای صادرات قطعی برگشتی با استناد به نامه های معاون بانک مرکزی مبنی بر 
عدم شمول تخصیص ارز برای صدور کالا و انجام عملیات تخصیص ارز برای واردات کالا 
تاکید کرد که »موضوع استعلام در رابطه با چگونگی تخصیص استفاده شده بابت تولید 

کالای صادراتی در زمان واردات کالای صادرات برگشتی منتفی است".
همچنین بر اساس بخشنامه پیشین اعلام شده توسط اداره صادرات بانک مرکزی با 
عنوان چگونگی تخصیص ارز استفاده شده بابت کالاهای صادراتی و برگشت امتیازات 
مربوط به آن از محل اظهارنامه های صادراتی، تخصیص ارز از سوی بانک مرکزی صرفا به 
منظور واردات کالا و خدمات مطابق با مقررات ارزی است و صدور کالا مشمول دریافت 

و تخصیص ارز نیست.

فائزه عباسی

 داستان لابی ها، داستان عجیب وغریبی است و این قصه 
آنقدر  به راهروهای مجلس می رسد، پیچیدگی هایش  وقتی 
می شود که دیگر دوست و رقیب نمی شناسد؛ حالا فکرش را 
بکنید فصل بودجه  و تخصیص اعتبارات هم از راه برسد دیگر 
همه لایه های پیدا و پنهان به دنبال راهی هستند تا بتوانند 
بزرگتر  را  اعداد بودجه ای که قرار است شامل حالشان شود 
کنند. در این میان، قانون بازی همان قانون قدرت بیشتر و 
منفعت بیشتر است. البته با این تفاوت که اینجا حرف اول را 

قدرت لابی می زند.
دو هفته ای می شود که لایحه بودجه سال 98 به مجلس آمد 
و روی میز کمیسیون تلفیق قرار گرفت که بعد از بررسی به 
صحن بیاید تا بهارستانی ها تکلیف مهمترین لایحه اقتصادی 
دولت را مشخص کنند؛ لایحه ای که قرار است برای درآمد و 
هزینه یک سال مالی کشور برنامه ریزی کند اما هرساله بخشی 
از این برنامه ریزی ها تحت تاثیر لابی ها تغییر می کند. امسال 
هم از قواعد هرساله مستثنا نبود و کار تا جایی پیش رفت که 
صدای اعتراض نمایندگان بلند شد؛ محمود صادقی نماینده 
مردم تهران در توئیتی نوشت: »قرآن کریم: چه بسا از چیزی 
بدتان بیاید و آن برای شما خیر باشد. تحریم های ظالمانه خیری 
بزرگ برای کاهش وابستگی کشور به نفت است؛ دستگاههای 
مختلف به جای لابی کردن با مقامات و نمایندگان، کسری 
بودجه را به خیری بزرگ برای افزایش بهره وری تبدیل کنند. 

گرفتن بودجه با لابی ظلمی مضاعف است.«
*مجلس تحت سیطره افراد عجیب و غریب

»ردیف اندر ردیف درست شده بود، باید بتوانیم بر این ردیف 
ها نظارت کنیم تا روشن باشد این پول کجا می رود؟« هرچند 
این جملات یکی از مهمترین بحث هایی بود که حسن روحانی 
در زمان تقدیم لایحه بودجه 97 به مجلس بر زبان آورد اما همه 

آن نبود.
روحانی یک سال پیش وقتی رشته کلامش به موسسات مالی 
رسید، صحبت هایش تندتر شد. او گفت »فشارهای زیادی از 
کانال های مختلف به ما وارد می کردند. اینها رفته بودند همه جا 
را دیده بودند، از تمام ارگان ها به من نامه می نوشتند که این آدم 
خوبی است، چرا دارید حسابش را می بندید آدم های عجیب 
غریب می آمدند و سفارش اینها را می کردند که جای تعجب 
داشت! معلوم بود که آنها با دغل بازی رفته اند و آدم های خوب 
را هم مدافع خودشان کرده بودند!« این صحبت ها مهر تائیدی 

بر داستان پرغصه لابی ها دارد.
گفت  خبرآنلاین  به  پورمختار  محمدعلی  راستا  همین  در 
»مدیران یا اعضای این موسسات مالی معمولا از افرادی هستند 
که زمانی مسوولیت داشتند یا دارند و یا از وابستگان مسوولین 
هستند که طبیعی است مراجعه می کنند و شرح و توصیفی از 
عملکردشان می دهند که همه چیز درست و بر اساس حساب و 
کتاب است و متاسفانه اعتماد می شود و بعد سفارش می کنند. 
این یک واقعیتی است که در کشور ما وجود دارد که از سوی من 
نماینده گرفته تا دیگران  بدون مطالعه توصیه هایی می شود و 

آنچه در مورد این موسسات رخ داد و گفته شد درست است«.
سال گذشته بخش قابل توجهی از انتقادات در این زمینه 
بازنگری در جدول شماره 17 بودجه بود، موضوعی  متوجه 
به طور  این جدول  پا کرد. گرچه  به  زیادی  و صدای  که سر 

کامل حذف نشد اما شکلش تغییر و بخشی از ردیف هایش 
به ردیف های اصلی بودجه انتقال یافت تا نظارت بر هزینه کرد 

بودجه  موسسات فرهنگی بیشتر شود.
اما این مسئله همچنان مجلس سئوال افکارعمومی است. 
حسام الدین آشنا در مراسم روز دانشجو درباره وضعیت نظام 
موسسات  به  پرداختی  بودجه های  و  کشور  در  بودجه ریزی 
شورای  و  علمیه  حوزه  جامعه المصطفی،  جمله  از  فرهنگی 
هماهنگی نماز جمعه و هرزرفت بودجه کشور تصریح کرد »سابقه 
بودجه ریزی در کشور بیش از نیم قرن است و بروز اشکالات در 
آن موضوع جدیدی نیست، در این زمینه نیازمند یک همت و 
اراده ای هستیم تا تغییراتی حاصل شود. تلاش برای تغییر در 
نظام بودجه ریزی در دولت های هاشمی، خاتمی، احمدی نژاد 
و روحانی انجام شده است. در طول زمان ردیف های بودجه ای 
پادار شده اند. به این صورت که در ابتدا فردی با لابی، فشار، 
تماس و توافق یک بند در بودجه سالانه کشور به عنوان کمک 
به فلان موسسه باز کرد که در آغاز نیز اعتبار این بند 10 میلیون 
تومان بوده، اما به مرور زمان این بند و مبلغ اعتبار آن رشد کرده 
است. هر رییس جمهوری فکر کرده که دوستانی دارد و باید 
آنها را تقویت کند به همین دلیل نیز در بودجه ردیف هایی برای 
حمایت از آنها قرار داده است. پشت هر ردیف بودجه یک قبیله 
و یک پدر و مادر قرار دارد، من اگر به جای دانشجویان امروز 
بودم به دنبال برگزاری دوره های مختلفبودجه خوانی و کسب 
اطلاعات بیشتر درباره بودجه می رفتم. امروز دانشجویان اسم 
یک نهاد به نام جامعه المصطفی را می دانند، اما سایر نهادها را 

نمی شناسند«.
لابی  تبدیل به روش شده است؟

سئوال اینجاست که لابی برای تقویت بودجه به روش عُرفی در 
مجلس تبدیل شده است؟ حمیدرضا فولادگر عضو کمیسیون 
اقتصادی مجلس درباره بودجه موسساتی که افرادی خاص 
پشت آنها قرار دارند و در مقابل خروجی از آنها دیده نمی شود 
به خبرآنلاین گفت »با وجود آنکه معتقدم در بسیاری موارد 
لابی های قدرتمندی صورت می گیرد اما در موارد زیادی هم 
یک  بودجه  مثلا  دارد.  وجود  رسانه ای  فضاسازی های  بحث 
موسسه فرهنگی را مقایسه می کنند با یک سازمان دولتی که 

این مقایسه غلط است  مثلا بودجه یک موسسه فرهنگی را با 
بودجه جاری سازمان غذا و دارو مقایسه کرده اند که این شیوه 
غلط است. یا مثلا بودجه دستگاهی یک سازمان را با بودجه 
حوزه علمیه مقایسه کرده اند که باید گفت اینها قابل مقایسه 

نیستند و در برخی موارد تنها آدرس غلط دادن است«.
وی افزود »وقتی بودجه مطرح می شود لابی ها اوج می گیرد 
و این چیز عجیبی نیست و همواره هم وجود داشته است. 
بحث  محل  چندان  نماینده  با  نماینده  لابی  میان  این  در 
نیست چراکه به هر حال نمایندگان با یکدیگر مراوده دارند و 
نمی توان اسم آن را لابی کردن گذاشت. اما لابی دستگاه ها 
و حتی افراد بیرون از مجلس با نمایندگان برای گرفتن بودجه 
بیشتر مسئله ای رایج است. درواقع افراد یا دستگاه هایی که 
نتوانسته اند پیشنهاداتشان را در دولت به تصویب برسانند چه 
از روی ضرورت و چه خدایی ناکرده بر اساس منافع شخصی، 
راهی مجلس می شوند تا از طریق لابی این  کار انجام شود. این 
موضوع در همه دولت ها رایج بوده و مختص این دولت و آن 
دولت نیست فقط یادم می آید در زمان احمدی نژاد یک سال 
حضور دستگاه ها در مجلس آن هم در زمان بودجه را ممنوع 

کرد اما بعد از یک سال این موضوع دامنگیر آن دولت هم شد.
می دهد»  ادامه  مجلس  معادن  و  صنایع  کمیسیون  عضو 
اما حرف این است که ظرفیت بودجه واقعا آنقدر نیست که 
بخواهیم آن را دستکاری کنیم. منابع محدود و امروز شرایط 
همین  معتقدیم  و  است  مشخص  کاملا  کشور  اقتصادی 
بودجه ای هم که نوشته شده خوشبینانه است یعنی امیدواریم 
بتوانیم شرایط بحران را دور بزنیم و البته روزنه های امیدی هم 
برای فروش نفت وجود دارد اما باید واقع بینانه به بودجه نگاه 
قدرت  واقعا  محدود  منابع  این  با  لذا  خوش بینانه.  نه  و  کرد 
مانوری وجود ندار. حتی اگر لابی هم وجود داشته باشد فضایی 
برای تغییر آن نیست و اگر خیلی دست بالا بخواهیم حساب 
کنیم تنها پنج درصد تغییر می کند که به اعتقاد من همان تغییر 
هم نباید صورت بگیرد مگر اینکه یک مورد خاص و اضطراری 
وجود داشته باشد. باید مراقب باشیم این لابی ها تبدیل به یک 
روش نشود که هر دستگاهی نتوانسته در ایام بودجه حرفش را 
به کرسی بنشاند برای لابی راهی مجلس شود. یا اینکه هر فرد 

حقیقی و حقوقی بر اساس منافع خود دست به لابی بزند.«
فولادگر درباره شفافیت بودجه نیز گفت »شفافیت به آن معنی 
که همه جداول و ردیف ها قابل بررسی و در معرض دید باشد، 
اکنون این اتفاق رخ داده است اما به این معنی که چقدر بتوان 
به داخل آن نفوذ کنیم و اعداد و ارقامش را تغییر دهیم باید 
گفت حداقل در ان دو سومی که مربوط به شرکت های دولتی و 
بانک ها است مجلس خیلی ورود نمی کند و اخیرا امسال دولت 
اعلام کرده است که 10 درصد این شرکت ها را وارد کرده است 
لذا این یکی از بخش های عدم شفافیت است که ما در آن دو 

سوم شرکت های  دولتی وارد نمی شویم«.
*مشکلی به نام بودجه سنتی

کاظم دلخوش نماینده صومعه سرا و سخنگوی کمیسیون 
اقتصادی نیز درباره تغییرات بودجه در اثر لابی ها به خبرآنلاین 
لایحه  در  اساسی  تغییرات  نمی تواند  مجلس  »اساسا  گفت 
بودجه داشته باشد چراکه این موضوع باعث می شود بودجه 
ماهیت خود را از دست بدهد و شورای نگهبان هم با آن مخالفت 
می کند. لذا اگر تغییری هم بخواهد صورت بگیرد چهار تا پنج 
درصد است. بنابراین لابی ها چندان نمی تواند قدرتی داشته 

باشد«.
و  می داند  سنتی  نویسی  بودجه  از  برآمده  را  مشکلات  او 
می گوید: »بودجه ما بودجه سنتی است و عملیاتی نیست. 
مهمترین مسئله هم این است که پیش بینی درآمدها و هزینه ها 
باید با یکدیگر همخوانی داشته باشد؛ امروز شما می توانید 
کاملا پیش بینی درآمدها را داشته باشید؟! پس به این وضعیت 
می گویند سنتی و غیرقابل پیش بینی لذا تحقق بودجه در 
پیش بینی شده محقق  منابع  که  است  پذیر  امکان  صورتی 

شود.«
او ادامه می دهد: »شما امسال را ببینید دولت برای اولین 
بار در دو سطح بودجه را تعیین کرد که یکی 407 هزار میلیارد 
بودجه عمومی در بخش درآمدهاست این درحالی است که 
هزینه ها در همین ردیف 447 هزار میلیارد تومان است. لذا 
وقتی ایرادات این  چنینی وجود دارد ما مجبوریم با مشکلات 

زیادی دست و پنجه نرم کنیم.«
در مجموع تمام دستگاه ها و موسساتی که بودجه دولتی 
دریافت می کنند، اگر در سنوات گذشته هنگام بررسی لایحه 
بودجه با کمیسیون های تخصصی و فراکسیون ها وارد رایزنی 
می شدند تا سهم خود را از کیک بودجه افزایش دهند، قطعا 
سال آینده برای ادای وظایف قانونی راهی جز کاهش هزینه 
که  موضوعی  ندارند.  وری  بهره  افزایش  و  غیرضرور  های 
محمدرضا تابش نایب رئیس فراکسیون امید و عضو کمیسیون 
برنامه، بودجه و محاسبات مجلس نیز به آن مهر تأیید می زند 
و معتقد است: »پیشنهاد من به کمیسیون بودجه و کمیسیون 
تلفیق این بود که عین لایحه دولت را بدون هیچ تغییری بپذیریم 
چرا که اصلا زمینه چانه زدن و بالا و پایین کردن نیست و به دلیل 
شرایطی که در کشور وجود دارد، مجلس نمی تواند اعداد و 
ارقام بودجه را تغییر چندانی بدهد« در همین رابطه محمدباقر 
نوبخت معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان برنامه و بودجه نیز 
به خبرآنلاین گفت: »نمایندگان و کمیسیون ها حداکثر دقت 
را انجام می دهند، من امیدوارم که به دیدگاه های کارشناسی 

توجه شود نه اصرار و ابرام دستگاه ها.«
البته باید منتظر ماند و دید، با همه این اوصاف کار بررسی 

لایحه بودجه در مجلس چه خروجی پیدا می کند؟

وقتی  بحث بودجه مطرح می شود لابی ها اوج می گیرد 

لابی  موسسات »افراد خاص« زیر سقف هرمی مجلس

اجرای مصوبه هیات دولت برای ترخیص خودروهای وارداتی بلاتکلیف از گمرکات در 
حالی معطل تهیه دستورالعمل وزارت صنعت است که بررسی ها نشان می دهد این 
مصوبه در زمینه خودروهایی که »بدون انتقال ارز« وارد مناطق آزاد و یا ویژه اقتصادی شده 

اند، ابهام دارند.
واردات خودرو از اوایل تیرماه امسال با تصمیم دولت ممنوع شد اما تا پیش از این تاریخ 
برخی واردکنندگان به دلیل آنکه این امکان را داشتند که خودرو را بدون ثبت سفارش از 
طریق مناطق آزاد و ویژه اقتصادی وارد کرده و سپس فرآیندهای ثبت سفارش تا ترخیص 

از گمرک را انجام دهند، اقدام به واردات این کالا کرده بودند.
تعداد این خودروها به بیش از 13 هزار دستگاه خودرو می رسد که به تازگی هیات دولت 

در مصوبه ای امکان ثبت سفارش آنها را فراهم کرد.
در مصوبه 9 دی ماه هیات دولت آمده است: »ثبت سفارش برای واردات خودروهای 
سواری )بدون رعایت سال ساخت( که تا تاریخ ابلاغ این تصویب نامه، قبض انبار اماکن 
گمرکی، مناطق آزاد تجاری-صنعتی یا مناطق ویژه اقتصادی دارند؛ به صورت بدون 
انتقال ارز و از محل ارز متقاضی با اظهار منشاء ارز به بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران 
بلامانع است. همچنین همه ثبت سفارش های قبلی خودرو )اعم از بانکی و غیربانکی( 

لغو می شود.«
این مصوبه از شانزدهم دی ماه برای اجرا به وزارت صنعت، معدن و تجارت، وزارت 
اقتصاد و نیز بانک مرکزی ابلاغ شد اما در بند هفتم این مصوبه تهیه دستورالعمل اجرای 

آن به وزارت صنعت محول شده که تاکنون تهیه نشده است.
پیگیری خبرنگار ایرنا نشان می دهد که یکی از دلایل تاخیر در تهیه این مصوبه، ابهام 
درباره خودروهایی است که »بدون انتقال ارز« خریداری و وارد مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 

کشور شده اند.
ابهام در این است که از اسفندماه پارسال دولت واردات کالا به شیوه »بدون انتقال ارز« 
را ممنوع کرده بود و ابهام نخست اینکه این دسته از واردکنندگان چگونه با وجود این 

ممنوعیت تامین ارز کرده اند.
ابهام دیگر اینکه اگر ارز مورد نظر از صادرکنندگان تامین شده، طبق مصوبه دولت از 
بیستم فروردین ماه صادرکنندگان ملزم بوده اند که ارز صادراتی خود را در سامانه نیما 

عرضه کرده و به واردکننده بفروشند.
اگر هم ارز مورد نیاز از منابع دیگری تامین شده، باید مشخص شود که ارز مورد استفاده 
از محل پولشویی و جرایم سازمان یافته نبوده است و از این رو روشن شدن منشاء ارز برای 

سیاستگذاران ارزی کشور ضروری به نظر می رسد.

نکته دیگری که باید در تهیه دستورالعمل ترخیص خودروهای بلا تکلیف باید درنظر 
قرار گیرد، اینکه سیاست های ارزی کشور از نیمه مردادماه تغییر کرد و از این رو اگر قرار 
باشد همه خودروهای وارد شده بدون ضوابط مشخص به یکباره وارد کشور شوند، از آنجا 
که ترخیص خودروهایی که از محل ارز متقاضی تامین ارز شده اند، نیاز به پرداخت مابه 
التفاوت به نرخ روز از سامانه سنا به بانک است، می تواند فشار تقاضا بر بازار ارز را تشدید 

کرده و بر نرخ ها در بازار اثر بگذارد.
از این رو به نظر می رسد در تهیه دستورالعمل مبنی بر اجرای مصوبه دولت باید شرایطی 
در نظر گرفته شود که هم خودروهای وارداتی تعیین تکلیف شوند، هم تقاضای ارزی بر 
بازار فشار نیاورد و هم منشاء ارز تهیه شده برای سیاستگذار ارزی یعنی بانک مرکزی روشن 

باشد.
به همین دلیل است که بانک مرکزی با ترخیص خودروهایی که از بعد از 16 مردادماه 
یعنی زمانی که سیاست های ارزی دولت تعدیل و سامانه نیما مرجع خرید و فروش تامین 

ارز صادرات و واردات شد، مخالف است.
در همین رابطه رضا رحمانی وزیر صنعت، معدن و تجارت به یکی از رسانه ها گفته، 
»هرچند طبق این بخشنامه، ثبت سفارش خودرو ممنوع بوده و ثبت سفارش های قبلی 
هم 'کان لم یکن' شده است؛ با این حال به خودروهایی که در گمرک بودند اجازه ترخیص 
داده می شود اما ثبت جدیدی صورت نخواهد گرفت؛ ضمن آنکه پرونده وارد کنندگان 

متخلف نیز در قوه قضاییه مفتوح است و در اسرع وقت رسیدگی می شود.«
* مصوبه دولت چه می گوید؟

براساس مصوبه هیات دولت که شانزدهم دی ماه اسحاق جهانگیری برای اجرا ابلاغ 
کرد، کل ثبت سفارش های قبلی خودرو )اعم از بانکی و غیربانکی( براساس مصوبه هیات 
وزیران لغو می شود. خودروهایی که تا تاریخ ابلاغ این تصویب نامه دارای قبض انبار بوده 
و با رویه بانکی تامین ارز شده اند، با پرداخت مابه التفاوت نرخ ارز دریافتی با نرخ سامانه 
سنا در روز ترخیص، با ثبت سفارش بانکی قابل ترخیص هستند. هر نوع تخصیص ارز 
جدید برای این ثبت سفارش ها ممنوع است. مصوبه هیات وزیران اضافه کرده است: 
خودروهای با ارزش بیش از 40 هزار دلار با محاسبه و پرداخت 40 واحد درصد سود 
بازرگانی، مازاد بر ماخذ حقوق ورودی مندرج در کتاب مقررات صادرات و واردات، براساس 

شرایط بند نخست این تصویب نامه قابل ثبت سفارش و ترخیص است.
براساس این مصوبه، مهلت ترخیص خودوروهای موضوع بندهای )1( و )2( این تصویب 

نامه، چهار ماه از تاریخ ابلاغ این تصویب نامه تعیین می شود.
این مصوبه می افزاید: در راستای صیانت از حقوق مصرف کنندگان، پیش از ترخیص 
خودروهای موضوع این تصویب نامه، گمرک پس از اخذ تائیدیه سازمان حمایت از مصرف 

کنندگان و تولیدکنندگان، نسبت به ترخیص با رعایت مقررات اقدام خواهد کرد.
طبق این مصوبه هیات وزیران، ترخیص خودروهای با حجم موتور بالاتر از 2500 

سی.سی همچنان امکانپذیر نیست و مشمول این تصویب نامه نمی شود.
این مصوبه می افزاید: اجرای این تصویب نامه و ترخیص خودروهای مشمول، مانع 

رسیدگی قضایی به تخلفات و جرایم متخلفان در واردات خودرو نخواهد شد.
نامه خود اضافه کرد: ضوابط ورود و ترخیص خودروهای  هیات وزیران در تصویب 
موضوع این تصویب نامه و دستورالعمل اجرایی آن در چهارچوب قوانین مربوط ظرف 
یک هفته توسط وزیر صنعت، معدن و تجارت ابلاغ خواهد شد. هیات وزیران در جلسه 
نهم دی ماه به پیشنهاد مشترک وزارتخانه های صنعت، معدن و تجارت امور اقتصادی و 
دارایی و دادگستری و بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران و دبیرخانه ستاد هماهنگی 
مبارزه با مفاسد اقتصادی و به استناد اصل 138 قانون اساسی تصویب کرد. به گزارش 
ایرنا، طبق اظهارات »محمدرضا مودودی« سرپرست سازمان توسعه تجارت ایران، حدود 

15 هزار خودرو در گمرک های سراسر کشور دپو شده است.
براساس تصمیم دولت، واردات خودروی سواری به کشور همچنان ممنوع است. 

ایمان گزارش می دهد

ترخیصخودروهایوارداتی»بدونانتقالارز«ابهامدارد

در حالیکه در هفته های گذشته قیمت گوشت مرغ و تخم مرغ 
روند افزایشی داشته است، معاون وزیر جهاد کشاورزی معتقد 
و  سوداگری  پرندگان،  حاد  فوق  آنفلوآنزای  بیماری  که  است 
مشکل انتقال پول به دلیل محدودیت های ناشی از تحریم ها، از 

عوامل نوسانات و گرانی گوشت مرغ و تخم مرغ است.
در هفته های گذشته قیمت تخم مرغ و گوشت مرغ به عنوان 
محصولات پروتئینی قابل دسترس تر برای مردم با افزایش قیمت 
بانک  آمار  جدیدترین  براساس  که  به گونه ای  بود  شده  مواجه 
مرکزی از متوسط قیمت خرده فروشی برخی از مواد خوراکی 
در تهران در هفته منتهی به سی ام آذرماه امسال قیمت هر شانه 
تخم مرغ به 21 هزار و 495 تومان به طور متوسط رسیده بود که 
نسبت به هفته قبل از آن 2.6 درصد، نسبت به هفته مشابه ماه 
قبل 6.5 درصد و نسبت به هفته مشابه سال قبل 35.2 درصد 

افزایش یافته است.
همچنین براساس این آمار قیمت هر کیلوگرم گوشت مرغ در 
این بازه زمانی به طور متوسط به 12 هزار و 176 هزار تومان 
رسیده است که نسبت به هفته قبل از این بررسی 4.5 درصد، 
نسبت به هفته مشابه ماه قبل 17.1 درصد و نسبت به هفته 

مشابه سال قبل 63.4 درصد افزایش داشته است.
در این رابطه علی اکبر مهرفرد - معاون توسعه بازرگانی و صنایع 
وزیر جهاد کشاورزی - به ایسنا گفت: درباره تخم مرغ باید گفت 
که سال گذشته 40 درصد از گله های مولد مرغ تخم گذار در اثر 
بیماری آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان از بین رفتند و البته از همان 
زمان جوجه ریزی جدید آغاز شد، اما بسیاری از مرغداران از ترس 
تلفات دوباره ناشی از بیماری جوجه ریزی نکردند، اما هم اکنون 
مشکلی از نظر تولید تخم مرغ نداریم و اجازه واردات هم به شرکت 
پشتیبانی امور دام و هم به بخش خصوصی داده شده است و 

واردات  به  نسبت  می توانند  متقاضیان  همه  محدودیت  بدون 
تخم مرغ اقدام کنند.

وی ادامه داد: درباره گوشت مرغ نیز باید گفت در شش ماهه 
گذشته در مقطعی شاهد کاهش قیمت گوشت مرغ بودیم که از 
آنجا که قیمت مصوب تنظیم بازار نیز پایین بود، برای مرغداران 

صرفه نداشت و آنها تولیدشان را پایین آوردند، در نتیجه تقاضا 
برای جوجه یکروزه کاهش پیدا کرد و قیمت آن نیز کاهش یافت 
و نتیجه آن کاهش تولید جوجه یکروزه و کاهش تولید گوشت 

مرغ شد.
معاون توسعه بازرگانی و صنایع وزیر جهاد کشاورزی اضافه 

کرد: در ادامه آن قیمت ابلاغیه ستاد تنظیم بازار برای گوشت 
مرغ اصلاح شد و هم اکنون شاهدیم که وضعیت این محصول 
پروتئینی بهبود پیدا کرده است و کمبودی در تولید و تامین 

گوشت مرغ نداریم.
مهرفرد اظهار کرد: برنامه ریزی ها به گونه ای است که در چند 
هفته آینده مشکلی در این زمینه نخواهیم داشت چرا که تولید 
گوشت مرغ افزایش پیدا خواهد کرد، اما مساله اصلی در این 

زمینه چیز دیگری است.
*خوراک مرغ اصلی ترین عامل گرانی

وی اصلی ترین عامل گرانی گوشت مرغ و تخم مرغ را خوراک 
مرغ به ویژه نهاده هایی همچون ذرت و کنجاله اعلام کرد و گفت: 
95 درصد غذای مرغ، ذرت و کنجاله است که ده ها کشتی 
هم اکنون در دریا و نزدیکی مرز منتظر هستند تا فروشندگان 
بهای محصول شان را دریافت کنند و این نهاده های اصلی را به 
ما تحویل دهند، اما به خاطر مشکلات ناشی از تحریم و با وجود 
این کالاهای اساسی  برای واردات  را  بانک مرکزی پول  این که 
اختصاص داده است، اما هنوز به حساب فروشنده پولی انتقال 
پیدا نکرده است. در این شرایط هر روز این موضوع را دنبال 
خواهیم کرد تا هرچه سریع تر نهاده های مورد نیاز مرغداران را 

برای تولید این کالای اساسی تامین کنیم.
معاون توسعه بازرگانی و صنایع وزیر جهاد کشاورزی تاکید کرد: 
اگرچه تاکنون ذخائر کشور از نظر این کالاهای اساسی مناسب 
بوده است و واردات هم بیشتر از پارسال شده اما باید هرچه 
سریع تر این مشکل را برای واردات این نهاده ها برطرف کنیم تا 
تولید محصولات پروتئینی همچون گوشت مرغ و تخم مرغ به 
حد مطلوبی در ماه های آینده برسد و بتوانیم بازار آن را کنترل 

کنیم.

معاون توسعه بازرگانی و صنایع وزیر جهاد کشاورزی  مطرح کرد

عواملسهگانهگرانیمرغ
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تاج: 

تیمملیبرایشکستعراقبهمیدانمیرود
رییس فدراسیون فوتبال با بیان اینکه تیم ملی برای کسب پیروزی مقابل عراق به میدان  

می رود، گفت: تعهداتمان به بازیکنان را قبل از این دیدار پرداخت می کنیم.
مهدی تاج در حاشیه جلسه مجمع عمومی کمیته ملی المپیک در گفت وگو با ایسنا، 
درباره آخرین وضعیت تیم ملی پیش از دیدار مقابل عراق اظهار کرد: تمامی بازیکنان تیم 
ملی در وضعیت خوبی قرار دارند و عملکرد تیم ملی نیز تاکنون خیلی خوب بوده است. 
خوشبختانه مردم و کارشناسان از عملکرد تیم ملی رضایت دارند و فکر می کنم تیم ملی در 
ادامه کار نیز بهترین نمایش را مقابل عراق خواهد داشت و برای پیروزی به میدان خواهد 

رفت.
رییس فدراسیون فوتبال افزود: قطعا دیدار مقابل عراق برای تعیین سرگروه اهمیت زیادی 
برای ما دارد و هر دو تیم برای برد به میدان می آیند اما در مجموع ارزیابی مثبتی نسبت به 
ایران در این دیدار وجود دارد و بازیکنان ما در ادامه نمایش خوب خود قطعا برای برد به 
میدان می روند. وی با بیان اینکه ایران بیشترین بخت را برای صعود به مرحله بعد به عنوان 
تیم نخست دارد گفت: تعهداتی نسبت به بازیکنان و کادر فنی تیم ملی داریم و قصد داریم 
پیش از دیدار مقابل عراق پاداش تیم را پرداخت کنیم تا با انگیزه مضاعف در سومین و 

آخرین دیدار مرحله گروهی به مصاف عراق بروند.

بودیمیر:

خوشحالمکهدرپرسپولیسهستم
مهاجم کروات از پیوستن به پرسپولیس ابراز خوشحالی کرد و از مسوولان تیم قبلی خود 

نیز تشکر کرد.
 ماریو بودیمیر، مهاجم کروات با قراردادی یک و نیم ساله به تیم پرسپولیس پیوسته است تا 
در این تیم فوتبال خود را ادامه دهد. او بعد از قطعی شدن حضورش در جمع سرخپوشان 
گفت: خوشحالم که فرصت جدیدی در دوران فوتبال من ایجاد شده است و می توانم اتفاق 
جدیدی را تجربه کنم. از مسوولان باشگاه دینامو تشکر می کنم که این زمینه را برای من 
فراهم کردند تا در پرسپولیس فوتبال خودم را ادامه دهم. خیلی خوشحالم که می توانم در 
ادامه فوتبالم برای پرسپولیس به میدان بروم و برای تیم پیشین خود نیز آرزوی موفقیت 
دارم. هدایت تیم پرسپولیس را برانکو ایوانکوویچ بر عهده دارد و به خوبی با توانمندی های 
این مهاجم قدبلند آشنا است و در دو پنجره نقل و انتقالاتی اخیر به دلیل محرومیت از 
سوی فیفا نتوانست بازیکن جدیدی به خدمت بگیرد و حالا در صدد تقویت برای ادامه 

رقابت هاست.
بودیمیر در این فصل سومین مهاجم تیم دینامو زاگرب بعد از برونو پتکوویچ و ماریا 

گاورانوویچ بود و موفق شد در ۸ دیدار، ۸ گل به ثمر برساند و دو پاس گل نیز ثبت کرد.

لوکا،اولینخارجیتاریخسرخپوشانگیلانی
مدافع جوان تیم ملی گرجستان با عقد 
قراردادی به صورت رسمی به تیم سپیدرود 
بازیکن  اولین  عنوان  تا  پیوست  رشت 

خارجی این باشگاه را در اختیار بگیرد.
تیم سپیدرود رشت در ادامه خریدهای 
مدافع 21 ساله  توانست  زمستانی خود 
تیم ملی گرجستان را به خدمت بگیرد. لوکا 
نوزادزه، که توانایی بازی در دفاع میانی و 
جناح راست را بر عهده دارد حالا به عنوان 

اولین خارجی تاریخ این باشگاه قدیمی نام می گیرد تا علی کریمی از این حیث هم رکورد 
شکن ظاهر شود. نوزادزه حدود سه هفته است که در تمرینات تیم سپیدرود شرکت می کند 
و در این مدت زیر نظر کادر فنی هم در مسابقات تدارکاتی و هم در تمرین مورد ارزیابی قرار 
گرفت. سرانجام این بازیکن با تایید علی کریمی و پس از پشت سر گذاشتن تست پزشکی 
قرارداد خود با سرخ های گیلانی را رسمی کرد تا در نیم فصل دوم برای آن ها به میدان برود. 
نوزادزه که عضو تیم زیر 21 ساله گرجستان است قبل از حضور در سپیدرود در 31 بازی 
پیراهن سیونی بولنیسی گرجستان را بر تن کرده و در این مدت یک گل هم به ثمر رسانده 
است. این مدافع جوان در این مدت 6 کارت زرد هم دریافت کرده تا نشان دهد از خشونت 

هم برخوردار است.

تیم قطبی جذاب تر می شود؛

مبعلیدریکقدمینیمکتفولاد
بازیکن و مربی تیم استقلال خوزستان در آستانه جدایی از این تیم و پیوستن به دیگر تیم 

اهوازی قرار دارد.
افشین قطبی پس از آمدن به تیم فولاد تغییرات مختلفی را در کادر فنی سرخپوشان 
ایجاد کرده است. او در دو مرحله اعضای کادر فنی فولاد را کم کرد. ابتدا ایلی استن و 
روبرت پاندورا از فولاد جدا شدند و در دومین مرحله که چند روز پیش به وقوع پیوست، عزیز 

فریسات و موسی سواری با کادر فنی تیم اصلی فولاد خداحافظی کردند.
پس از جدایی مربیان خارجی فولاد، جهانیار محبی مقدم و مارکو آنتونیو به درخواست 
قطبی به کادر فنی قرمز پوشان اهواز اضافه شدند. در این مرحله اما هنوز کسی به جای دو 

مربی ایرانی به فولاد نپیوسته است.
اصلی ترین گزینه ای که در حال حاضر صحبت از حضور او روی نیمکت فولاد شنیده می 
شود، ایمان مبعلی است. او که در نیم فصل اول لیگ هفدهم به عنوان بازیکن و مربی در 
استقلال خوزستان حضور داشت، در آستانه جدایی از این تیم و پیوستن به جمع مربیان 

فولاد قرار دارد.

قوچاننژاددرآستانهعقدقراردادبا
تراکتورسازی

رضا قوچان نژاد، مهاجم پیشین تیم ملی 
فوتبال کشورمان در آستانه عقد قرارداد با 

تیم تراکتورسازی قرار دارد.
  باشگاه تراکتورسازی در چند روز گذشته 
انتقالات  و  نقل  در  را  خود  فعالیت های 
زمستانی آغاز کرده و پس از جذب احمد 
جرج  یکشنبه  روز  کنستانت،  و  موسوی 
لیکنز، سرمربی پیشین تیم ملی بلژیک 
سرخ پوشان  جدید  سرمربی  عنوان  به  را 

تبریزی معرفی کرد تا به یکی از فعال ترین تیم ها در نقل و انتقالات زمستانی تبدیل شود. 
محمدرضا زنوزی که پس از توافق با لیکنز همچنان در کشور ترکیه به سر  می برد، در چند 
وقت گذشته چند مرحله با رضا قوچان نژاد مهاجم پیشین تیم ملی کشورمان مذاکره کرده 
و اکنون هم با حضور این بازیکن در ترکیه، شایعات پیرامون توافق او با باشگاه تراکتورسازی 
به اوج خود رسیده است. قوچان نژاد که در آستانه جدایی از تیم آپوئل قبرس قرار دارد،  
اکنون به همراه خانواده خود در هتل محل اقامت زنوزی در ترکیه حضور دارد و دو طرف در 
دو روز گذشته مذاکرات خوبی با یکدیگر داشته اند و حتی توافقاتی نیز حاصل شده است. 
با توجه به این اتفاقات، به احتمال فراوان قوچان نژاد به زودی قرارداد خود را با تیم تبریزی 

امضا خواهد کرد تا زنوزی بار دیگر یکی از بمب های نقل و انتقالاتی را منفجر کند.

پیشنهادماشینسازیبهادینیو
لوسیانو  به  تبریز  ماشین سازی  باشگاه 
ادینیو پیشنهاد داده است که برای حضور 

در این تیم به تبریز بیاید.
باشگاه  پیشین  مهاجم  ادینیو، 
تیررس  در  حالا  تبریز  تراکتورسازی 
قرار گرفته است. هر چند  ماشین سازی 
این بازیکن 36 ساله کیفیت فنی سال های 
گذشته را ندارد، ولی ماشین سازی درصدد 

تقویت خط حمله اش است و روی جذب این بازیکن نظر دارد.
براساس این گزارش، کادر فنی ماشین سازی منتظر است تا ادینیو به ایران بیاید تا شرایط 
این بازیکن را در تمرینات مورد بررسی قرار دهد. باید دید که آیا ادینیو باز هم در لیگ برتر و 

در تبریز فوتبال بازی خواهد کرد یا اینکه اتفاقات دیگری رخ خواهد داد.

تمامبلیتهایدیدارایرانوعراقفروشرفت
حدود 1۵ هزار بلیت دیدار فردای ایران و عراق به فروش رفته است. تیم ملی فوتبال 
ایران عصر فردا در سومین دیدار خود در جام ملت های آسیا از ساعت 1۹:3۰ در ورزشگاه 
آل مکتوم شهر دوبی به مصاف عراق خواهد رفت. با وجود اینکه بیش از 2۴ساعت تا آغاز 
بازی زمان باقی مانده است، تمام 1۵ هزار بلیت این بازی به فروش رفته است. البته 

اطلاعات دقیقی در دست نیست که چه مقدار از این 1۵ هزار نفر ایرانی هستند.

وزیر ورزش و جوانان: 

تیم ملی شخصیت قهرمانی دارد
مسعود سلطانی فر، وزیر ورزش و جوانان گفت: همانطور که 
بارها و بارها عنوان کردم تیم ملی بیشتر از همیشه شخصیت 
قهرمانی دارد و در حال حاضر قوی ترین تیم فوتبال آسیا است.

مسعود سلطانی فر، وزیر ورزش و جوانان در پایان مجمع کمیته 
ملی المپیک در جمع خبرنگاران اظهار داشت: امروز یک سال 
است که از انتخابات ریاست کمیته المپیک، دبیر کل و اعضای 
هیئت اجرایی می گذرد. در یک سال گذشته عملکرد این تیم 
در عرصه مختلف از جمله در زمینه توسعه ارتباطات خارجی با 
نهادی خارجی، ioc و فدراسیون های جهانی و شورای المپیک 

آسیا بسیار درخشان بوده است.
وی تصریح کرد: خوشبختانه کارنامه کمیته ملی المپیک 
و همکاران در ارتباطات با مجموعه اقداماتی که برای توسعه 
ورزش انجام شده است، مثبت بوده است و صمیمانه تشکر 
می کنم. امیدوارم با همین همدلی و هماهنگی و همسویی که 
بین ما وجود دارد بتوانیم در ادامه خدمت نیز کارها را جلو ببریم. 
اعتقاد دارم که اصل، اساس، ریشه و بنیان توسعه هرجایی به 
ویژه در ورزش همدلی و دلسوزی بین ارکان های مختلف است 

که خوشبختانه ایجاد شده است.
وزیر ورزش و جوانان افزود: همه مدیران ما چه در فدراسیون ها، 
کمیته المپیک، وزارت ورزش و استان ها با همین سمت و سو 
کارها را پیش می برند و اختلافات خاتمه یافته است. امیدواریم 
همانطور که در سال ۹7 در اکثر رویدادها از جمله، جام جهانی، 
آسیا  قهرمانان  لیگ  و  جوانان  المپیک  آسیایی،  بازی های 
که  امیدوار کننده داشتیم  کارنامه  نیز  در داخل  درخشیدیم 
نشاط مردم را فراهم و تا زمانی که افتخار خدمت به مردم را داریم 

این زمینه را فراهم کنیم.
سلطانی فر در خصوص عملکرد تیم ملی فوتبال عنوان کرد: 
همانطور که بارها و بارها عنوان کردم تیم ملی فوتبال ما در 
حال حاضر قوی ترین تیم فوتبال آسیا است و برای آن نیز دلیل 
دارم. من ۴۰ تا ۴۵ سال است که مسائل ورزش کشور و فوتبال 
دنیا را پیگیری می کنم، ما تیمی داریم که هم تجربه خوبی در 
جام جهانی روسیه داشته است و مجموعه هماهنگ از وزارت 

به عنوان  فوتبال  و فدراسیون  المپیک  ورزش ورزش، کمیته 
مجموعه تصمیم گیر در کنار آن قرار داشته است و از آن حمایت 
در  خوبی  بازیکنان  و  داریم  توانمندی  کادرفنی  است.  کرده 
اختیار داریم. بازیکنان داخلی و لژیونرها بازیکنان خوبی هستند 
و در هر پست دو بازیکن آماده داریم و همه مولفه ها به ما می گوید 

این تیم بیشتر از همیشه شخصیت قهرمانی دارد.
وی خاطرنشان کرد: امیدوارم با حمایت گسترده مردم که 

دلشان برای قهرمانی در جام ملت ها می تپید و همانطور که 
سرمربی محترم عنوان کرده، خانواده ترین تیم موجود هستیم، 
بتوانیم همانطور که دو قدم اول را محکم برداشته است در ادامه 
نیز محکم گام بردارد و شاهد قهرمانی در جام ملت های آسیا 
باشیم. در مراحل بالاتر به دبی خواهم رفت و همراه تیم ملی 

خواهم بود.
به  پاداش  پرداخت  خصوص  در  جوانان  و  ورزش  وزیر 
ملی پوشان فوتبال گفت: دیروز پاداش ها را پرداخت کردند و قرار 
است داورزنی برای پرداخت پاداش به امارات بروند، در مراحل 
بعدی آدم های دیگری می روند و در مراحلی نیز ممکن است 

من بروم.
وی درخصوص انتخاب اعضای هیئت مدیره پرسپولیس و 

استقلال گفت: تلاش می کنیم تا پایان هفته به نتیجه برسیم.
سلطانی فر در خصوص انتخابات فدراسیون ها و به خصوص 
فدراسیون والیبال گفت: طبق جدولی که داریم و ثبت نام هایی 
که صورت گرفته است، اگر تایید صلاحیت ها طول نکشید ۴ 
یا ۵ انتخابات در پیش داریم و فکر می کنم انتخابات فدراسیون 

والیبال به سال آینده بیفتد.
وزیر ورزش و جوانان در خصوص وضعیت کارلوس کی روش 
و اظهارات او که عنوان کرده بود حمایتی از سوی وزارت ورزش 
و جوانان صورت نگرفته است، گفت: تصمیم گیری در مورد 

سرمربی تیم ملی در حیطه اختیارات فدراسیون فوتبال است.
وی درخصوص مشکلات وزارت ورزش و جوانان در خصوص 
تامین بودجه مدال آوران ورزش کشور گفت: تا پایان سال خیلی 

زمان باقی مانده است و امید ما به خدا است.

کارلوس کی روش، سرمربی تیم ملی فوتبال کشورمان گفت: آماده سازی خوبی داشتیم.
کارلوس کی روش در نشست خبری پیش از دیدار تیمش مقابل عراق گفت: آماده سازی 

خوبی داشتیم و مهم ترین مطلب استراحت خوب بود که بعد از دو بازی داشتیم.
در نهایت آرامش با عراق بازی می کنیم تا فوتبالی زیبا را به نمایش بگذاریم

سرمربی تیم ملی فوتبال ایران درباره حساسیت بازی با عراق، گفت: اگر یک بازی در جهان 
باشد که هر دو تیم در آرامش کامل بخواهند از آن لذت ببرند، بازی فردای ما و عراق است. به 
این دلیل که صعود هر دو تیم قطعی شده است. این طور باید بگویم که قبل از جام قرار بود 
با یمن، ویتنام و عراق بازی کنیم، اما اکنون ما با یمن و ویتنام بازی کردیم، صعودمان قطعی 
شد و اکنون در نهایت آرامش با عراق بازی می کنیم تا فوتبالی زیبا را به نمایش بگذاریم و به 

نتیجه برسیم.
*منتقدان مرا مشهورتر و محبوب تر می کنند

کی روش در پاسخ به سؤال خبرنگار عرب زبان سایت فیفا درباره اینکه هنوز یکی از مربیان 
تیم های بزرگ ایران به انتقاد کردن از شما ادامه می دهد، عنوان کرد: من عاشق تمام آنهایی 
هستم که از من انتقاد می کنند چون مرا مشهورتر و محبوب تر می کنند. آنها برای من رایگان 

کار می کنند که من را مشهورتر کنند.
*کره، ژاپن و استرالیا 3 کاندیدا و مدعی اصلی برای حضور در نیمه نهایی هستند

همین خبرنگار در ادامه گفت که »شما گفته بودید کره، ژاپن و استرالیا مدعی قهرمانی 
هستند« که کی روش در پاسخ اظهار داشت: شما اگر برای فیفا کار می کنید باید صحبت های 
من را با دقت بیشتری دنبال کنید، چون من هیچ وقت این حرف را نزدم. از نظر تئوریک 
اگر بخواهیم به مسئله نگاه کنیم، موضوعی که مطرح کردم این گونه بود که از بُعد تاریخچه 
فوتبالی، فرهنگ فوتبالی و سرمایه گذاری که اتفاق افتاده و همچنین نتایج و تجربه، سه 
کاندیدا و مدعی اصلی برای حضور در چهار تیم نهایی، ژاپن، کره جنوبی و استرالیا هستند، 
به خاطر تجاربی که دارند و سرمایه گذاری که انجام دادند و همین طور بین این سه گزینه 
قهرمان دوره قبل حضور دارد و کشورهای دیگر هم سعی می کنند یک جایگاه در چهار 

تیم نهایی داشته باشند. کشورهایی مانند عربستان، ازبکستان، چین، ایران و عراق، البته 
این انگیزه و تلاش بازیکنان است که تعیین کننده است که کدام تیم ها می توانند به مرحله 

نهایی برسند.
*همیشه به حریف مان احترام می گذاریم و سعی می کنیم از بازی لذت ببریم

کی روش درباره این موضوع که رسانه های عراقی صحبت از پیروزی تیم شان مقابل ایران 
می کنند و از طرف دیگر بازیکنان و کادرفنی ایران با توجه به خاطره شکست دوره قبل جام 
ملت ها، با آرامش بیشتری نسبت به بازی با عراق صحبت می کنند، عنوان کرد: اولویت بنده 
این است که در درجه اول آن چیز که بهترین است برای بازیکنان همیشه مهیا و آن مطالبی که 
برای بازیکنانم بهترین است، آماده کنم. این یک امر طبیعی است که تمام رسانه های عراقی 
از خواسته شان برای شکست ایران و برای پیروزی در این مسابقه صحبت کنند. این برعکس 
یکسری از رسانه هایی در ایران است که متعهد نیستند برای پیروزی تیم ملی ایران و ما همیشه 
باید برای مردم بازی کنیم و به بازیکنانم گوشزد می کنم که با تعهد کامل و با صداقت و وفاداری 
نسبت به تیم سعی کنیم بهترین بازی مان را انجام دهیم و فرقی نمی کند که مقابل عراق، 
پرتقال و آرژانتین بازی می کنیم. ما همیشه به حریف مان احترام می گذاریم و سعی می کنیم 

از بازی لذت ببریم.
*بازی 4 سال پیش ما و عراق برای آقای داور بود!

سرمربی تیم ملی فوتبال کشورمان درباره این موضوع که چهار سال پیش به دنبال شکست 
باقی مانده است،  مقابل عراق گفته بود که این شکست مثل استخوانی در گلوی من 
گفت: این درست نیست که بازی فردا را بخواهیم با بازی چهار سال گذشته مقایسه کنیم، 
چون بازی چهار سال پیش بین ایران و عراق نبود و برای آقایی به نام بنجامین ویلیامز بود! 
ایشان تعیین کننده در بازی بود. خداراشکر فردا داوران بسیار خوبی را داریم و مطمئنا تمام 
تلاش مان را برای هواداران و خانواده هایمان می کنیم. در آسیا همه تیم ها تلاش می کنند 
که این مسابقات دشوار را با رؤیایی که برای خودشان تعیین کردند، تمام کنند. تیم عراق هم 
بازیکنان خوبی دارد، از دروازه بان تا بازیکنان تهاجمی شان، بازیکنان تکنیکی با فیزیک بسیار 

خوب هستند. فردا مطمئناً یک برنده در درون بازی خواهد بود و آن هم هواداران فوتبال ایران 
و عراق هستند که با خوشحالی ورزشگاه را ترک خواهند کرد.

کی روش در پاسخ به این پرسش که مرحله گروهی جام ملت ها روبه پایان است، با توجه 
به نتایج تیم ها، چقدر مسیر ایران که تیمی قدرتمند است را برای قهرمانی هموار می بیند، 
گفت: من همیشه به بازیکنانم می گویم اگر بخواهیم به این مسیر طولانی و دشوار فکر کنیم 
کار دوچندان و سخت تر خواهد شد. تمام تمرکزمان این است که مسیر را به خوبی طی کنیم. 
اگر لازم است به سمت چپ بپیچیم، به چپ برویم و اگر لازم است که سرعتی تر کار کنیم، 
همین کار را انجام دهیم. تمام تمرکزمان روی بازی بعد هست. یکسری بازیکنان باید بازی 
کنند و یکسری از بازیکنان هم باید آماده تر شوند تا بازی کنند. مطمئناً باید با نگاه به مسیر 

جلو و نه فقط به نگاه مقصد نهایی، مسیرمان را طی کنیم.

 کی روش:
منتقدانمرامشهورترومحبوبترمیکنند

 مسعود شجاعی:

برایبازیباعراقآمادهایم
ملی  تیم  کاپیتان  شجاعی،  مسعود 
فوتبال گفت: بعد از دو بازی خوب نیاز به 
استراحت کوتاه داشتیم که انجام دادیم 
و ریکاوری کردیم تا آماده بازی با عراق 

شویم و اکنون آماده ایم.
خبری  نشست  در  شجاعی  مسعود 
مقابل  ایران  ملی  تیم  دیدار  از  پیش 
گروهی  مرحله  سوم  بازی  در  عراق 
رقابت های جام ملت های آسیا 2۰1۹, 
اظهار داشت: خوشحالم اینجا هستم. 
دو  از  بعد  گفت  کی روش  که  همانطور 
بازی خوب نیاز به استراحت کوتاه و خوب داشتیم که انجام دادیم تا ریکاوری کنیم و 

آماده بازی با عراق شدیم و اکنون آماده ایم.
شجاعی در مورد اینکه او خاطره تلخی از دیدار دوره قبل جام ملت های آسیا مقابل 
عراق دارد و چه تجربه ای را از آن مسابقه در اختیار بازیکنان تیم ایران قرار داده است،  
گفت: چیزی که در دو بازی گذشته انجام داده و در چند سال اخیر هم سعی کرده ایم 
به آن توجه کنیم،  تمرکز در جریان بازی است. حالا ممکن است بازی ۹۰ دقیقه یا 12۰ 
دقیقه باشد. علاوه بر مسائلی که در طول روز با بازیکنان صحبت می کنم و به اندازه 
تجربه ای که دارم، کمک کنم، در مورد این مورد خاص می توانم این را بگویم،  در این 
چند ساله چیزی که بخصوص از کی روش یاد گرفته ام این بوده که هر آدمی چیز مهمی 
که در دست دارد را اجازه نمی دهد به راحتی از دستش برود و از او بگیرند. به نظر این 
اتفاقی بود که برای ما در دوره قبل افتاد. این چیزهای کوچکی است که شاید به آن کمتر 
فکر شود، اما همین جزئیات بُرد و باخت ها را رقم می زند. ما در این جام به این جزئیات 

توجه بیشتری می کنیم و مطمئنم اتفاقات گذشته دیگر برای تیم ما تکرار نخواهد شد.

طارق همام:

فقطبهبردفکرمیکنیم
طارق همام، هافبک تیم فوتبال عراق 
گفت: بازی با ایران بازی مهمی است 
را  بازی خوب خودمان  که می خواهیم 

انجام دهیم.
طارق همام هافبک تیم ملی فوتبال 
از دیدار  عراق در نشست خبری پیش 
این تیم مقابل ایران اظهار داشت: بازی 
مهمی است که می خواهیم بازی خوب 
خودمان را انجام دهیم. این دیدار شرایط 
هم  خیلی  ما  برای  اما  دارد  را  خودش 

خاص نیست.
طارق همام در پاسخ به سوال اینکه در بازی امروز به فکر کسب امتیاز و برد هستید یا 
انرژی خود را برای مرحله بعد نگه می دارید؟ تصریح کرد: به نظرم هر دو تیم برای برد به 
میدان می آیند. فردا بازی سخت و خوبی برای هر دو تیم خواهد بود که می تواند برای هر 

دو تیم سختی های خاص خودش را به همراه داشته باشد.
وی تاکید کرد: در بازی های قبلی اشتباهاتی را در بازی های اولیه خودمان در این 
تورنمنت داشتیم. اما حالا به بازی سخت رسیدیم. مربی خوبی داریم و تمرینات 
سختی را برای موفقیت پشت سر گذاشتیم و می خواهیم به لطف خدا به نتیجه قابل 
قبول هم برسیم. طارق همام درباره اینکه چهره اش خوشحال به نظر نمی رسد افزود: 
ما سخت تلاش می کنیم تا نتیجه قابل توجهی بگیریم و فقط به برد مقابل ایران فکر 

می کنیم.

بازنشستگیپیترچکدرپایانفصل
دروازه بان پرافتخار اهل جمهوری چک در پایان فصل بازنشسته می شود.

 پیتر چک 36 ساله اعلام کرده در پایان فصل جاری از دنیای فوتبال خداحافظی 
خواهد کرد. چک که در سال 2۰1۵ از چلسی به آرسنال پیوست همراه با این تیم فاتح 

یک جام حذفی شد. 
چک در سال 2۰۰۴ از تیم رن فرانسه راهی چلسی شد و دوران بسیار موفقی را در 
این تیم لندنی سپری کرد. چک همراه با آبی پوشان توانست فاتح ۴ لیگ برتر، ۴ جام 

حذفی، 3 جام اتحادیه، یک لیگ اروپا و همچنین یک لیگ قهرمانان شود. 
پیتر چک که یکی از بهترین دروازه بانان تاریخ لیگ برتر انگلیس محسوب می شود، 
دو بار در تیم منتخب فصل این لیگ قرار گرفت و ۴ بار هم دستکش طلایی را تصاحب 
کرد. چک در سال 2۰۰۵ به عنوان بهترین دروازه بان دنیا انتخاب شد و در تیم منتخب 
سال یوفا هم قرار گرفت. عملکرد درخشان چک در یورو 2۰۰۴ باعث شد که نامش در 

تیم منتخب این رقابت ها هم قرار بگیرد.
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بررسی جدید پژوهشگران دانشگاه بیرمنگام نشان می دهد مغز انسان برای بازیابی 
و احیای خاطرات قدیمی به شکلی کاملا معکوس کار می کند که متفاوت با عملکرد 

همیشگی و عادی آن است.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از یوروکالرت، محققان در تلاش هستند با کشف نحوه 

عملکرد معکوس مغز ارزیابی بهتری از نحوه ذخیره سازی و بازخوانی اطلاعات قدیمی 
در ذهن انسان به دست آورند.

موفقیت در این زمینه در برخی حوزه ها مانند رمزگشایی از صحنه های جرم و جنایت 
بسیار موثر است. بسیاری از مردم در اغلب موارد قادر به یادآوری کلیت چنین رویدادهایی 
هستند، اما نمی توانند جزئیات بصری آنها را به یاد آورند. پی بردن به جزئیات کارکرد 

معکوس مغز به انسان کمک می کند تا به خاطر آوردن جزئیات مهم تسهیل شود.
این اولین بار است که محققان با چنین جزئیاتی از کارکرد معکوس مغز به منظور 
یادآوری خاطرات مطلع می شوند. در مقاله ای که در این زمینه در نشریه نیچر منتشر 
شده به روش های مورد استفاده مغز برای رمزگشایی از داده های قدیمی نیز اشاره شده 
است. روش های یادشده، فعال سازی مجدد مغز به منظور ردگیری یک موضوع خاص 

و استخراج اطلاعات مربوط به آن را از حافظه ممکن می کند.
مغز برای بازیابی اطلاعات مربوط به یک شی بصری، ابتدا بر روی کلیت آن تمرکز می 
کند و بعد به سراغ جزئیات خاص تر می رود. لذا ذهن انسان ابتدا کلیت یک جسد را به 
خاطر آورده و بعد تلاش می کند ویژگی های جزئی جسد را شناسایی کند. اما در مقابل 
وقتی مغز برای اولین بار یک شی پیچیده و دارای جزئیات فراوان را می بیند ابتدا بر روی 
همان جزئیات پیچیده یعنی الگوها، رنگ ها و غیره متمرکز می شود و سپس برای درک 
کلیت آن تلاش می کند. قرار است برای درک بهتر هر دو روند آزمایشات پیشرفته تری بر 

روی ذهن انسان انجام شود.

مغزبرایبازیابیخاطراتقدیمیبرعکسعملمیکند

یک شرکت خارجی با تشکیل کنسرسیومی متشکل از 
دو شرکت اسپانیایی، نوعی نانوکامپوزیت برای ساخت دم 

هواپیمای ایرباس A۳۵۰ می سازد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از ستاد توسعه فناوری 
 )Aernnova( نانو، شرکت ایرباس با همکاری شرکت ارنووا
 )Grupo Antolin-Ingenieria( و گروپو آنتولین اینجنیریا
اقدام به تولید نانوکامپوزیتی برای استفاده در هواپیمای 

ایرباس A۳۵۰ کردند.
قسمت های جلویی بال و دم هواپیما در معرض دمای 
این  بر  امر، فشار هوا  این  بوده که دلیل  بسیار شدیدی 
تا طراحان هواپیما  قسمت ها است که موجب می شود 
به دنبال استفاده از موادی با خواص مکانیکی و گرمایی 

بالا باشند.
همچنین مواد مورد استفاده باید نازک نیز باشد تا وزن 
هواپیما کاهش یابد و در عین نازک بودن باید بتواند عملکرد 
ساخت  درصورت  باشد.  داشته  دم  و  بال  در  را  موردنظر 
چنین ماده ای، میزان مصرف سوخت کاهش یافته و نشر 

گاز گلخانه ای نیز به حداقل می رسد و همچین عمر هواپیما 
افزایش می یابد.

همکاری  با  ما  می گوید:  ارنووا  شرکت  از  رگوئر  آنا 
شرکت های ایرباس و گروپو آنتولین اینجنیریا کنسرسیومی 
را  رزین  ارنووا  این کنسرسیوم شرکت  در  تشکیل دادیم. 
فراهم کرده و گروپو آنتولین اینجنیریا نیز گرافن را به این 
رزین ها اضافه کرده و به آن فشار آسیابی وارد می کند. با 
این کار ذرات ریز گرافنی تشکیل شده که اهمیت زیادی 

در بهبود خواص رزین دارد. هر نوع آلودگی می تواند به 
این ساختار آسیب برساند و ویسکوزیته را تغییر دهد. یکی 
از بخش های مهم این کار، حفظ ویسکوزیته مناسب رزین 
است تا نتیجه بهینه در حین ساخت دم هواپیما به دست 

آید.
به ساختار  افزودن گرافن  با  این گروه نشان دادند که 
رزین، خواص مکانیکی و گرمایی کامپوزیت بهبود و سرعت 

شکستگی آن کاهش می یابد.

دمهواپیمانانوییمیشود

چینیهامیخواهنددرماهخانهبسازند!
 

 )۲-Yutu( "۲ -و کاوشگر "یوتو )۴-Chang'e(" ۴ -پس از آنکه ماه نورد "چانگ ای
چهارم ژانویه بر روی سمت پنهان ماه فرود آمدند، اکنون چینی ها در یک اقدام جاه 

طلبانه قصد ساخت یک پایگاه را در آنجا دارند.
به گزارش ایسنا و به نقل از دیلی میل، پس از فرود موفقیت آمیز ماه نورد چانگ ای- ۴ 
و کاوشگرش بر ماه، اکنون چینی ها قصد دارند تا با استفاده از فناوری چاپ سه بعدی، 
بر روی سمت پنهان ماه، یک پایگاه ایجاد کنند. چین می خواهد اولین کشوری باشد که 
در ماه پایگاه ایجاد می کند و قصد دارد این کار را نیز با استفاده از فناوری چاپ سه بعدی 
انجام دهد. مقامات "آژانس فضایی چین" گفتند که این کشور تا پایان سال جاری با یک 

ماه نورد به نام  "چانگ ای- Chang'e(" ۵-۵( مجددا به ماه سفر می کند.
به  سال ۲۰۲۰  تا  دارند  قصد  آنها  گفت:   )CNSA("چین فضایی  ملی  "سازمان 
بر دهانه  به فرود  ژانویه هنگامی که ماه نورد چین موفق  بروند. در چهارم  نیز   مریخ 

Von Kármán سمت پنهان ماه شد، چین به یک موفقیت جهانی دست یافت.
مقامات عالی رتبه سازمان ملی فضایی چین در کنفرانسی که روز گذشته برگزار 
شد، ادعا کردند که مأموریت "چانگ ای- ۴" تنها هزینه ساخت یک کیلومتر راه آهن 
 " ۲-Yutu" زیرزمینی را برای آنها داشته است. هفته گذشته ماه نورد و کاوشگر آن
تصاویری از تجهیزات و منظره ماه را ثبت و ارسال کردند. پس از آنکه "چانگ ای- ۵" در 
ماموریت آینده، سنگ های ماه را بازگرداند، "چانگ ای- ۶" اولین ماموریت برای کشف 

قطب جنوب ماه خواهد بود.
آنها برنامه دارند "چانگ ای- Chang'e(" ۷-۷ ( و "چانگ ای- ۸")Chang'e-۸( را نیز 
به ماه ارسال کنند. چانگ ای- ۷ در ماموریت خود، سطح ماه، ترکیب و محیط جوی 

را بررسی خواهد کرد و "چانگ ای- ۸ " نیز به تحلیل فنی سطح ماه خواهد پرداخت.
بنابر گزارش ها چین، آمریکا، روسیه و اروپا در حال مذاکره درباره ساخت یک پایگاه 
در ماه با استفاده از فناوری چاپ سه بعدی برای ساخت خانه ها و زیرساخت های دیگر 
 Long("هستند. ماه نورد چانگ ای- ۴ روز ۷ دسامبر سوار بر موشک "لانگ مارچ ۳بی
بود.  شده  ماه  عازم   )Xichang("شی چانگ" ماهواره  پرتاب  مرکز  از   )۳B  March
ماموریت "چانگ ای-۴" بخشی از ماموریت های ماه است که ۱۲ سال پیش با کاوشگر 
"چانگ ای-Chang'e("۱-۱( آغاز شده بود. دومین کاوشگر نیز در سال ۲۰۱۰ و سومین 
کاوشگر در سال ۲۰۱۳ پرتاب شد. "چانگ ای-۴" یک هفته و یک روز بعد از فرود، یک 
عکس پانوراما منتشر کرد که از ۸۰ تصویر ساخته شده بود. این تصویر یک نمای ۳۶۰ 
درجه از محیط خاکستری پیرامون این کاوشگر را نشان می دهد که در آن می توان تعداد 
زیادی از دهانه های سطح ماه را مشاهده کرد. مقامات سازمان ملی فضایی چین در 
تاریخ ۳ ژانویه فیلمی از فرود موفق ماه نورد "چانگ ای-۴" بر نیمه تاریک ماه دریافت 
کردند. این فرود موفقیت آمیز، چین را به اولین کشوری تبدیل کرد که پا به نیمه تاریک 
می گذارد. این فیلم ۲ دقیقه و ۴۷ ثانیه ای روند آهسته فرود این ماه نورد بر سطح ماه را 
 )Von Karman("نشان می دهد. خوشبختانه سرانجام با موفقیت در دهانه "ون کارمن
که یک ناحیه با عرض ۱۱۵ مایلی است، فرود آمد. این دهانه همچنین جایی است 
که کاوشگر "یوتو-Yutu("۲-۲( که از "چانگ ای-۴" جدا می شود، رها خواهد شد تا به 
کاوش بپردازد. سمت پنهان ماه نیم کره ای از کرهٔ ماه است که به طور دائمی از کرهٔ زمین 
روی گردان است. سمت رو به زمین از کرهٔ ماه را سمت پیدای ماه می نامند. سمت پنهان 
ماه دارای دهانه های برخوردی فراوانی است ولی دریاوارهای کمی دارد. در این سمت 
از ماه کمتر حوضه ای یافت می شود که عمق آن به اندازه ای باشد که اجازه فوران های 
دهانه های  این که  وجود  با  خاطر،  این  به  بدهد.  را  دریاوارها  تشکیل  و  آتش فشانی 
برخوردی زیادی در هر دو سمت ماه دیده می شود اما تفاوت  عمق ها باعث شده که 
دریاوارهای بزرگ بیشتر در سمت پیدای ماه تشکیل شوند. ظاهراً تعداد بارهایی که 
گدازه های زیرسطحی در سمت پیدای ماه به سطح رسیده اند بیشتر و آسان تر از سمت 

پنهان بوده  است.

علمیوسلامت

هفتنشانهغیرمعمولناشیازفقرآهنرابشناسید
نقش اصلی آهن برای حمل اکسیژن به خون، شناخته شده است. آهن یک جزء مهم  

از هموگلوبین است؛ پروتئینی در سلول های قرمز خون که اکسیژن را به سراسر بدن 
می رساند.

کم خونی فقر آهن از بیماری های شایعی است که گروه های مختلف سنی را درگیر می 
کند. علل متفاوتی برای آن وجود دارد که مهم ترین آنها اشتباهات تغذیه ای است. در کم 
خونی ناشی از فقر آهن، و در اثر کاهش هموگلوبین، ظرفیت حمل اکسیژن نیز پایین می 

آید. در این بیماری میزان و حجم گلبول های قرمز خون پایین می آید.
گفته می شود زنان در سنین باروری بیشتر در معرض کم خونی ناشی از فقر آهن 
هستند و مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری های ایالات متحده اعلام کرده که روزانه ۱۸ 
میلی گرم آهن باید به بدن زنان ۱9 تا ۵۰ سال برسد. این میزان در زنان باردار ۲۷ میلی 

گرم و در مردان بزرگسال ۸ میلی گرم است.
سطوح ناکافی آهن در بدن می تواند با نشانه های غیر معمول زیر خود را نشان دهد:

خستگی و فرسودگی افراطی: مطالعات محققان دانشکده پزشکی هاروارد نشان می 
دهد که خستگی مزمن و بی حوصلگی از مهمترین نشانه های فقر آهن است. دلیل این 

موضوع نیز کمبود اکسی ژن در عضلات و مغز است.
عفونت های مکرر: آهن نقش کلیدی در حفظ سیستم ایمنی سالم ایفا می کند به 
طوری که سطوح ناکافی آن در بدن، استعداد ابتلا به عفونت را افزایش می دهد.سلول 
های قرمز خون اکسیژن را به غدد لنفاوی بدن که شامل گلبول های سفید که برای مبارزه 
با عفونت ضروری هستند، حمل می کنند. حال اگر فردی که دچار فقر آهن است مبتلا 
به عفونت شود از آن جایی که گلبول های سفید کافی برای مبارزه با این عفونت ندارد با 

مشکل مواجه می شود چرا که سلول های او به قدر کافی اکسیژن دریافت نکرده اند.
پوست رنگ پریده: هموگلوبین پوست را گلگون می کند و کمبود آن موجب رنگ 
پریدگی پوست می شود. زمانی که فرد کم خون است سلول های خونی او کوچک و کم 
رنگ هستند و این امر در پوست او قابل مشاهده است. یکی از نشانه های کمبود آهن 

روشن بودن بیش تر از حد نرمال منطقه داخل پلک پایین چشم است.
تورم زبان: هنگاهی که اکسیژن کافی به عضلات نرسد، عضله های بدن متورم و 
دردناک می شوند و این تورم بیش از همه جا در عضلات زبان دیده می شود. ترک و زخم 

در گوشه دهان مبتلا به کم خونی فقر آهن بسیار شایع است.
پیکا یا هرزه خواری: هرزه خواری یا پیکا به خوردن مواد بدون ارزش غذایی همچون 
خاک، گچ، یخ و رنگ گفته می شود که حداقل به مدت یک ماه ادامه داشته باشد. این 
اختلال دلایل مختلفی مانند کم خونی فقر آهن، اختلالات روانی، کمبود روی و… دارد. 
پیکا کلمه لاتین به معنای زاغ است و از آنجایی که این پرنده به خوردن چیزهای گوناگون 
مشهور است، این اختلال را به این نام نامگذاری کرده اند. محققان هنوز علت ارتباط کم 
خونی فقر آهن و پیکا را نمی دانند اما این مساله باید جدی گرفته شود چرا که حتی می 

تواند تهدید کننده زندگی فرد باشد.
ریزش مو: زمانی که اکسیژن کافی به علت کم خونی فقر آهن به فولیکول های مو 
نرسد، فرد دچار ریزش مو می شود و تا زمانی که این فقر آهن درمان نشود موهای از دست 
رفته رشد نخواهند کرد. همه مردم هر روز تعدادی از موهایشان می ریزد اما مقادیر بیش از 

اندازه ریزش و عدم رشد مجدد آن ها یکی از علائم کم خونی فقر آهن است.
سندرم پای بی قرار: کمبود آهن در اغلب افراد همراه با تجربه سندرم پای بی قرار 
است؛ اختلالی که در آن فرد یک نیاز قوی به حرکت دادن پای خود دارد. این نیاز 

ناخوشایند بخصوص در هنگام خواب و استراحت بیشتر می شود.

خاکبازیکودکان،مضریامفید؟

 
بازی یکی از ارکان مهم زندگی کودک است و کودکی که به هر طریقی از بازی کردن 

محروم شود، هرگز نمی تواند در زندگی آینده خود موفق و با اعتماد به نفس باشد.
به گزارش بهداشت نیوز: طبیعت بچه ها این گونه است که چیزهای زیادی را در محیط 

لمس کنند، چیزهایی را که ممکن است والدینشان آن ها را تنفرآور بدانند.
اما بیماری های مسری از این جهت نیز خیلی نگران کننده هستند و وقتی کودکان 

مسائل بهداشتی را رعایت نمی کنند، والدین حق دارند که نگران فرزندانشان شوند.
اما آیا بازی در طبیعت مثلا خاک بازی برای کودکان مضر است؟

نظریه ای می گوید که وقتی بچه ها بیشتر در معرض باکتری و ویروس باشند، احتمال 
اینکه بیشتر به آلرژی و آسم و دیگر بیماری ها در دوران بزرگسالی خود دچار شوند، زیاد 

است.
در واقع بچه هایی که خواهر یا برادر بزرگتر دارند که مراقب آن ها هستند، به نظر می رسد 

که کمتر دچار آلرژی می شوند.
اما برخی دیگر هم معتقدند که وقتی بچه ها در معرض خاک و کثیفی قرار می گیرند، 
سیستم ایمنی آن ها با قرار گرفتن در معرض میکروب ها تقویت می شود، به طوری که 

بدن کودک می تواند یاد بگیرد که خود را سازگار کرده و کنترل کند.
به این ترتیب می توان گفت که خاک بازی بچه ها به جهاتی مفید است و به جهاتی 

مضر.
با این توصیفات چه کنیم؟ آیا واقعا به کودکمان اجازه خاک بازی را ندهیم؟

در واقع این بسته به نظر خودتان دارد. می توانید به او یاد دهید، زمانی که با خاک بازی 
می کند، هرگز دست خود را به سمت صورت و یا دهان خود نبرد. همچنین پس از اتمام 
بازی به سرعت دست خود را با آب و صابون بشوید و مکانی که در آن بازی می کند باید 
عاری از هر گونه اشیای تیز و برنده باشد. یادآور می شویم که بازی یکی از ارکان مهم 
زندگی کودک است و کودکی که به هر طریقی از بازی کردن محروم شود، هرگز نمی تواند 
در زندگی آینده خود موفق و با اعتماد به نفس باشد. با این تفاسیر به والدین اکیدا توصیه 

می کنیم که زمانی را برای گردش کودکان در طبیعت و بازی با آنها اختصاص دهید.

رفعسوءتغذیهبامصرفعدس

یک دکترای ژنتیک و اصلاح به  نژادی گفت: عدس ۲۵ درصد پروتئین دارد.
به گزارش عصر شهروند، دکتر رضا میردریکوند گفت: عدس گیاهی دیپلوئید خودگشن 

از تیره fabaceae و یکی از گیاهان زراعی جهان است.
و  مهم ترین  از  یکی  پروتئین،  درصد  حدود ۲۵  بودن  دارا  با  عدس  داد:  ادامه  وی 

قدیمی ترین منابع غذایی بشر محسوب می شود.
میردریکوند اضافه کرد: عدس میان حبوبات بعد از سویا دارای بیشترین مقدار پروتئین 

و کمترین میزان روغن است.
این عضو هیئت علمی دانشگاه آزاد لرستان خاطرنشان کرد: بقایای گیاه عدس شامل 
ساقه، کاه و کلش و پوسته غلاف آن دارای ارزش غذایی بالایی بوده و برای مصرف 

دام های اهلی مناسب است.
وی یادآور شد: به علت وجود پروتئین بالا، مواد معدنی و فیبر و کربوهیدرات ها منابع 
غذایی سهمی برای انسان بوده و نقش حیاتی را در جبران عدم تغذیه و سوء تغذیه در 

کشورهای فقیر و در حال توسعه دارد.
میردریکوند خاطرنشان کرد: عدس یکی از قابل هضم ترین پروتئین های گیاهی بوده و 

لذا مصارف انسانی آن به سرعت افزایش یافته است.

با نشانه های کبد چرب، شایع ترین بیماری کبدی آشنا شوید
کبد چرب غیرالکلی یکی از شایع ترین بیماری های کبدی 
است که در اثر انباشت چربی های اضافه در سلول های کبد به 
وجود می آید. معمولًا مصرف بیش از اندازه ی مشروبات الکلی 
اصلی ترین علت انباشت چربی در کبد است، اما کسانی که 
به بیماری کبد چرب غیر الکلی مبتلا می شوند، ممکن است 
این  باشند.  نکرده  مصرف  الکل  شان  زندگی  طول  در  اصلا 
بیماری اصلی ترین دلیل بیماری مزمن کبدی در سرتاسر دنیا 
شناخته می شود. بیماری کبد چرب غیر الکلی گرچه به خودی 
خود آسیب دائمی ای نمی زند، اما می تواند رشد کند و تبدیل 
به استئوهپاتیت غیر الکلی شود، بیماری ای که می تواند منجر 
به سیروز کبدی )بروز زخم های درمان ناپذیر در کبد( یا حتی 

سرطان کبد شود.
الکلی  غیر  چرب  کبد  بیماری  نیوز:  بهداشت  گزارش  به 
معمولا هیچ نشانه ی فیزیکی ای ندارد. با این حال، اگر ریسک 
فاکتورهای زیر را دارید، باید برای انجام معاینه به پزشک مراجعه 
کنید. پزشکان با استفاده از روش های مختلفی مثل آزمایش 
خون، سونوگرافی شکمی یا بایوپسی کبد می توانند این بیماری 

را در شما تشخیص دهد.
۱- پرخوری می کنید

نشانه های بیماری کبد چرب
یکی از اولین نشانه های کبد چرب پرخوری است و فرقی 
نمی کند همیشه احساس گرسنگی می کنید یا میل شدیدی 
به شیرینی و شکلات دارید. این عادت های غذایی به مقدار 
چربی ای اضافه می کنند که در کبد شما انباشته شده است. 
ما باید نسبت به چیزی که می خوریم آگاه باشیم چون حتما 
شنیده اید که ما همان چیزی هستیم که می خوریم. بنابراین 
اگر کالری های اضافه دریافت کنیم، به ویژه کالری هایی که 
سرشار از قند یا کربوهیدرات هستند، این مسأله در طولانی 
مدت عواقب منفی ای خواهد داشت. پزشکان توصیه می کنند 
فهرستی از غذاهایی که هر روز می خورید را تهیه کنید تا پی 
ببرید که چقدر شیرینی و چربی دریافت می کنید. این کار به 
شما کمک می کند که متوجه شوید آیا نیازی به تجدید نظر در 

عادت های غذایی تان هست یا خیر.
۲- چربی شکمی دارید

ریسک ابتلا به کبد چرب غیر الکلی در افراد چاق بالا است. از 
آنجایی که نرخ چاقی در جوامع امروزی رو به افزایش است، این 
خطر بیش از پیش وجود دارد. چربی احشایی )چربی انباشته 
در شکم که باعث بزرگی شکم می شود( نشانه ی قابل توجهی 
است. وقتی شاخص توده ی بدنی بالاتر می رود و مقدار آن از 
۳۰ به ۳۵ تا ۴۰ می رسد، ریسک ابتلا به بیماری کبد چرب 
غیر الکلی هم بالا می رود. محققان پی برده اند که میان چربی 
شکمی و چربی کبد، به ویژه در سنین میانسالی و کمتر، ارتباط 

زیادی وجود دارد.
۳- کلسترول بالایی دارد

بالا بودن سطح چربی خون، چه تری گلیسرید باشد و چه 
کلسترول مضر، می تواند نشان دهنده ی بالا بودن بیش از 
اندازه ی چربی موجود در کبد باشد. کلسترولی که مقدار آن 
در خون اندازه گیری می شود، غالباً محصول چیزی است که از 
کبد خارج می شود. کبد به خودی خود کلسترول تولید می کند 
و آن را در جریان خون به گردش در می آورد، اما وقتی غذاهایی 
می خوریم که چربی های اشباع شده و ترانس زیادی دارند، کبد 
چربی بیشتری تولید می کند و سطح کلسترول را بالا می برد. 
گهگاه با مراجعه به پزشک کلسترول خون خود را چک کنید تا 

مطمئن شوید که دچار بیماری کبد چرب نشده اید.
۴- دیابت دارید

اگر مبتلا به دیابت هستید، تست بیماری کبد چرب غیر 
الکلی باید در اولویت مراقبت های پزشکی شما قرار بگیرد. 
تحقیقی در سال ۲۰۱۶ بر روی ۱۰۰ فرد مبتلا به دیابت نوع ۲ 
که هیچ نشانه ی دیگری از بیماری کبد چرب را نداشتند نشان 
داد، ۶۵ درصد از شرکت کنندگان پژوهش مبتلا به بیماری کبد 
چرب غیر الکلی بودند در حالی که خودشان از این مسأله بی 

خبر بودند.
 ۵- فشار خون بالایی دارید

محققان آلمانی با تحلیل اطلاعات به دست آمده از بیش از 
۳ هزار نفر پی بردند احتمال بالا بودن فشار خون در افراد مبتلا 
به کبد چرب غیر الکلی ۳ برابر بیشتر از کسانی است که به این 
بیماری مبتلا نیستند. کنترل فشار خون و حفظ سلامت قلب، 
در مجموع اهمیت زیادی دارد، به ویژه اگر مبتلا به کبد چرب 
هستید یا فکر می کنید که این بیماری را دارید. مشکلات قلبی 

عروقی مهم ترین علت مرگ در افراد مبتلا به بیماری کبد چرب 
غیر الکلی هستند.

۶- یکی از اعضای خانواده تان مبتلا به این بیماری است
تحقیقات بر روی خانواده هایی که سابقه ی بیماری سیروز 
کبدی را دارند نشان داده، اگر در خانواده ای یک نفر به این 
بیماری مبتلا باشد، ریسک ابتلا به آن در اعضای این خانواده 
۱۳ برابر بیشتر است. البته تحقیقات در این مورد ادامه دارد، اما 
تحقیقات دیگری هم نشان می دهد بعضی افراد ممکن است به 

دلایل ژنتیکی مستعد این بیماری باشند.
۷- دائماً احساس خستگی می کنید

کبد چرب غیر الکلی نشانه ی فیزیکی ای ندارد، به همین 
خاطر تشخیص آن بدون آزمایش خون یا بایوپسی کبد غیر 
ممکن است. با این حال، وقتی این بیماری تبدیل به سیروز 
کبدی شود، فرد مبتلا شروع به تجربه ی علائمی مانند احساس 
خستگی و ضعف می کند. از آنجایی که صدمات ناشی از سیروز 
کبدی دائمی است و می تواند منجر به سرطان شود، در صورت 

داشتن چنین نشانه هایی از کبد چرب غیر الکلی و هر یک از 
ریسک فاکتورهای قبلی، حتماً به پزشک مراجعه کنید.

۸- در سمت راست بالای شکم تان احساس درد می کنید
این مورد هم یکی از نشانه هایی است که با تبدیل کبد چرب به 
سیروز کبدی بروز پیدا می کند. مایعات بدن ممکن است شروع 
به انباشته شدن در شکم کنند؛ اگر این مایعات عفونی باشند، 
در قسمت شکم احساس درد می کنید. یک مشکل شکمی 
دیگر که بر اثر سیروز کبدی به وجود می آید، کم اشتهایی است.

۹- احساس گیجی می کنید
احساس گیجی هم می تواند از نشانه های کبد چرب باشد. 
در این حالت، به دلیل اینکه کبد قادر نیست کار سوخت و ساز 
را به درستی انجام دهد، سمومی که به طور طبیعی از آن خارج 
می شوند، وارد جریان خون می شوند و می توانند به مغز برسند. 
اگر احساس گیجی تان شدیدتر شد یا به حدی رسید که دیگر 
زمان و مکان را تشخیص نمی دادید، فوراً به پزشک مراجعه 

کنید.

با نشانه های کبد چرب، شایع ترین بیماری کبدی آشنا شوید

فهمیدن مشکلات قلب قبل از آنکه اتفاق بدی بیفتد بسیار مهم است با در نظر گرفتن 
علائم زیر تقریباً میتوان نامنظم بودن قلب را تشخیص داد:

مشکلات قلبی می توانند پنهان، ناگهانی و بدون هشدارهای ظاهری سراغ شما آیند. 
اما گاهی نشانه هایی وجود دارند که اکثر افراد قادر به شناسایی آن ها نیستند. دکتر 
Kerry Hildreth پروفسور دانشگاه قلب کلورادو می گوید: نشانه ها و علائم مشکلات 
قلبی مخصوصاً برای زنان همیشه از یک قاعده خاص و مشخص پیروی نمی کنند. در این 
مطلب علائمی را برای تان توضیح  می دهیم که می تواند یک هشدار در خصوص سلامت 

قلب باشد.
درد قفسه سینه: فشار شدید در قفسه سینه مانند احساس وجود یک شیئ سنگین بر 
روی سینه برای تمامی افراد یک زنگ خطر است. در صورت بروز هر گونه فشار در قفسه 
سینه با اورژانس تماس بگیرید. این درد گاهی به شانه ها، بازو، گردن و فک هم گسترش 
پیدا می کند. درد قفسه سینه بعد یا حین انجام فعالیت روزانه یا استرس، می تواند یک 

سیگنال برای مشکلات گردش خون باشد.
تنفس کوتاه: اگر فعالیت سبک باعث از بین رفتن تنفس شما می شود، مثلًا به راحتی 
قادر به بالا رفتن از یک سری پلکان نیستید، این یک مشکل اساسی است. کافی است 
توانایی و فعالیت امروزه خود را با یک یا ۲ سال قبل مقایسه کنید. اگر متوجه تغییرات 

اساسی در تنفس و توانایی بدن خود شدید، این می تواند علامت شروع یک اتفاق مهم 
باشد. مشکلات تنفسی که حتی هنگام دراز کشیدن سراغ شما می آیند، جدی بوده و 
در آینده مشکل ساز خواهند بود. این می تواند نشانه مشکلات دریچه قلب باشد. پس 

با پزشک مشورت کنید.
علائم شبیه آنفولانزا: احساس تهوع یا خستگی، تجربه سرما خوردگی و عرق سرد و 
مرطوب می توانند نشانه های جریان خون ناکافی باشند. شاید هرکسی دچار این علائم 

شود اما اگر بعد از فعالیت بدنی دچار این علائم شدید با دکتر متخصص مشورت کنید.
ناراحتی شدید معده می تواند یک پرچم قرمز باشد. تحقیقات نشان داده اند که برخی 
از زنان چند روز قبل از حمله قلبی مشکلات سوءهاضمه داشته اند. متأسفانه این افراد 
نمی دانند که مشکلات هاضمه ای را با حملات قلب ارتباط دهند بنابراین دنبال راه حل 

و درمان نمی باشند.
گیجی: بر اساس نتایج دانشگاه کارولینای شمالی، احساس گیجی، سردرگمی یا کسل 
بودن می توانند نشانه انسداد یا مشکلات مربوط به درچه قلب باشند مخصوصاً اگر این 

موارد با احساس لرزش )نبض تند( در قلب همراه باشد.
خستگی یا بی خوابی: بر اساس گزارش دانشگاه آرکانزاس، بسیاری از زنان در طول 
هفته ای که منجر به حملات قلبی شده اند به شدت احساس خستگی کرده اند. همچنین 

این افراد مشکلات خواب و بی خوابی را گزارش کرده اند.
نکته پایانی: سعی کنید هیچ دردی را نادیده نگیرید و به سادگی از آن نگذرید، درد 
صدای بدن است و یه نشانه از وجود اختلال در عملکرد بدن یا یک بیماری، سعی کنید 

قبل از اینکه این درد برای تان مشکل ساز شود سریعاً پیگیر شوید.

علائمیکهخبرازبیمارشدنقلبمیدهد

آگهی تغییرات شرکت آذین مهر تابناک رهام با مسئولیت محدود به شماره ثبت 
۱۵۵99 و شناسه ملی ۱۴۰۰۷۵۷۸۶۶۳ به استناد صورتجلسه هیئت مدیره مورخ 
۲۶/۰9/۱۳9۷ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : مرکز اصلی شرکت به آدرس جدید : استان 
قم ، شهرستان قم ، بخش سلفچگان ، شهر سلفچگان، منطقه ویژه سلفچگان ، کوچه 
تجارت جنوبی ، بلوار امام خمینی ، پلاک ۰ ، ساختمان TA۵ ، طبقه همکف کد 
پستی۳۷۴۶۱۳۷9۳9 تغییر یافت . اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت 

شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۳۴9۱۵9(
-----------------------------------------

تاسیس شرکت با مسئولیت محدود درمانگران زخم الوند درتاریخ ۱۰/۱۰/۱۳9۷ به 
شماره ثبت ۱۶۱۱۰ به شناسه ملی ۱۴۰۰۸۰۴۵۲۳۸ ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل 
گردیده که خلاصه آن به شرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی میگردد. موضوع فعالیت 
:ایجاد مراکز بهداشتی و درمانی، ارائه خدمات بهداشتی در زمینه مراقبت و درمان 
زخم با پانسمان های نوین، شرکت در مزایدات و مناقصات و انعقاد قرارداد با شرکتها 
و بیمارستانها و مراکز درمانی و کلینیک های خصوصی و دولتی، واردات و صادرات 
کالاهای مجاز بازرگانی، اخذ و اعطای نمایندگی، شرکت در همایش ها و نمایشگاهها 
در رابطه با موضوع شرکت در داخل و خارج کشور، اخذ تسهیلات ریالی و ارزی از بانکها 
و موسسات مالی و اعتباری درصورت لزوم پس از اخذ مجوزهای لازم از مراجع ذیربط 
مدت فعالیت : از تاریخ ثبت به مدت نامحدود مرکز اصلی : استان قم ، شهرستان قم 
، بخش مرکزی ، شهر قم، تولیددارو ، بلوار کارگر ، کوچه کارگر ۱۲ ]ولیعصر ۶[ ، پلاک 
۱9 ، طبقه همکف کدپستی ۳۷۱۸۷9۶۱۴۵ سرمایه شخصیت حقوقی عبارت است از 
مبلغ ۲۰۰۰۰۰۰۰ ریال نقدی میزان سهم الشرکه هر یک از شرکا آقای حسین عبدالحی 
به شماره ملی ۰۳۷۰۶۱۱9۶9 دارنده ۱9۸۰۰۰۰۰ ریال سهم الشرکه خانم فاطمه 

صفریان وشنوه به شماره ملی ۰۳۷۱۰۰۴۳۳۰ دارنده ۲۰۰۰۰۰ ریال سهم الشرکه 
اعضا هیئت مدیره آقای حسین عبدالحی به شماره ملی ۰۳۷۰۶۱۱9۶9و به سمت 

مدیرعامل به مدت نامحدود و به سمت رئیس هیئت مدیره به مدت نامحدود خانم فاطمه 
صفریان وشنوه به شماره ملی ۰۳۷۱۰۰۴۳۳۰و به سمت عضو هیئت مدیره به مدت 
نامحدود دارندگان حق امضا : کلیه اوراق و اسناد بهادار و تعهد آور شرکت از قبیل چک ، 
سفته ، بروات ، قراردادها، عقود اسلامی و همچنین کلیه نامه های عادی و اداری با امضاء 
رئیس هیئت مدیره به تنهایی همراه با مهر شرکت معتبر می باشد. اختیارات مدیر عامل 
: طبق اساسنامه روزنامه کثیر الانتشار ابرار جهت درج آگهی های شرکت تعیین گردید. 
ثبت موضوع فعالیت مذکور به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد. اداره کل ثبت 

اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۳۴۸۳۲۵(
-----------------------------------------

ثبت  به شماره  با مسئولیت محدود  امید زندگی سالم  پرتو  تغییرات شرکت  آگهی 
۱۳۶9۲ و شناسه ملی ۱۴۰۰۵۲۰۲9۴9 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق 
العاده مورخ ۲۰/۰9/۱۳9۷ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقای روح اله ذوقی احسان 
صندوق  به  ریال  پرداخت۱.۴۰۰.۰۰۰.۰۰۰  با   ۴۰۳۱۰۳۴۰۴۰ ملی  شماره  به 
شرکت ، سهم الشرکه خود را به مبلغ۱.۴۵۰.۰۰۰.۰۰۰ریال افزایش داد و سرمایه 
و  یافت  افزایش  ریال  به ۱.۵۰۰.۰۰۰.۰۰۰  ریال  مبلغ۱۰۰.۰۰۰.۰۰۰  از  شرکت 
ماده۴ اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید در نتیجه سهم الشرکه هر یک از شرکاء پس 
از افزایش سرمایه عبارتست از : روح اله ذوقی احسان به شماره ملی ۴۰۳۱۰۳۴۰۴۰ 
دارنده ۱.۴۵۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه ، ابراهیم ذوقی احسان به شماره ملی 
۰۳۸۶۶۵۰۸۸۸ دارنده ۵۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه اداره کل ثبت اسناد و املاک 

استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۳۴۸۳۱۳(

اجراییه 
مشخصات محکوم له / محکوم لهم 

خانم نسرین شهبازی دونیه فرزند سهراب آدرس : کرمانشاه شهرستان کرمانشاه – 
شهر کرمانشاه ابوذر – دست چپ بن بست آخر پلاک ۲۶ 

مشخصات محکوم علیه / محکوم علیهم 
کیخسرو احمدی تفته ء فرزند شهباز مجهول المکان 

بسمه تعالی 
بموجب درخواست اجرای حکم مربوطه به شماره 9۷۱۰۰9۸۳۱۰۷۰۰۳۶۳ 
و شماره دادنامه مربوطه 9۷۰99۷۸۳۱۰۷۰۱۴۰۲ محکوم علیه محکوم است 
به پرداخت مبلغ ۵/۰۰۰/۰۰۰ ریال بعنوان مهریه با حتساب شاخص نرخ تورم 
اعلامی از بانک مرکزی و خسارت دادرسی و هزینه دادرسی مبلغ ۵/۳۵۰/۰۰۰ 
ریال در حق دولت و نیم عشر دولتی که توسط اجرای احکام محاسبه و وصول 

خواهد شد . 
مدیر دفتر شعبه ۴ دادگاه خانواده شهرستان کرمانشاه – کیومرث محمدی 

رئیس دادگاه :خداداد گراوند 
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گنبد نمکی قم یکی از ظرفیت های زمین گردشگری 
این شهر است که طی سال های اخیر دخل و تصرفات 
این  از چشم مسوولان موجب شده  و دور  بی ضابطه 

گنبد در معرض تخریب قرار گیرد.
به پایین که نگاه می کنی، همه چیز کوچک و حقیر 
است و تنها چاک چاک گنبدی که سفیدی نمک، گویی 
لباس برف بر تنش پوشانده، نظرت را جلب می کند. 
تنها زیر پایت آنچه که به چشم می آید، سادگی و ترکیب 
رنگ قهوه ای خاک و سفیدی نمک در کنار هم است؛ 
در میانه گنبد اما، دریاچه ای زیبا چشم نوازی می کند، 
بالای  و علف،  آب  بی  و  خشک  کویر  میان  در  آن هم 
کوهی که مملو از نمک و شوره زار است. سیاهی تکه 
عمیق میان دریاچه از این بالا نیز به چشم می خورد. 
همین طور که این بالا دور می زنی، کم کم دستت را که 
کمی تکان بدهی، گنبد را پشت سر گذاشتی و شوره زار 
تنها  میانه  این  در  است؛  پایت  زیر  یک دست  نمک، 
چیزی که چشمت را آزار می دهد جاده در میان شوره زار 
می کنند.  حرکت  آن  در  که  است  تک خودروهایی  و 
هیچ چیز جز سادگی کویر و شوره زار به چشمت  نمی آید 
و همه چیز محو تماشای پیچیدگی این سادگی خلقت 

شوره زارهای گنبد نمکی است.
پرواز در کویر فرصتی است که کمتر برای کسی پیش  
می آید؛ چتربازها به همین خاطر است که به هر قیمتی 
هست این حس آرامش پرواز که شاید چند دقیقه کوتاه 
و پردردسر اما پرشور و مملو از آرامش باشد را از دست 

نمی دهند.
در مسیر قم به سمت جعفریه حدود 10 کیلومتر که 
از اتوبان امام علی)ع( دور شوید نرسیده به دامشهر، 
کوهی نسبتاً بلند در سمت راست به چشم می خورد. 
کمی جلوتر جاده خاکی خروجی که ابتدای آن تابلوی 
به  شده،  نصب  بابایی  عباس  شهید  پروازی  سایت 
سمت گنبد نمکی می رود. سفیدی نمک ها در بدنه 
قهو ه ای رنگ کوه و شوره زار اطراف آن، جذابیت خاصی 
را به نمایش گذاشته است. یکی از محلی ها می گوید: 
قبلًا که اینجا سایت پروازی نبود و کمتر کسی اسم گنبد 
نمکی را شنیده بود،  رفت و آمد هم کمتر بود و کمتر رد 
پای انسان ها بر گنبد می ماند. بخش زیادی از گنبد در 
اثر رفت و آمدها دچار شکستگی شده و ریزش کرده 

است و کم کم گنبد کوچک و کوچک تر می شود.
*تنهاگنبدنمکیمتقارندنیا

گنبد نمکی قم تنها گنبد نمکی متقارن جهان است 
که از نظر مشخصات زمین شناسی و گردشگری به 
نوعی منحصر به فرد به شمار می رود. وجود دریاچه ای 
در میانه این گنبد که گودالی با عمق بیش از 15 متر 
در میان آن واقع شده از جمله جذابیت هایی است که 
در کمتر نقطه ای از کشور و دنیا می توان یافت. عمر 
این گنبد از نظر زمین شناسی به بیش از 60 میلیون 
سال قبل باز می گردد و سن آن به الیگومیوسن نسبت 
داده شده که لایه نمک در آن به رنگ های مختلفی مثل 
سفید، کرم قهوه ای، بنفش، قرمز و ابری در آمده است. 
نکته جالب توجه دیگر در خصوص این کوه نمکی بزرگ 
و منحصر به فرد جنس خاص روی نمک است که شامل 
مارن قرمز، لایه های گچ و نمک مارن بوده که ظاهراً 
همگی خرد شده اند. این گنبد حالت تقریباً مدوری 
داشته و نهشته های اطراف به سن میوسن را از جا بلند 
کرده و از خلال آن سر بر آورده است. همچنین در این 
گنبد، قطعات بزرگ سنگ های آندزیتی و بقایایی از گچ 

هم دیده می شود.
محمد فراهانی کارشناس زمین شناسی در گفت وگو 
با فارس در مورد ساختار زمین شناسی گنبد نمکی قم 
می گوید: این ساختار تقریباً تکتونیکی است که در اثر 
اختلاف وزن نمک و رس به سمت بالا آمده و در اثر 
پدیده های کوه زایی و تکتونیک این گنبد به صورت 

متقارن پدیدار شده است.
وی با تاکید بر اینکه این گنبد را بیشتر نمک چند لایه 
مارن و رس تشکیل داده است اذعان کرد: در برخی 
از قسمت های گنبد سنگ هایی به صورت واریزه دیده 

می شود که سنگ های آذرین هستند.
فراهانی مزیت اصلی گنبد نمکی قم نسبت به سایر 
گنبدهای نمکی ایران و دنیا را تقارن این گنبد دانست و 
افزود: زمانی که گنبدها بالا می آیند و شکل می گیرند، 
اکثراً شکل آن ها بهم می ریزد اما این گنبد نمکی کاملًا 
متقارن بالا آمده و همین مساله نیز جذابیت زیادی به 

آن بخشیده است.
این کارشناس زمین شناسی علت های دیگر مزیت 
طبیعی و گردشگری گنبد نمکی قم را دریاچه طبیعی 
که  دانست  تهران  و  قم  به  آن  نزدیکی  و  آن  وسط  در 

موجب آسان شدن راه گردشگران می شود.
گنبد نمکی قم  جاذبه ای ویژه برای جذب ژئوتوریسم

این ظرفیت های طبیعی موجب شده که گنبد نمکی 
به  گردشگر  و  توریست  جذب  برای  ویژه  امکانی  قم 
منطقه باشد؛  قم از نظر ژئوتوریسم یا گردشگر طبیعت 
حوض  نمک،   دریاچه  چون  فراوانی  ظرفیت های 
سلطان،  گنبد نمکی و... دارد اما همچون بخش های 
تاریخی،  مذهبی و... نسبت به جذب گردشگر در این 

بخش نیز غفلت شده است.
مدرس  و  گردشگری  کارشناس  اصل  علی  رضا 
اکوتوریسم در گفت وگو با خ فارس در مورد ظرفیت های 
جاذبه  هر  می گوید:  قم  نمکی  گنبد  گردشگری 
گردشگری میزان خاصی برای جذب گردشگر اهمیت 
از  دارد. در بخش طبیعت گردی استان قم که یکی 
نمکی  گنبد  است،  گردشگری  زمین  آن  شاخه های 

جاذبه  پرقدرت و محکمی است.
به صورت  از گردشگران  بسیاری  اینکه  بیان  با  وی 
ویژه برای بازدید از گنبد نمکی به استان قم می آیند 
اذعان کرد: برخی دیگر از گردشگران که این جاذبه را 
نمی شناسند، حاضر بودند برای بازدید از آن چند شب 
بیشتر در استان اقامت داشته باشند، که دقیقاً هدف ما 

هم اقامت بیشتر گردشگران در استان است.

زمینه  در  نمکی  گنبد  گفت:  اصل  علی 
پوشش  و  نمک  جنس  دلیل  به  زمین گردشگری 
گیاهی اش می تواند تورهای مختلفی از جمله تورهای 
حیات وحش، تورهای علمی، تورهای عکاسی داشته 
باشد؛ همچنین ما در گنبد نمکی پرندگان و خزندگان 
متنوعی داریم که تک تک این ظرفیت ها اگر در هر 
کشور دیگری بود به عنوان یک قطب جذب توریست در 
می آمد اما در حال حاضر در منطقه ما نه تنها به آن از 
جنبه گردشگری و محیط زیستی توجه نمی شود بلکه 
خطراتی نیز متوجه این گنبد است که آن را در معرض 

تخریب قرار می دهد.
پاراگلایدر  ایستگاه  راه اندازی  زمزمه  با  روزها  این 
طبیعت  دوست داران  از  بسیاری  نمکی،   گنبد  در 
عظیم  ظرفیت  این  تخریب  به  نسبت  گردشگران  و 
گردشگری ابراز نگرانی کردند. پیش از این نیز فعالیت 
معدن در مجاورت این گنبد آثار مخرب فراوانی در آن 
برجای گذاشت که خوشبختانه فعالیت این معدن به 
حالت تعلیق و تعطیلی درآمد و تبدیل گنبد نمکی به 
یک مرکز گردشگری در دستور کار قرار گرفت که به نظر 
می رسد موازی کاری و حرکت غیراصولی بدون طرح 
و برنامه در زمینه گردشگری تفریحی و ورزشی ممکن 
است بیش از پیش با ورود بی ضابطه گردشگران،  گنبد 

را در معرض تخریب قرار دهد.
*فرسایشطبیعیوانسانیمهمترینتهدیدبرای

گنبدنمکیاست
فراهانی در ادامه سخنان خود علت پدید آمدن دریاچه 
در دل گنبد نمکی را ساختارهای تکتونیکی و گسل 
عنوان کرده و فرسایش طبیعی و انسانی را مهم ترین 
خطری می داند که امروز گنبد نمکی قم را به عنوان اثر 

طبیعی منحصر به فرد تهدید می کند.
این کارشناس زمین  شناسی با تاکید بر اینکه باتوجه 
اینکه خاک گنبد نرم و نمک قابل انحلال است،  به 
بارش ها، ریزش ها و وزش باد به راحتی موجب فرسایش 
و  بیجا  ترددهای  کرد: همچنین  اذعان  آن می شوند 
ناآگاهانه نیز از علل فرسایش انسانی گنبد است؛  به 
عنوان نمونه دیواره  شرقی گنبد که تا یکسال پیش سالم 
بوده است اکنون فروریخته، آن هم به علت پیدا کردن 

راهی نزدیک تر برای ورود به دریاچه و ترددهای زیاد.
فراهانی گفت: خوشبختانه پس از تلاش های بسیار 
گنبد نمکی ثبت ملی شده و اکنون باید درصدد حفظ 
آن برآییم. یکی از راهکارها برای حفظ و در عین حال 
استفاده از گنبد این است که این گنبد نمکی باید به 
از  گردشگران  هم  تا  شود  دیده  ژئوسایت  یک  عنوان 
آن لذت ببرند و هم افراد متخصصی برای راهنمایی 

گردشگران آنجا باشند.
برای  را  اولیه  امکانات  باید  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
گردشگران با فاصله ای از گنبد فراهم کرد، تا گنبد نمکی 
آلوده نشود تصریح کرد : همچنین باید نقشه هایی فراهم 
آورد تا مسیر رفت و آمد گردشگران مشخص شود و تردد 
خودروها در گنبد ممنوع شود. اگر به این برنامه ها عمل 
از دست  را  آینده گنبد نمکی قم  نشود متاسفانه در 

خواهیم داد.
فراهانی خاطرنشان کرد: برگزاری تورهای گردشگری 
با مجوز میراث فرهنگی و با حضور لیدرها نه تنها موجب 
فرسایش انسانی نمی شوند بلکه ایجاد ظرفیتی بالقوه 
در حوزه گردشگری برای استان بوده و گردشگران نیز از 

بازدید این ظرفیت ارزشمند طبیعی لذت می برند.
گنبد  معرض  در  تهدیدهای  از  دیگر  یکی  فراهانی 
نمکی را مجتمع دامشهر دانست و افزود: اگر مجتمع 
دامشهر را سامان دهیم و آن را به عنوان یک کمپ دامی 
مناسب نشان دهیم، می توان از خود مجتمع دامشهر 

هم به عنوان یک جاذبه استفاده کرد.
*تخریببخشیازگنبدنمکیبهبهانهراهاندازی

ایستگاهپاراگلایدر
علی اصل هم در خصوص مشکلات و خطرات گنبد 
نمکی در معرض گنبد نمکی،  یکی از تهدیدها را مجتمع 
حشرات،  آلودگی ها،  می گوید:  و  می داند  دامشهر 
بوی  نامطلوب و... مشکلاتی است که این مجتمع در 
گردشگری های  است.  آورده  پدید  نمکی  گنبد  کنار 
غیر مسوولانه گردشگران خارجی و داخلی نیز از دیگر 
با  گردشگران  است.  طبیعی  جاذبه ی  این  مشکلات 
و  خودرو  با  تردد  و  گنبد  نمکی  کریستال های  کندن 

موتورسیکلت موجب تهدید این جاذبه می شوند.
تشکیل  گفت:  ادامه  در  گردشگری  کارشناس  این 
تورهای مختلف مانند تورهای چهارشنبه سوری و یا 
گروه پاراگلایدر سوارها که ادعای حمایت از گنبد نمکی 
را دارند و ادعای غلطی است به این علت که این گروه ها 
برای ایستگاه های خود بخشی از گنبد نمکی را کامل 
تخریب و تسطیح کرده اند نیز از دیگر خطراتی است که 

طی این سال ها برای گنبد پیش آمده است.
وی با اشاره به ثبت ملی گنبد نمکی قم افزود: پس از 
ثبت ملی این اثر در جلسه ای گفته شد که اگر فعالیت 
نه تنها پاراگلایدر سوارها، بلکه هرگروهی، موجب تهدید 
این جاذبه شود ما موظف به فاصله گرفتن از این جاذبه 

هستیم.
گنبد  حفظ  راهکارهای  خصوص  در  اصل  علی 
تعریف  حریمی  باید  جاذبه  این  برای  گفت:  نمکی 
شود، مسیرهای گردشگری مشخص شود و راهنمایان 

تخصصی در تمام روزها آنجا حضور داشته باشند.
موجب  پاراگلایدرسوارها  اگر  گفت:  ادامه  در  وی 
تعرض می شوند ایستگاه خود را جابه جا و یا پروازهای 
خود را متناسب با تاکید بر حفظ گنبد انجام دهند. اگر 
بهره بردار خوب و آگاهی پیدا شود می توان چند سال 
این جاذبه را در اختیارش گذاشت تا به بهترین شکل 
این برنامه ها را اجرا و از گنبد نمکی استفاده مناسب 

کند.
*پاراگلایدرسوارهاهیچگونهآسیبیبهگنبد

نمکینمیزنند
یکی از نگرانی هایی که در حال حاضر گفته شده که 
خطراتی را برای گنبد نمکی ایجاد کرده،  تردد بالای 
خودروها به سبب راه اندازی ایستگاه پاراگلایدر در این 

گنبد است؛  متولیان این ایستگاه که به نظر توسط یکی 
از هیات های ورزشی قم ایجاد شده اگرچه این مساله را 
رد کرده اند اما نشانه های تسطیح بخشی از جداره های 
خودرویی،   دسترسی  مسیرهای  ایجاد  نمکی،   گنبد 
سکوهای نشیمن و... بر این مساله صحه می گذارد 
که این تحرکات بستر تخریب گنبد را فراهم کرده است.

اکبر سخایی، رئیس کمیته ورزش های هوایی استان 
قم در خصوص نحوه فعالیت سایت پروازی پاراگلایدر 
شهید بابایی در گنبد نمکی قم به خبرنگار فارس گفت: 
کمیته ورزش های هوایی مجوز احداث این ایستگاه را از 

اداره کل ورزش و جوانان اخذ کرده است.
وی در پاسخ به این سوال که آیا این کمیته برای راه 
اندازی سایت پروازی پاراگلایدر در این نقطه از سازمان 
میراث فرهنگی و گردشگری و اداره کل منابع طبیعی 
اداره  به  نمی توانیم  یا خیر گفت:  است  گرفته  مجوز 
کل ورزش و جوانان دستور بدهیم از کجا مجوز بگیرد، 
خودشان از قسمت های مورد نیاز مجوز گرفته اند تا 

مجوز راه اندازی سایت پروازی را به ما داده اند.
رئیس کمیته ورزش های هوایی استان قم با تاکید 
بر اینکه اگر گروه پاراگلایدر در گنبد نمکی نباشد این 
گنبد  از  گروه  این  کرد:  تصریح  نابود می شود  جاذبه 
دارند  تخریب  قصد  که  گردشگرانی  برابر  در  نمکی 

محافظت می کنند.
سخایی در مخالفت با فیلم تبلیغاتی منتشرشده گنبد 
نمکی که موجب جذب گردشگر از استان های مختلف 
ایران به سمت آن شد، تهدیدها و مشکلات اصلی این 
جاذبه را حضور تعداد زیاد گردشگران دانست و گفت: 
نمکی  گنبد  به  آسیبی  هیچگونه  سوارها  پاراگلایدر 

نمی زنند.
قم  استان  هوایی  ورزش های  کمیته  رئیس  اگرچه 
گنبد  برای  خطرآفرینی  موجب  را  گردشگران  حضور 
نمکی می داند اما حضور مستمر پاراگلایدرسواران با 
از حضور  نیز کم  بالای گنبد  زیادی خودرو در  تعداد 
گردشگران ندارد؛  کما اینکه گردشگران عموما به صورت 
تیم های سازمان یافته در این محل حضور می یابند و 
عمدتا جزو تیم های حافظ و دوست دار محیط زیست 

هستند.
*جلویدخلوتصرفاتدرگنبدنمکیرامیگیریم

شاهین ایل بیگی پور، معاون میراث فرهنگی اداره 
کل میراث فرهنگی،  صنایع دستی و گردشگری استان 
قم، در خصوص اقدامات صورت گرفته برای ثبت آثار 
میراث  توسط  نمکی  گنبد  خصوصا  استان  طبیعی 
فرهنگی به خبرنگار فارس گفت: از ابتدای تیرماه سال 
جاری، پرونده ثبت گنبد نمکی و هشت اثر دیگر به 
جریان افتاده است؛  اوایل دی ماه هم، این پرونده ها را 
در کمیته  آثار طبیعی کشور ارائه دادیم و از بین ۹ اثر، 
برای هشت اثر موافقت شورای عالی ثبت کشور را اخذ 

کردیم، که یکی از این آثار گنبد نمکی بود.
وی خاطرنشان کرد: این گنبد اکنون به عنوان یک 
اثر طبیعی در فهرست آثار ملی ایران ثبت شده ولی 
چون روند اداری دارد و ابلاغ ثبت باید توسط رئیس 
انجام  استاندار  به  کشور  فرهنگی  میراث  سازمان 
شود هنوز صورت نگرفته وگرنه پرونده گنبد نمکی با 
توجه به شاخصه های طبیعی و زیست محیطی آن و 
ظرفیت های بالا به عنوان جاذبه گردشگری تایید شده 

است.
فرهنگی  میراث  کل  اداره  فرهنگی  میراث  معاون 
زمین  ظرفیت  از  استفاده  خصوص  در  قم  استان 
گردشگری گنبد نمکی گفت: طرح جامع گردشگری 
برای گنبد نمکی تهیه شده است، همچنین متقاضی 
سرمایه گذاری بخش خصوصی برای آن داریم؛ در گنبد 
نمکی اقداماتی صورت گرفته به عنوان مثال ورزش و 
جوانان سایت پروازی راه اندازی کرده و دخل و تصرفاتی 
صورت گرفته که ضوابطی در طرح توجیهی دیده شده 
باید از این اقدامات جلوگیری شود که امیدواریم تاییدیه 
کارگروه زیربنایی استان را گرفته و طرح توجیهی به 
نتیجه برسد شاهد اجرایی شدن آن باشیم. در آینده 
نزدیک به دنبال این خواهیم بود که هم جلوی دخل 
و تصرفات گنبد نمکی را بگیریم و هم از پتانسیل های 

گردشگری آن استفاده کنیم.
*سایتپروازیپاراگلایدرمجوزیازمیراث

فرهنگیندارد
پروازی  سایت  فعالیت  جزئیات  به  اشاره  با  وی 
پاراگلایدر در گنبد نمکی اذعان کرد: سایت پروازی 
پاراگلایدر که قسمتی از گنبد نمکی را تصرف کرده 
از سازمان میراث فرهنگی هیچ مجوزی ندارد؛  البته 
در شرایط فعلی سازمان میراث فرهنگی نمی تواند در 
این خصوص مدعی شود چرا که حضورش در منطقه 
منطقه   یک  نمکی  گنبد  اگر  ندارد.  قانونی  وجاهت 
گردشگری مصوب  می بود تا سازمان متولی گردشگری 
آن باشد یا به عنوان اثر طبیعی ثبت می شد تا امکان 
ورود سازمان فراهم شود باید در مساله دخل و تصرف و 
فعالیت سایت پروازی ورود می کردیم اما چون جایگاهی 
نداشتیم فعلا امکانی برای جلوگیری از دخل و تصرفات 
نداریم؛  با وجود حضور گردشگران،  پس از به سرانجام 

رسیدن این برنامه سازمان به مساله ورود خواهد کرد.
و طبیعی  تاریخی،  فرهنگی  آثار  بر  نظارت مستمر 
ثبت شده در فهرست آثار ملی و جهانی از طریق اخذ 
گزارش های مستمر و ضبط گزارش ها در پرونده ثبتی 
آثار و انعکاس هرگونه دخل و تصرف غیر مجاز در دفاتر 
فرهنگی،  آثار  ابلاغ حریم های  و حقوقی،   تخصصی 
تدوین ضوابط  و  تهیه  تأیید شده،   تاریخی و طبیعی 
مورد نیاز برای طرح ها و پروژه های عمرانی در حوزه آثار 
طبیعی کشور و اظهار نظر نهایی در خصوص طرح های 
مذکور، نظارت بر اجرای طرح ها و برنامه های عملیاتی 
مربوط به ساماندهی، حفظ، و مدیریت میراث معنوی و 
طبیعی کشور و تعیین حریم ها و محدوده آثار معنوی و 
طبیعی کشور و ارائه پیشنهاد به مراجع ذیربط از جمله 
مواردی است که جزو وظایف سازمان میراث فرهنگی 
طی  با  سرعت  به  می رود  انتظار  که  است  شده  ذکر 
مراحل قانونی و ثبت ملی گنبد نمکی نسبت به تحقق 

آن ها اقدام شود.
است  فرصتی  طبیعی  ارزشمند  اثر  این  ملی  ثبت 
گردشگری،   عظیم  ظرفیت های  به  پیش  از  بیش  تا 
توجه شده  آن  فرهنگی  و  اقتصادی  زیستی،   محیط 
و بابی برای معرفی آن به جهانیان باز شود. شهر قم و 
کشور ما آثار و ظرفیت های گسترده طبیعی،  تاریخی 
و گردشگری دارد که بعضاً با حرکت های ناآگاهانه یا از 
بین می رود یا به مرور طبیعت اصلی خود را از دست 
داده و بازگردانی آن به حالت اولیه مستلزم هزینه های 
فراوان است. گنبد نمکی امکان ویژه طبیعی نه تنها برای 
شهر قم و کشور است بلکه گردشگرانی از سرتاسر دنیا 
به ایران می آیند تا چنین آثار طبیعی و ارزشمند از نظر 
زمین شناسی را ببینند و با آن آشنا شوند پس نیاز است 
به جای حرکت های بدون ضابطه و برنامه،  با پیگیری و 
هماهنگی گامی در راستای برنامه ریزی و تدوین طرحی 
گردشگری برای استفاده از ظرفیت های طبیعی این 
میراث  حفظ  فکر  به  امروز  اگر  شود.  برداشته  گنبد 
طبیعی خود نباشیم شاید فردا دیر شده باشد و همانطور 
که تا امروز بخش زیادی از دیواره های گنبد تخریب شده 
و از بین رفته،  تکه تکه بخش باقیمانده نیز تخریب شده 

و آب شود...!

مدیرکلراهداریوحملونقلجادهایاستانقمخبرداد

آماده باش 8 راهدارخانه زمستانی درراههای 
روستایی استان قم

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم از آمادگی جهت همکاری در امر 
راهداری زمستانی راههای روستایی استان قم خبر داد.

ابوالفضل جمالی در جلسه ستاد مدیریت بحران در بخش سلفچگان قم اظهارداشت : 
8 راهدارخانه تجهیز و افزون بر 70 نفر عوامل راهدار با بهره مندی از 110 دستگاه انواع 
ماشین آلات راهداری آماده مقابله با پیامدهای بارش برف در سطح راههای استان قم می 
باشند. وی در ادامه با ارائه گزارشی از فعالیت های راهداری استان در بارش های برف 
اخیر اظهار داشت: با توجه به تمهیدات به عمل آمده و مدیریت به موقع عوامل و امکانات 
و همکاری خوب دستگاههای مرتبط، بحمداله در سطح راههای اصلی استان هیچ گونه 
انسداد جاده ای بوجود نیامد.  وی ادامه داد به دلیل موقعیت کریدوری راههای اصلی 
استان که عامل ارتباطی 17 استان با مرکز کشور می باشند، هنگام بارش برف و وقوع 
یخبندان، تمرکز اصلی عوامل و امکانات راهداری بر جلوگیری از ا نسداد محورهای شریانی 
می باشد. جمالی در توضیح بیشتر افزود: جهت تسریع در گشایش محورهای روستایی در 
مواقع بارش برف، تمهیداتی به عمل آمده که امیدواریم بخشداریها در این امر ما را یاری 
دهند. وی از آمادگی جهت تهیه و واگذاری مقادیر متنابه )به مقدار لازم( مخلوط ماسه 
و نمک به بخشداریها خبر داد و گفت: این اداره کل آماده است تا در مواقع پیک بارش 
برف، تعامل لازم را با بخش خصوصی جهت عملیات برفروبی و نمک پاشی در سطح راهها 
داشته باشد. در ادامه این جلسه که با حضور مدیرکل راه و شهرسازی استان و مسئولان و 
نمایندگان دستگاههای عضو کارگروه تشکیل شد در خصوص پیش بینی های اعلامی 
هواشناسی و احتمال وقوع بارش های سنگین برف و یخبندان )در روزهای پایانی هفته 
جاری( و تمهیدات لازم بحث و گفتگو شد. مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان 
قم در ادامه این جلسه تصریح کرد: از جمله تمهیدات لازم که در امر مدیریت تصادفات 
جاده ای به منظور کاهش تلفات باید بعمل آورد اطفا حریق حاصله از برخی تصادفات 
منجر به آتش سوزی می باشد. وی افزود: طی سالیان گذشته این اداره کل، نسبت به 
تجهیز خودروهای امداد جاده ای به کپسول های اطفاء حریق اقدام نمود که امیدواریم 
جهت شارژ سالیانه آنها نیز تمهیدات لازم بعمل آید. جمالی خاطر نشان ساخت: تجهیز 
تمامی خودروهای امداد و نجات جاده ای به کپسول های اطفاء حریق  می تواند تسریع در 

اطفا به موقع حریق حاصله از تصادفات را میسور سازد.

مدیرعاملشرکتپالایشنفتاصفهان:

بنزین  تولیدی شركت پالایش اصفهان مطابق 
با استاندارد یورو5 است

مدیر عامل شرکت پالایش نفت اصفهان گفت: از ابتدای اردیبهشت امسال، کل بنزین 
تولیدی پالایشگاه اصفهان که حدود 11 میلیون لیتر است از سطح کیفی  یور 4  به سطح 

کیفی یورو5 که یکی از بالاترین سطوح کیفی جهانی است ارتقاء پیدا کرده است.
مرتضی ابراهیمی با اشاره اینکه شرکت پالایش نفت اصفهان در راستای مسئولیت های 
اجتماعی و ارتقاء سلامت جامعه و تولید سوخت هائی مطابق با استانداردهای زیست 
محیطی، پروژه های بهبود و بهینه سازی فرآیند را در پیش رو دارد، اظهار داشت:  در 
کنار  تولید 11 میلیون لیتر بنزین یورو،  از مجموع حدود 22 میلیون لیتر گازوئیل تولیدی 
پالایشگاه، حدود 2 میلیون لیتر گازوئیل با سطح کیفی یورو5 تولید می شود که ان شا ا... 
از اواخر سال آینده با راه اندازی واحدهای تصفیه گازوئیل که تا کنون بیش از ۹3 درصد 
پیشرفت داشته، تولید این محصول به طور کامل، به سطح کیفی یورو5  ارتقاء خواهد یافت.
وی با اشاره به اینکه واحد تقطیر سوم، ان شا ا... همزمان با جشن چهلمین سال پیروزی 
انقلاب وارد مدار تولید خواهد شد تصریح کرد: با راه اندازی و بهره برداری از واحد تقطیر 
سوم نه تنها هیچ گونه افزایش ظرفیتی در زمینه پالایش نفت خام اتفاق نمی افتد، بلکه 
ظرفیت تصفیه نفت خام از مقدار 376 هزار بشکه فعلی به 360 هزا بشکه کاهش می 
یابد و راه اندازی تقطیر سوم بیشتر باعث کیفی سازی محصولات تولیدی و کارکرد ایمن 
تر واحدهای موجود خواهد شد. مدیر عامل شرکت پالایش نفت اصفهان با تاکید بر بحران 
آب در سراسر کشور گفت:  مبنای ساخت پالایشگاه اصفهان این بود که آب را از زاینده رود 
بگیرد و آب این پالایشگاه از این طریق تامین شود، اما درحال حاضر که فعلا زاینده رود 
بی آب است، با مشکل مواجه شده ایم. بنابر این  از دو سال گذشته  پروژه ای را آغاز کرده 
ایم  تا آب خاکستری )آب فاضلاب شاهین شهر که یکی از شهرهای نزدیک اصفهان است 
(تصفیه شده و به پالایشگاه منتقل  شود . وی بهره برداری از این طرح را 22 بهمن ماه سال 

جاری اعلام کرد.

مسئولسازمانبسیجسازندگیسپاهامامعلیابنابیطالب)ع(قم:

توسعه كشاورزی موجب بهبود معیشت مردم 
مناطق روستایی قم است

مسئول سازمان بسیج سازندگی سپاه امام علی ابن ابیطالب)ع( قم گفت: کمک به 
توسعه کشاورزی موجب بهبود معیشت مردم مناطق روستایی استان و بسیج سازندگی در 

این زمینه اقدامات گسترده را دنبال می کند.
سرهنگ پاسدار علی دستوری افزود: یکی از مهمترین اقداماتی که برای کمک به 
کشاورزان در روستاهای استان توسط بسیج سازندگی و مجموعه های جهادی سپاه امام 
علی بن ابی طالب)ع( انجام می شود، ایجاد زیرساخت های لازم برای کشاورزی می باشد 

که در این رابطه کمک به تامین آب مورد نیاز کشاورزان از اهمیت ویژه ای برخوردار است.
وی بیان کرد: احیا قنوات و لایه روبی انهار که نقش مهمی در تامین آب مورد استفاده 
کشاورزان دارد، در دستور کار بسیج سازندگی استان است تا آب از بالا دست با کمترین 
هدر رفت به مزرعه کشاورزان وارد شود. وی ادامه داد: فعالیت هایی برای اصلاح سیستم 
های آبیاری و تشویق کشاورزان به استفاده از روش های نوین کشت با همکاری دستگاه 

های مرتبط همچون جهاد کشاورزی نیز در دستور کار جهاد سازندگی استان قرار دارد.
دستوری گفت: طرح »بسیج همگام با کشاورز« نیز توسط بسیج جامعه مهندسین 
کشاورزی و بسیج سازندگی استان دنبال می شود که در آن کشاورزان مناطق هدف با روش 
های علمی افزایش کمی و کیفی محصولات تولیدی خود آشنا می شوند. وی افزود: بسیج 
سازندگی با همکاری خیران، اولویت برنامه های خود را در کمک به رفع محرومیت از مناطق 
روستایی استان قرار داده است و در این زمینه کمک به کشاورزان روستایی برای توسعه 

کسب و کارشان می تواند نقش موثری در بهبود معیشت مردم آن مناطق داشته باشد.
بیش از سه هزار جهادگر بسیجی در قالب 75 گروه جهادی به صورت داوطلبانه در 
فعالیت های بسیج سازندگی استان قم، حضور دارند. بسیج سازندگی استان قم دارای 33 
گروه جهادی از میان طلبه های حوزه های علمیه، 22 گروه جهادی از میان دانشجویان 
دانشگاه های استان و 20 گروه جهادی از بین داوطلبان حوزه های مساجد و محلات قم 
است. محرومیت زدایی و انجام طرح های عام المنفعه از اهداف بسیج سازندگی است 
که در اردیبهشت ماه سال 137۹ به فرمان رهبر معظم انقلاب، تشکیل شد.  در بخش 
کشاورزی کل زمین های قابل کشت قم برابر 105 هزار و 730 هکتار است که این رقم 46 
صدم درصد کل اراضی قابل کشت کشور می باشد؛ مجموع کشت سبز استان شامل 20 
هزار هکتار باغ و 42 هزار هکتار زراعت شامل 17 هزار و 531 هکتار کشت جو، پنج هزار 
و 675 هکتار کشت گندم آبی، دو هزار و 346 هکتار کشت کلزا و بقیه سطح زیر کشت به 
محصولات یونجه، ذرت، پنبه و صیفی اختصاص یافته است.  میزان متوسط تولید بخش 
کشاورزی استان قم در سال برابر 746 هزار تن شامل 425 هزار تن محصولات زراعی و 
باغی، یک هزار و 208 تن آبزیان و 320 هزار تن محصولات دامی است.  بیشتر بهره برداران 
بخش کشاورزی قم را روستاییان استان تشکیل می دهند که طبق سرشماری عمومی 
نفوس و مسکن در سال 13۹5، قم دارای 127 روستا با جمعیت بالای 20 خانوار است؛ 
جمعیت ساکن مناطق روستایی این استان بیش از 55 هزار و 865 تن است که در قالب 

17 هزار و 385 خانوار زندگی می کنند.
 

معاونسازمانصنعت،معدنوتجارتاستانقمخبرداد

كشف هفت هزار میلیارد ریال تخلف از 
واحدهای صنفی قم 

معاون نظارت، بازرسی و حمایت از حقوق مصرف کننده سازمان صنعت، معدن و تجارت 
قم گفت: از ابتدای سال جاری تا پایان آذرماه، 2 هزار و 832 پرونده تخلف اصناف در این 

استان به ثبت رسیده که ارزش ریالی آنها هفت هزار و 1۹3 میلیارد ریال بوده است.
احمد رضا سمیعی نسب در جلسه کارگروه تنظیم بازار استان با اشاره به بازرسی مستمر 
و روزانه از واحدهای صنفی افزود: در این مدت 43 هزار بازرسی از واحدهای صنفی این 
استان صورت گرفته است. وی گفت: این بازرسی ها به منظور رصد وضعیت بازار کالا و 
خدمات و به ویژه کالاهای اولویت دار و نظارت بر مراکز فعال تجاری و اقتصادی استان قم و 
همچنین جلوگیری از هرگونه افزایش بی رویه قیمت ها در قالب طرح های مختلف شامل 
طرح نوروز، ایام محرم، طرح ضیاف رمضان، بازگشایی مدارس و طرح های مختلف دیگر 
اجرایی شده است. وی با اشاره به شناسایی چهار هزار و 212 مورد تخلف در بازرسی های 
صورت گرفته، تصریح کرد: این تخلف ها شامل گرانفروشی، کم فروشی، احتکار، عدم درج 
قیمت و نصب نرخنامه، عدم ارائه فاکتور و عرضه، فروش و نگهداری کالای قاچاق بوده 
است. وی بیان کرد: این پرونده ها به منظور بررسی و صدور رای به تعزیرات حکومتی ارجاع 
شده است. سمیعی نسب با تاکید بر نظارت بازرسان این سازمان بر کالاهای اساسی گفت: 
نظارت ویژه بر تامین و توزیع قیمت کالاهای اساسی از قبیل گوشت قرمز، مرغ، برنج، 
روغن نباتی، لبنیات و سایل اقلام پر مصرف از جمله فعالیت هایی بوده که بصورت مستمر 
توسط بازرسان این سازمان با همکاری اتاق اصناف در قالب گشت های مشترک انجام 
شده است.  وی تاکید کرد: در صورت مشاهده هرگونه تخلف از سوی واحدهای صنفی، 
هم استانی های گرامی می توانند موارد را با شماره تلفن گویای 124 سامانه ستاد خبری 
سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گزارش کنند. حدود 35 هزار واحد صنفی و 60 

اتحادیه زیرمجموعه اتاق اصناف قم فعال می باشند.

آیتاللهعلویبروجردیدرجمعمدیرکلومدیراناوقافاستانقم:

عمل به نیت واقفان امری ضروری و شرعی است 
استاد حوزه علمیه قم گفت: زمانی که مردم ببینند سازمان اوقاف با تمام توان از حقوق 

موقوفات دفاع می کند، اعتمادشان نسبت به وقف و عملکرد این سازمان بیشتر می شود.
به گزارش روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم، آیت الله سید محمد 
جواد علوی بروجردی در جمع مدیرکل و مدیران اوقاف استان قم اظهار کرد: قم از دیرباز 

مرکز اجتماع شیعیان بوده و موقوفات فراوانی در این شهر وجود دارد.
وی افزود: وقف مسئله مهمی است که در شرایط کنونی، اهمیت و جایگاه اصلی خود 
را در اجتماع ندارد و برخی افراد که با نیت کار خیر وارد میدان می شوند، هنوز مایل به 

وقف نیستند.
این استاد حوزه علمیه قم با اشاره به تصرفات غیر قانونی و غیر شرعی رضاخان در 
موقوفات گفت: برای مقابله با رژیم شاه، برخی افراد موقوفات را به نام خود ثبت می کردند 
تا حیف و میل نشود ولی آیت الله بروجردی با این مسئله مخالفت کرد و عقیده داشت حتی 

اگر موقوفات در دست حکومت شاه باشد بهتر است که از حالت وقف خارج شود.
وی ادامه داد: این اقدام سبب شد موقوفاتی که از آن زمان به نام وقف باقی مانده اند، 

هنوز هم به همان حالت بمانند و آثار و برکات آنها نصیب جامعه شود.
علوی بروجردی با بیان اینکه عمل به نیت واقفان امری ضروری و شرعی است و هیچ 
کس حق تصرف در آن ندارد خاطرنشان کرد: این کار سبب جلب اعتماد عمومی می شود.
استاد حوزه علمیه قم تحفظ بر موقوفات موجود را یکی از عوامل اساسی جلب اعتماد 
مردمی دانست و تصریح کرد: سازمان اوقاف باید در مجامع حقوقی و قضایی حضور مثمر 

ثمر داشته باشد و از حقوق موقوفات دفاع کند.
وی اضافه کرد: باید برای مردم توضیح داده شود که هر کار سازمان اوقاف از طریق چه 

منابع و موقوفاتی صورت می گیرد و نیت واقفان چه بوده است.
علوی بروجردی با بیان اینکه اعتماد عمومی سبب توسعه فرهنگ وقف می شود گفت: 
بسیاری از افراد مایل به وقف هستند ولی به دلیل القائات و شبهات موجود، وارد این حوزه 

نمی شوند.
استاد برجسته حوزه علمیه قم ادامه داد: راه اندازی مراکز درمانی، آموزشی و فرهنگی 
مطابق نیت واقفان سبب می شود آنها اموالشان را در این راه مصرف کنند و برای این منظور 

باید نیازسنجی دقیقی صورت بگیرد.
*سازماناوقافازابزارهایقانونیبرایدفاعازحقوقموقوفاتاستفادهکند
   وی با اشاره به گستردگی تشکیلاتی سازمان اوقاف و امور خیریه عنوان کرد: باید با 

ابزارهای قانونی، جلوی تصرف در وقف را گرفت.
علوی بروجردی گفت: موقوفاتی در سطح کشور وجود دارند که درآمد آنها صرف نیتی که 
از ابتدا مطرح بوده نمی شود و در واقع حقوق آنها ضایع شده است بنابراین سازمان اوقاف 

باید ورودی جدی به این مسئله داشته باشد.
استاد حوزه علمیه قم با بیان اینکه در برخی مواقع، تعارضاتی میان موقوفات با زمین های 
منابع طبیعی وجود دارد خاطرنشان کرد: اینگونه مسائل با دستگاه های مختلف وجود دارد 

و باید در قالب دعاوی حقوقی به آنها رسیدگی شود.
*اگرموقوفاتحوزویاحیاشوندنیازبهبودجهدیگرینیست

وی تصریح کرد: آنقدر موقوفات حوزوی در کشور وجود دارد که اگر احیا شوند، نیازی به 
دریافت بودجه نیست و درآمد همین موقوفات برای حوزه ها کفایت می کند.

علوی بروجردی با بیان اینکه تغییر کاربری موقوفات نیازمند اذن حاکم شرعی و ارائه 
معوض است گفت: سازمان اوقاف باید وکلای مجرب را برای دفاع از حقوق موقوفات بکار 
بگیرد و زمانی که مردم ببینند این سازمان پای دفاع از وقف ایستاده، اعتماد می کنند و 

رویکرد بیشتری به این سنت حسنه خواهند داشت.
استاد حوزه علمیه قم ادامه داد: حوزه های مختلفی برای وقف وجود دارد که از جمله 
آنها می توان به بهداشت و درمان و آموزش اشاره کرد بنابراین باید صاحبان سرمایه را که 
نسبت به این مسئله اهتمام دارند نسبت به وقف تشویق کنیم. وی با بیان اینکه اجاره 
موقوفات باید نسبت به شرایط روز تعیین و دریافت شود خاطرنشان کرد: سازمان اوقاف 
و امور خیریه بستری را فراهم کرده که می توان بسیاری از خدمات از اعزام مبلغ تا مجالس 
نمونه عزاداری را در این چارچوب ارائه کرد. علوی بروجردی افزود: سازمان اوقاف باید 
فعالیت های شفاف و اطلاع رسانی دقیقی در مورد اقدامات خود داشته باشد که این کار 
در زمینه احیای موقوفات نادیده گرفته شده اهمیت بیشتری دارد. استاد حوزه علمیه قم 
گفت: واقفان می خواهند ثمره وقف خود را در جامعه لمس کنند و سازمان اوقاف رسالت 
مهمی در این زمینه دارد. وی با بیان اینکه موقوفات می توانند منبع مهمی برای تبلیغ دین 
و مذهب تشیع باشند خاطرنشان کرد: مردم ما نسبت به امامزادگان، سادات و مجالس 
مربوط به اهل بیت)ع( خصوصا امام حسین)ع( ارادت ویژه ای دارند و بسیاری از موقوفات 

در همین راستا به وجود آمده اند.

مدیرکلاوقافوامورخیریهاستانقم:

اجرای امینانه نیت واقفان كه وظیفه اصلی 
سازمان اوقاف است

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم گفت: سازمان اوقاف درصدد است در کنار مسئله 
موقوفات، توجه بیشتری به امور خیریه به عنوان یکی از وظایف ذاتی خود داشته باشد.

حجت الاسلام والمسلمین عباس اسکندری در دیدار با آیت الله علوی بروجردی اظهار 
کرد: بر خود لازم می دانیم که به محضر علما و اساتید حوزوی برسیم و از رهنمودهای آنها 

در زمینه اوقاف و امور خیریه بهره مند شویم.
وی افزود: مسئله وقف و خیرات و مبرات، از صدقات جاریه مردم ماست و سابقه ای 
طولانی در کشورمان دارد به عبارتی این فرهنگ از زمان ورود اسلام به ایران، وجود داشته 
است. مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با اشاره به اقدامات گسترده صورت گرفته 
برای برگزاری مجلس عزای  این زمینه خاطرنشان کرد: تعداد موقوفات کشورمان  در 
سیدالشهداء)ع( فراوان است، امانت هایی که در اختیار ما قرار گرفته و باید بر اساس نیت 
واقفان و با رعایت نکات شرعی، به مصارف مد نظر وقف کنندگان برسند. وی ادامه داد: 
برای اجرای امینانه نیت واقفان که وظیفه اصلی سازمان اوقاف به شمار می رود، تلاش 
گسترده ای صورت گرفته و از سوی دیگر تلاش می کنیم مسئله وقف در جامعه توسعه 
یابد. اسکندری با اشاره به مشکلات اقتصادی موجود در جامعه عنوان کرد: وقف می تواند 
بخشی از این مشکلات را برطرف کند و از سوی دیگر در چنین شرایطی باید عملکرد 
بهتری نسبت به گذشته برای رعایت امانت در موقوفات داشته باشیم. مدیرکل اوقاف 
و امور خیریه استان قم با بیان اینکه نواقصی در زمینه موقوفات وجود دارد گفت: گاه به 
دلیل خلأهای قانونی و گاه به خاطر عملکرد ناکامل متصدیان، اعتماد نسبت به موقوفات 
خدشه دار شده بود که لازم است با تلاش گسترده، سعی در بازگرداندن و افزایش این 
اعتماد عمومی داشته باشیم. وی با تاکید بر توجه بیشتر به امور خیریه بیان کرد: در اوضاع 
و احوال اقتصادی کنونی، خانواده های بسیاری با مشکل مواجه شده اند که از این طریق 
می توان به آنها کمک کرد.  اسکندری با اشاره به لزوم بهره مندی از راهنمایی های مراجع 
عظام تقلید و علمای دین برای بهبود وضعیت اوقاف افزود: این دیدار با همین نیت صورت 

گرفته و از محضر شما تقاضا داریم رهنمودهای لازم را ارائه کنید.

معاونمدیرباغداریسازمانجهادکشاورزیاستانقمخبرداد

تشکیل تعاونی گلخانه داران در استان قم
معاون مدیر باغداری سازمان جهاد کشاورزی استان قم از تشکیل تعاونی گلخانه داران در 

استان قم در چند هفته آینده خبر داد.
لیلا دلاوری دلایل توسعه سطح زیر کشت گلخانه های استان را موردتوجه قرارداد و اظهار 
داشت: چالش کمبود آب در کشور جدی بوده و سازمان جهاد کشاورزی استان قم به علت 
کمبود آب استان توجه ویژه ای به تغییر الگوی کشت دارد. معاون مدیر باغداری سازمان 
جهاد کشاورزی استان قم یکی از راه های افزایش استقبال کشاورزان از تغییر الگوی کشت 
را ساماندهی بازار مصرف دانست و افزود: ورود گلخانه داران به عرصه صادرات به صورت 
گسترده می تواند به استقبال کشاورزان برای تغییر الگوی کشت و افزایش سطح گلخانه 
کمک کند. وی تنها راه ورود موفق گلخانه داران به بازار صادرات را تشکیل تعاونی دانست 
و گفت: با هماهنگی سازمان جهاد کشاورزی گلخانه داران استان بازدیدهای گسترده ای 
از نمونه های موفق کشور در استان های مختلف داشته که با کسب های تجربه لازم در 
زیر  سطح  دلاوری  شد.  خواهد  تشکیل  استان  داران  گلخانه  تعاونی  آینده  هفته های 
کشت گلخانه های استان را 30 هکتار اعلام و خاطرنشان کرد: تا امروز 65 هکتار به بانک 
معرفی شده و  25 هکتار آن تسهیلات بانکی خود را دریافت کرده و در حال اجرای گلخانه 

هستند و تا پایان سال سطح گلخانه های استان به 100 هکتار افزایش می یابد.
 

مدیرتوسعهبازرگانیسازمانجهادکشاورزیاستانقمخبرداد

ممنوعیت خروج دام بدون مجوز اداره كل 
دامپزشکی از استان قم 

مدیر توسعه بازرگانی سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: خروج دام بدون مجوز 
اداره کل دامپزشکی از استان ممنوع شد.

هادی مؤمنی نسب از کنترل خروج دام از استان قم خبر داد و اظهار داشت: با توجه به 
تصمیمات مشترکی که با استانداری قم و دستگاههای نظارتی استان جهت کنترل تولید 
و قیمت گوشت قرمز در استان گرفته شده ، نظارت بر خروج دام در استان به صورت جدی 
دنبال می شود. جانشین رئیس سازمان در تنظیم بازار و مدیر توسعه بازرگانی سازمان جهاد 
کشاورزی استان قم افزود: از تاریخ اعلام شده دام ها تنها با مجوز اداره کل دامپزشکی اجازه 

خروج از استان قم را داشته و در غیر این صورت قاچاق محسوب می شود.
وی هماهنگی بین دستگاه های مرتبط مانند نیروی انتظامی و اداره کل دامپزشکی و 
اطلاع رسانی به دامداری های سراسر کشور را برای اجرای این مصوبه لازم دانست و تأکید 
کرد: با توجه به رایزنی های انجام شده با نیروی انتظامی و دامپزشکی های سراسر کشور 
هیچ دامی بدون مجوز سازمان اجازه خروج از استان را نداشته و در دامپزشکی های سراسر 

کشور پذیرش نمی شود.

چشمان شور به دنبال تکه های باقیمانده گنبد نمکی60 میلیون ساله

گنبد نمکی قم  جاذبه ای  ناشناخته برای گردشگران
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آیا محمد باقر قالیباف رییس بعدی مجلس خواهد بود؟

تغییر غیر منتظره   معادلات سیاسی 
اغلب سیاسیون زمان را برای صحبت از انتخابات بعدی مناسب نمی دانند اما در عمل 
فعالیت های انتخاباتی خود را کلید زده اند. شور انتخاباتی در اردوگاه اصولگرایی بیشتر 
است و گویا برخی جریان ها سخت مشغول فهرست نویسی شده اند. 150 نفر یا کمی 
کمتر و بیشتر مهم نیست؛ هدفشان اکثر کرسی های مجلس و در گام بعدی، هیات 
رئیسه است. خبر انتصاب احتمالی آقای سید ابراهیم رئیسی به عنوان رئیس دستگاه قضا 
در صورتی که عملی شود اما همه معادلات فعلی را بهم می ریزد. برخی می گویند تکذیب 
نشدن خبر این انتصاب و رفتن آیت الله آملی لاریجانی به مجمع تشخیص مصلحت نظام  
را باید مقدمه این تغییر معادلات به حساب آورد. این یعنی اینکه یکی از چهره هایی که به 
عنوان ریاست مجلس بعدی مطرح بود فعلا نمی تواند در لیست تحلیلگران سیاسی بماند.

حذف او از لیست رقبای علی لاریجانی اما تنها پیامد این انتصاب احتمالی نیست 
و پیش از همه معادلات شورای وحدت را پیچیده خواهد کرد. اینکه جمنا می تواند از 
فرصت ایجاد شده بهره برده و لیست مورد نظر خود در تهران و شهرستان ها را ارائه کند 
یا مثل همیشه شاهد قدرت نمایی ژنرال ها و چهره های شاخص اصولگرایی خواهیم بود؛ 
بحث دیگری است اما می توان فارغ از سازوکار اصولگرایان و از همین حالا به بررسی 

گزینه های احتمالی آن ها برای تصدی پست ریاست مجلس پرداخت.
 * بازی قالیباف تحت تاثیر بازی لاریجانی

 نبودن آقای رئیسی در گردونه انتخابات ها راه را  بیش از همه برای محمدباقر قالیباف 
باز می کند. رقیبی که هنوز هم به خاطر کنارگیری به نفع او در انتخابات 96 دلخور است. 
قالیباف و هوادارانش در لحظات آخر راه درست را پیدا کرده و دریافتند که جایی در 
پاستور نخواهند داشت اما معلوم نیست که هنوز هم همان تحلیل را داشته باشند لذا باید 
دید که تلاش دوباره در انتخابات ریاست جمهوری را ترجیح می دهند یا سعی می کنند 
که به مجلس راه یافته و از سنگر دیگری سیاست ورزی کنند. شنیده های خبرنگار نامه 
نیوز حاکی از آن است که گزینه دوم را برگزیده اند و از همین حالا نیز در حال یارکشی 
برای عرض اندام در بهارستان هستند. با توجه به احتمالات جدید در مورد آقای ریسی 
؛ مسیر پر فراز و نشیبی نیز در پیش ندارند. اراده قالیباف برای راه یابی به مجلس کافی 
است اما گرفتن جای علی لاریجانی در این قوه به همین سادگی ها نیست. قالیبافی ها 
این را خوب می دانند و بر همین اساس بعید است که به خاطر یک کرسی سبز رنگ در 
پارلمان از خیر بالاترین مقام اجرایی کشور بگذرند. این بازی تنها در یک صورت به نفع آن 
ها تمام می شود که لاریجانی خود به دنبال سودای ریاست جمهوری رفته و بالانشینی 

در مجلس را واگذار کند. 
 * سناریوهای جایگزین یا تک روی های همیشگی

 یک سیب اما تا به زمین برسد هزار چرخ می خورد و تا انتخابات مجلس یازدهم 
نیز بیش از یک سال باقی است لذا نمی توان با اطمینان گفت که سناریو مذکور محقق 
می شود. از همین رو است که اصولگرایان سناریوها و گزینه های دیگری نیز دارند. طرح 
نام اصولگرایانی همچون محسن رضایی، علیرضا زاکانی یا حداد عادل به عنوان مدعیان 
ریاست مجلس آتی اما صرفا از سر آینده نگری فعالان سیاسی در این جریان و تنظیم 
سناریوهای جایگزین نیست. اصلی ترین عامل وجود نام های مختلف در فهرست روسای 
احتمالی مجلس یازدهم فردگرایی و حرکت ها مستقل در این جریان است. به عنوان 
مثال محسن رضایی یکی از پتانسیل های جدی رئیس مجلس شدن است. می گویند 
او ممکن است وارد این رقابت شده و اگر چنین شود او هم یکی از افراد و گزینه های 
اصلی برای این کرسی است.  علیرضا زاکانی و حداد عادل را نیز می توان در گروه همین 

منتظران دانست.
 * اصلاح طلبان بیکار نمی نشینند 

نکته اینجا است که اصولگرایان در رقابت برای ریاست مجلس تنها نیستند و اصلاح 
طلبان نیز ساده از این فرصت نخواهند گذشت. هرچقدر هم که در مجلس آتی کم شمار 
باشند باز بیکار نخواهند نشست و به ائتلاف با مستقلان و اعتدالیون دل می بندند. شاید 
به خاطر فیلتر نهادهای نظارتی محسن هاشمی یا اسحاق جهانگیری یا ژنرال هایی از 
این دست را در مجلس نداشته باشند اما عارف را قطعا خواهند داشت. عارف در حضور 
لاریجانی شانسی برای رئیس مجلس شدن ندارد اما می تواند مثل دیگر مدعیان این 
کرسی به رئیس جمهور شدن لاریجانی امیدوار باشد و در این صورت از افرادی مثل 
قالیباف، حداد عادل ، زاکانی و ... کم شانس تر نیست. گذشته از شانس، انگیزه مهم است 
که عارف بیش از دیگران داد. محمد رضا عارف اگرچه در قامت رئیس فراکسیون امید 
خوب عمل نکرد و مورد انتقاد جریان متبوع خود قرار گرفت اما آنقدر کهنه کار است که 
بداند اگر اصولگرایان لاریجانی را برای انتخابات ریاست جمهوری نگاه داشته باشند، او در 
آن انتخابات جایی ندارد و باید سیلی نقد بهارستان را به حلوای نسیه پاستور ارجح بداند. او 
از پس لابی لاریجانی که بعضا رای اصلاح طلبان را می گیرد، بر نمی آید اما از وقتی حرف 
از حداد عادل، زاکانی و قالیباف باشد می تواند روی رای مستقلان و میانه روهای جریان 
رقیب هم حساب کند. به اضافه اینکه اگر رئیسی در راس قوه قضاییه و لاریجانی در انتظار 
پایان دوره ریاست جمهوری روحانی باشد؛ اصلاح طلبان حتی اگر در مورد عارف اجماع 
نظر نداشته باشند، باز هم متحد شده و به جای واگذاری هر سه قوه ، پشت او را می گیرند.

مجید انصاری :

به لحاظ اخلاقی دچار 
عقب گرد شده ایم

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: ما به لحاظ اخلاقی که یکی از پیام های 
مهم اسلام و انقلاب بوده، دچار عقب گرد و افت شده ایم.

حجت الاسلام و المسلمین مجید انصاریاظهار کرد: مردم ایران علیرغم تمام مشکلاتی 
که با آن مواجه هستند، به خوبی نسبت به اهداف و آرمان های اولیه انقلاب که امام)ره( 

مطرح کردند و شهدا برایش جان دادند، پایبند و وفادار هستند.
وی افزود: شهدا متعلق به همین مردم بودند. ما صدها هزار شهید و جانباز را از 
متن همین مردم داشتیم، از دورترین روستاها تا تمام اقشار، حتی غیر مسلمین یعنی 
هموطنان ارمنی و زرتشتی ما شهید داشتند. مردم حتما نسبت به آرمان های انقلاب 
و ایران پایبند و وفادار هستند. ممکن است از عملکرد برخی جریان ها انتقاد داشته و 
خسته شده باشند اما مردم اصلاح طلبی و اصولگرایی واقعی و اصل عمل را می پسندند 
و انتظارشان از مسئولین این است که امور را اصلاح کنند و اصلاح طلبی اصلاح امور و 

مشکلات است.
انصاری با بیان اینکه اگر مردم دلخوری دارند و ضعفی را در جریان های سیاسی 
می دانند به معنای عبور از آن ها نیست که نیازمند جریان سومی باشد، عنوان کرد: همه 
چه اصولگرا، چه اصلاح طلب، چه عامه مردم، چه جریانات سیاسی دیگر و چه افرادی 
که در قالب احزاب و گروه ها تعریف نمی شوند و خودشان استقلال سیاسی دارند، باید 

تلاش کنیم.
این عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام بیان کرد: در شرایط فعلی هویت اصلی 
کشور اتحاد و انسجام ملی برای حل مشکلات کشور است و در راس مشکلات، مشکلات 

اقتصادی، اجتماعی، امنیت روانی جامعه و روابط درست با دنیا قرار دارد.
وی ادامه داد: مردم از ما چیز غیر ممکنی نمی خواهند، آن ها باهوش و تحلیلگر 
هستند، اگر احساس کنند مسئولین و جریان های سیاسی در مسیر رفع مشکلات آن ها 
گام بر می دارند، همراهی می کنند؛ کما اینکه در چهل سال گذشته نیز در جنگ و غیر 
جنگ همراهی کردند و همواره مردم پیشتاز مسئولین بودند، بنابراین اگر همه بر محور 
وحدت نه برای خود، حزب، باند و گروه، بلکه برای مردم، ایران و انقلاب تلاش کنیم، مردم 

نیز اعتمادشان جلب و تقویت خواهد شد.
انصاری در خصوص بزرگ ترین چالش انقلاب در دهه پنجم آن، تصریح کرد: ما به 
لحاظ اخلاقی که یکی از پیام های مهم اسلام و انقلاب بوده، دچار عقب گرد و افت شده ایم. 
اخلاق پایه و اساس هر تمدن و اصلاحی است و این بداخلاقی های سیاسی و اجتماعی 
که متاسفانه بر بستری از فضای مجازی نیز سوار شده و امواج تهمت، تخریب، یاس آفرینی 

و بداخلاقی های مختلف وجود دارد، باید متوقف شود.
این عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: ما با نسل جوان بالنده و تحصیلکرده ای 
مواجه هستیم، متاسفانه میلیون ها نفر از دختران و پسران تحصیلکرده و توانمند ما به دلیل 
مشکلات، امکان اشتغال در مکان مناسب با تحصیل و علاقه خود را ندارند، ما باید بستری 
فراهم کنیم که زمینه سرمایه گذاری برای مردم، بخش غیر دولتی و سرمایه گذاران واقعی 

خارج از کشور فراهم شود.
وی اضافه کرد: باید تجربه های موفق دنیا و مسیری که دیگران همچون مالزی، 
اندونزی، چین و کشورهای دیگر رفتند و رشد اقتصادی دو رقمی را طی 10 سال تجربه 
کردند را کسب کنیم. باید تلاش نماییم که در روابط ما با دنیا آرامش حاکم شود، نباید 
داوطلبانه با نادانی و بداخلاقی در دام صهیونیست ها و دشمنان بیافتیم. دشمنان ما شامل 
اسرائیل و دیگران، روابط خوب ایران با اروپا و کشورهای منطقه را نمی خواهند، ما نباید 
بگذاریم که اهداف آن ها حاکم شود، بلکه باید با دیپلماسی عاقلانه و اقتصادی، با تلاش 
مضاعف در داخل کشور و با تکیه بر توان داخلی خود موجبات اقتدار اقتصادی را فراهم 

کنیم.
انصاری با بیان اینکه اگر امروز اقتدار نظامی می خواهیم، باید اقتدار اقتصادی داشته 
باشیم، عنوان کرد: این امر بدین دلیل است که اقتصاد بزرگ است. حدود 5 درصد از 
بودجه عمومی ما خرج اقتدار نظامی می شود، این 5 درصد در اقتصاد کوچک فعلی یک 
عدد است اما اگر اقتصاد ما 5 برابر شد، این 5 درصد نیز 25 برابر خواهد شد، بنابریان اگر 
ما اقتدار نظامی و سیاسی می خواهیم، باید در حوزه اقتصاد قوی شویم. اقتصاد نیز جز با 
وحدت، انسجام ملی، همه با هم بودن و آرامش در فضای کسب و کار به دست نخواهد 

آمد. این موارد اولویت های فعلی ما بوده که باید به آن ها بپردازیم.  

نکتـه

خبــر

اینکه چهل  بیان  با  اصلاح طلب  فعال سیاسی  یک 
سالگی نظام محصول این بوده است که مردم نظام را از 
انقلاب اسلامی  خود می دانستند، گفت: برای استمرار 
عملکردها باید به گونه ای باشد که بتواند مردم را قانع کند 
که نظام قابل اتکا و قابل اعتماد است و مردم می توانند 
با هدف بهبود شرایط از نظام حمایت کنند.بهزاد نبوی 
با اشاره به اینکه عملکردهای نظام جمهوری اسلامی 
هم می تواند انقلاب را ان شاءالله 400 ساله  یا عمرش را 
خیلی کوتاه کند، اظهار کرد: چهل سالگی عمر خیلی 
زیادی برای انقلاب نیست. انقلاب شوروی پس از حدود 
70 سال فروپاشید پس خیلی به چهل سالگی انقلاب 
نباید غرّه شویم.وی همچنین تاکید کرد: اتکا به مردم 
برای جمهوری اسلامی بسیار اهمیت دارد. مردم نسبت 
به برخی عملکردها بی اعتماد شده اند و در هر اقدامی که 
توسط نظام انجام می شود شک و تردید در میان مردم 
وجود دارد؛ بنابراین با سازوکارهایی باید بی اعتمادی را به 
اعتماد تبدیل کرد. مردم اگر احساس کنند نظام حاکم، 
نظام سالمی است، عاقلانه تصمیم گیری می کند و صادقانه 
اعتمادشان  می گذارد،  میان  در  آنها  با  را  خود  مسائل 
افزایش می یابد.متن کامل گفت و گوی ایسنا با بهزاد نبوی 
درباره دلایل شکست برنامه های ترامپ برای ایجاد ناآرامی 
در ایران، گسترش فعالیت اپوزیسیون خارج از کشور، نوع 
مواجهه جامعه با این اپوزیسیون، دلایل چهل ساله شدن 
انقلاب اسلامی و آسیب شناسی ارتباط حاکمیت با جامعه 

به شرح زیر است:

اکثریت مردم با اصل نظام مخالفت ندارند 
به  با اعمال تحریم علیه کشورمان  * دولت آمریکا 
دنبال ایجاد فشار بر مردم بود تا با سخت شدن معیشت 
مردم، جامعه را مقابل دولت قرار دهد. آنها دنبال این بودند 
که با ایجاد ناآرامی درایران، حاکمیت ایران را مجبوربه 
عقب نشینی و پذیرش شرایط خود کنند. با وجود شرایط 
اقتصادی و معیشتی سخت مخصوصا برای کارگران و 
حقوق بگیران، چرا جامعه ایران به سمتی که دولت آمریکا 
پیش بینی می کرد حرکت نکرد؟ چرا دامنه ناآرامی ها آنقدر 

که دولت آمریکا انتظار داشت، گسترده نشد؟
از شرایط  نارضایتی  علیرغم  مردم  اکثریت  تصور می کنم 
موجود، با اصل نظام مخالفت ندارند. به باور آنها، اصل نظام بد 
نیست بلکه آنچه مشکل درست کرده است، وضع موجود نظام 
اقتصادی و  پایین دست جامعه بخاطر وضعیت  اقشار  است. 
معیشتی، روشنفکران بخاطر مسائل سیاسی ناراضی هستند. 
مردم نه تنها انتقاد بلکه اعترض های تند نسبت به نظام دارند 
ولی این  نارضایتی ها سبب نمی شود که آنها به صف براندازان نظام 
پیوسته و دنبال براندازی باشند. مردم به حفظ منافع و امنیت 
ملی و استقلال کشور می اندیشند و فکر می کنند اگر به سمت 
اهدافی که از طرف مخالفان انقلاب القا می شود حرکت کنند، 
ممکن است منافع ملی، امنیت و استقلال کشور به خطر بیافتد، 
بنابراین با وجود آنکه از شرایط موجود رضایت ندارند، حاضر 
نیستند به برنامه های ترامپ و براندازان همسو با وی تن بدهند.از 
سویی هیچ کدام از طیف های سیاسی داخل کشور به حرکت های 
براندازانه که آینده کشور را نامعلوم کرده و وضع را به احتمال زیاد 
بدتر می کند، معتقد نیستند. هیچ یک از طیف های سیاسی در 
داخل کشور از حوادث دی ماه 96 استقبال نکردند و اگر کسی 
هم موضعی گرفت، فقط خواسته اش از نظام این بود که در مقابل 
اعتراضات سعه صدر نشان دهد.در خارج از کشور تنها مجاهدین 
خلق و سلطنت طلبان خواهان براندازی نظام هستند ولی عدِه و 
عدُه کافی در کشور ندارند که بتوانند بر حرکت های اجتماعی 
و سیاسی در داخل کشور تاثیر بگذارند. با وجود گستردگی 
حیطه جغرافیایی اعتراضات و درگیر شدن حدود 90 شهر در 
اعتراضات دی ماه 96، جمع شرکت کنندگان از 150-100 هزار 
نفر بیشتر نشد. اعتراضات هم عمدتا در شهرهای خیلی کوچکی 
بود که معمولا اعتراضات سیاسی از آن ها شروع نمی شود. من 
معتقدم مردم عاقل تر از آن هستند که در مسیری حرکت کنند 
که آینده نامعلومی برای کشور دارد. به همین دلیل این قبیل 
حوادث گسترش آنچنانی پیدا نکرده و در سطح محدودی باقی 
می ماند.ضمنا چنانکه همه می دانند همان اعتراضات محدود نیز 
در بدو امر با تحریکات سیاسی داخلی شروع شد. عده ای که 
مخالف دولت روحانی بودند با دستورالعمل هایی که برایشان صادر 
شده بود ابتدا در مشهد و سپس در سایر شهرها حرکت های ضد 
دولتی خود را آغاز کردند ولی خیلی زود متوجه شدند که اختیار 
کار از دست آنها  خارج شده و حرکت براساس برنامه ریزی آنها 
پیش نمی رود و به ناچار حرکت خود را متوقف کردند. بنابراین 
همان اعتراضات اولیه هم مردمی نبود بلکه یک جریان خاص 
دنبال برخورد با دولت و طرح عدم کفایت دولت در مجلس بود 
و با این روش می خواست برنامه خود را شروع کند ولی  یکی 
دو روز پس از آغاز اعتراضات مجبور شد که تغییر موضع دهد 
ولی تا تغییر موضع انجام شود، اعتراض ات بخشنامه ای شهرهای 
کوچک را دربرگرفت. به طور خلاصه این حرکت ها در ابتدا توسط 
طیف هایی در درون نظام سازماندهی شد ولی بعد از یکی دو روز 
شکل خودجوش گرفت و در شهرهای کوچک ادامه یافت ولی 
به دلیل عدم همراهی مردم و جناح های سیاسی داخلی پس از 
پنج روز به طور کامل فروکش و ترامپ و حامیانش را ناامید کرد.

مردم به منافع، امنیت و استقلال کشورتوجه دارند
*جامعه ایران با وجود بیان همه مشکلات و مطالبات 
اقتصادی خود از حاکمیت، ظاهری آرام دارد به طور مثال 
تجمعات نیشکر هفت تپه و فولاد اهواز هم مسالمت آمیز 
برگزار شد. بروز مشکلاتی کمتر از مشکلات فعلی ایران 
در هر نقطه دیگری از دنیا می تواند موجب ایجاد ناآرامی 
شود مثل اعتراضات پاریس. اما جامعه ایران خشونتی 
از خود بروز نداده است. صبر جامعه ریشه در انتظار آنها 
برای بهبود و اصلاح  شرایط و سیاست ها دارد یا ترس از 

آینده ای نامعلوم؟
مردم به منافع، امنیت و استقلال کشور توجه داشته و از 
طرف دیگر از آینده نامعلوم نگران هستند و حاضر نیستند در 

حرکتی شرکت کنند که آینده نامعلومی داشته باشد. اگر مردم به 
بیکاری، گرانی و نگرفتن دستمزد اعتراض دارند، سعی می کنند 
که اعتراضات خود را مسالمت آمیز و در چارچوب قانون برگزار 
کنند تا بهانه هم برای براندازان و هم سرکوب حداقل آزادی های 
موجود ندهند.البته در کشورهایی مثل فرانسه، دولت ها هم 
تمام مسئولیت ها را دارند و هم تمام اختیارات را. مردم هم هر 
فریادی دارند سر دولت می کشند و می دانند نتیجه اعتراضات این 
است که در انتخابات بعدی ممکن است اعتراضات نتیجه دهد 
و دولت مستقر جای خود را به دولت دیگری بدهد. در چنین 
جوامعی مردم دنبال براندازی نظام نیستند. ناآرامی ها هم اگر تند 
و خشن شود نه با هدف سرنگونی نظام بلکه نهایتا با هدف تغییر 
دولت است. البته با تغییر سیاست ها، اعتراضات فروکش می کند 
همانطور که مکرون با وعده هایی که به جلیقه زردها داد، توانست 
تا حدودی ناآرامی ها را کم کند.در ضمن می دانند که قدرت در 
نظام سیاسی ما میان نهادها و قوای مختلف توزیع شده است و 
قوه مجریه به تنهایی قدرت چندانی برای تغییر وضع موجود به 

وضع مطلوب ندارد.

سیاست خارجی، تصمیم نظام است
* از طرفی هم نحوه برخورد نهادهای انتظامی، امنیتی 
و اطلاعاتی با تجمعات مردم نسبت به گذشته تغییر کرده 
و همین عامل هم در برگزاری تجمعات مسالمت آمیز نقش 

موثری داشته است.
بله . تقریبا همه طیف ها از حاکیمت می خواستند که در 
مقابل اعتراضات دی ماه یا اعتصابات اخیر، سعه صدر نشان داده و 
خویشتن داری کند. تقریبا هم همینطور بود و من خبری ندیدم 
که برخورد سازماندهی شده تند و خشن با مردم شده باشد. باید 
خیلی خوشحال بود که نیروی انتظامی هم به این بلوغ رسیده 

است که با مردم برخورد تند نداشته باشد.
* جامعه هم به تدریج به این نتیجه رسیده است که 
برای نتیجه گیری از تجمعات خود، به سیاست ها  و نهادها 

و قوای نظام انتقاد داشته باشد نه اصل نظام.
فرمایش شما صحیح است ولی مردم باید متوجه داشته باشند 
که در کشور ما اگر همه اعتراض به سمت دولت برود، بعضا دادن 
آدرس اشتباه است. مثلا اگر به دولت اعتراض شود که چرا در 
سوریه دخالت داریم، این آدرس غلط دادن است چون حضور در 
سوریه ارتباطی به دولت ندارد.اگر دولت در انجام مسئولیت های 
خود کوتاهی می کند، مردم به دولت اعتراض کنند. اگر قوه 
قضاییه یا مجلس شورای اسلامی اقدام نادرستی انجام می دهند، 
به قوه قضاییه یا مجلس اعتراض کنند. اما اگر به سیاست خارجی 
نقد دارند، نمی توانند به دولت انتقاد کنند چون دولت به تنهایی در 
قبال سیاست خارجی مسئول نیست و سیاست خارجی، تصمیم 
نظام است.خوشبختانه مردم این مسائل را می فهمند مثلا متوجه 
هستند که چه میزان از گرانی ها به عملکرد دولت مربوط است، 
چه میزان مربوط به تحریم هاست و متوجه سهم عوامل داخلی که 

در بازار ارز و سکه اخلال ایجاد می کنند، نیز هستند.

در کشور ما کسی حاضر نیست 
مقام تشریفاتی داشته باشد 

* اپوزیسیون خارج از کشور با روی کارآمدن ترامپ، 
فعالیت خود را بیشتر کرده است. این اپوزیسیون به چند 
گروه قابل تقسیم است. جامعه نسبت به این اپوزیسیون 

چه رویکردی دارد؟
در اپوزیسیون خارج از کشور خیلی ها حضور دارند حتی 
گروه هایی هستند که هدف شان تغییر ساختار نظام است ولی 
نه به روش های براندازنه. در بین گروه های اپوزیسیون خارج 
از کشور، مجاهدین خلق زمینه ای در افکار عمومی ندارند و 
مردم می گویند اگر انتقادی به جمهوری اسلامی داریم، صد 
برابر آن به مجاهدین خلق انتقاد داریم. مردم روش ها، مشی و 
سوابق مجاهدین خلق را می شناسند و می دانند به آن ها نمی 
شود اعتماد کرد.به نظر می رسد سلطنت طلبان کمی بیش از 
مجاهدین خلق مورد توجه هستند اما کسی در راس سلطنت 
طلبان است که از آمریکا و اروپا می خواهد که تمام دارایی های 
ایران را ضبط کرده و در اختیار اپوزیسیون قرار دهند! برای مردم 
این پرسش مطرح می شود که این فرد چه نوع میهن دوستی 
است که از همه کشورها میخواهد دارایی های ایران را ضبط  و 
در اختیار اپوزیسیون قرار دهند؟! به این ترتیب این اپوزیسیون 
هم زمینه ای در میان افکار عمومی ندارد.سلطنت طلبان سعی 
می کنند ظاهر دموکراتیک به خود بدهند درحالیکه قانون اساسی 
مشروطه تقریبا ترجمه قانون اساسی بلژیک بود و آن کشور با آن 
قانون اساسی چند قرن دموکراسی را پشت سر گذاشته است و 
ما با همان قانون اساسی، سیاه ترین  استبداد را در دوره رضاشاه 
و محمدرضا شاه داشته ایم که کسی نمی تواند آن را انکار کند. 
سلطنت طلبان می گویند رضاشاه اقتدار داشت و آن همین حرف 
تندروهای فعلی است که می گویند اقتدار نظام موجب بقا و رشد 
کشور شده است. این دسته متوجه نیستند که مردم سالاری و 

مردمی بودن حکومت خیلی بیشتر می تواند سبب حفظ و اقتدار 
نظام شود. سلطنت طلبان نمی توانند از دموکراسی دفاع کنند 
چون سابقه و کارنامه آن ها روشن است. پادشاهان بعد مشروطه 
دنبال سلطنت نبودند بلکه دنبال حکومت بودند به جز احمدشاه 
که فرصت کاری پیدا نکرد. شعار مرحوم مصدق و ملیون در طول 
دوره محمدرضاشاه همیشه  این بود که »شاه باید سلطنت کند 
نه حکومت«.اگر کسانی دنبال نظام سلطنت مشروطه در ایران 
هستند باشند، باید بدانند با استقرار نظام سلطنتی ولو به شکل 
مشروطه، شرایط به لحاظ سیاسی به مراتب نامطلوب تر می شود، 
چون سابقه نشان داده است در کشور ما کسی حاضر نیست 
مقام تشریفاتی داشته باشد و همه دنبال حکومت کردن بوده اند. 
یکی از مشکلات ما) حتی در نظام جمهوری اسلامی( همواره این 
بوده است که افراد حاضر نبودند در چارچوب وظایف و اختیارات 

محدود و مشروط عمل کنند.

اصلاح طلبان و اصولگرایان در ایجاد 
نارضایتی مردم سهیم هستند 

* اپوزیسیون خارج از کشور مدام در حال پرداختن 
به این موضوع است که اصلاح طلبان از کارآیی برخوردار 
نیستند و مردم نباید به آن ها دل ببندند. آنها اصلاح طلبان 
را استمرارطلب می خوانند. دلیل حمله اپوزیسیون به 
رسانه های  که  آنطور  مردم  آیا  چیست؟  اصلاح طلبان 
اپوزیسیون می گویند اعتماد خود به جریان های سیاسی 

داخل کشور را از دست داده اند؟
نفر  حدود 150- 100  که  شد  شروع  آنجا  از  بحث  این 
دادند  شعار  تهران  دانشگاه  مقابل  ماه  دی  اعتراضات  در 
که»اصلاح طلب، اصولگرا، دیگه تمومه ماجرا«. طرح این شعار از 
طرف جمع محدود، شعار همه مردم نبود اما بعضا در میان خود 
اصلاح طلبان این باور ایجاد شد که این شعار کل جامعه است.

واقعیت این است که با شکل گیری هر مشکل و بحران در جامعه، 
مردم دچار ناامیدی می شوند و این ناامیدی به نارضایتی تبدیل 
می شود و متناسب با سهم جناح ها و گروه های حاکم در ایحاد 
مشکلات، نارضایتی میان این گروه های سیاسی تقسیم می شود.  
مثلا در دور دوم ریاست جمهوری آقای خاتمی، تقریبا شبیه امروز، 
با فشار مراکز قدرت، تصور ناکآرامدی دولت در جامعه ایجاد و 
نارضایتی ها از اصلاح طلبان بیشتر شد و نتیجه این نارضایتی 
این شد که مردم در انتخابات مجلس هفتم شرکت نکردند و 
تعداد آرای نفر اول انتخابات در  تهران، حدود180 هزار رای 
بود.در حال حاضر تردیدی نیست که نارضایتی مردم به دلیل 
مشکلات بیشتر شده است و اصلاح طلب و اصولگرایان هر دو 
در ایجاد این شرایط سهیم هستند.طبیعی است که اگر دلایل 
بحران های اقتصادی موجود برای مردم ناشناخته یا مشکلات به 
دلیل سوءمدیریت یا اقدامات ماجراجویانه بخش هایی از حاکمیت 
باشد، اعتماد مردم کاهش می یابد و متناسب با سهم اصولگرایان 
و اصلاح طلبان در ایجاد مشکلات و نابسامانی ها، موضع مردم 
نسبت به آنها تغییر می کند. در حال حاضرعمده ترین بی اعتمادی 
نسبت به اصولگرایان تندرو است زیرا بالاخره مردم آن ها را بیشتر 
در قدرت سهیم می دانند و احساس می کنند قدرت آن ها بیشتر 
بوده و بنابراین سهم بیشتری در ایجاد مشکلات دارند.اما سوال 
اینجاست چرا تا این حد روی شعار »اصلاح طلب، اصولگرا، دیگه 
تمومه ماجرا« کار می کنند؟ تصور مخالفان جمهوری اسلامی این 
است که اصولگرایان در افکار عمومی جایگاه و پایگاه اجتماعی 
نیرومندی ندارند. بنابراین نوک پیکان حملات خود را سمت 
اصلاح طلبان برده اند که پایگاه اجتماعی گسترده ای در جامعه 
دارند. در حوادث دی ماه بیشتر حملات به سمت آقای خاتمی 
بود تا او دیگر »تکرار« نکند. مخالفان جمهوری اسلامی معتقدند 
اصولگرایان برای آنها مشکلی ندارند و اگر بتوانند حمایت مردم 
از اصلاح طلبان را کاهش دهند، نظام را به پایان خط نزدیک 
می کنند. به همین دلیل روی این شعار خیلی مانور می دهند. در 
این زمینه اتحادی نانوشته میان آنان، تندروهای داخلی و ترامپ 
ایجاد شده است. ترامپ در جهت نابودی برجام تلاش می کند، 
براندازان برایش کف می زنند و تندروها هم می گویند ما از اول 
گفتیم برجام به ضرر کشور است.البته رئیس جمهور و دولت مورد 
تایید اصلاح طلبان است و آنها سهم هایی هم در این دولت دارند 
بنابراین  طبیعی است همانطور که از دولت نارضایتی تشدید 
می شود، اصلاح طلبان هم سهم خود را از این تشدید نارضایتی 

خواهند داشت.

حاضر نیستیم از مشی اصلاحات عدول کنیم
استمرارطلب   ،92 سال  از  بعد  اصلاح طلبان  آیا   *

شده اند؟
من نمی فهمم منظور از استمرارطلب چیست؟

* منظور اپوزیسیون خارج از کشور از استمرارطلب این 
است که اصلاح طلبان به هر قیمتی می خواهند وارد قدرت 
شوند و بی توجه به شعارهای اصلاح طلبی، قدرت را به نفع 

منافع شخصی خود حفظ کنند.

البته ممکن است در بین اصلاح طلبان افرادی باشند که 
بخواهند با حضور در قدرت، مشکل خود را حل کنند. در هر طیف 
سیاسی از این قبیل افراد  پیدا می شود ولی اگر منظور اپوزیسیون 
خارج از کشور از استمرارطلبی این است که ما اصلاح طلبان به 
مشی اصلاح طلبی وفادار بوده و این مسیر را ادامه می دهیم و 
حاضر نیستیم از مشی اصلاحات عدول کنیم، که به نظر من این 
برداشت صحیح تر است، می گویم بله ما استمرارطلبیم. ما هیچ 
راهی برای تبدیل وضع موجود به وضع مطلوب جز اصلاح طلبی 
نمی شناسیم. ممکن است اصلاح طلبان فعلی کارآیی نداشته و 
دنبال پست و مقام باشند ولی ما برای اصلاح طلبی جایگزینی 
نمی شناسیم. اگر منظور از استمرارطلبی این است که کماکان به 
مشی اصلاح طلبی معتقدیم، بله ما استمرارطلبیم.کسانی هم که 
با مشی اصلاح طلبی مخالف هستند، جایگزینی معرفی نکرده اند. 
هیچ گروهی که معتقد به انقلاب یا دخالت خارجی برای حل 
مشکلات باشند) حداقل به شکل علنی( جز مجاهدین خلق و 
سلطنت طلبان وجود ندارد زیرا تجربه دیگران نشان داده است 
که این مسیرها راه به جایی نمی برد. من ندیده ام گروهی مشی 
و برنامه دیگری برای تبدیل وضع موجود به وضع مطلوب بدهد. 
ما می گوییم اصلاحات می خواهد با روش های قانونی، تدریجی، 
مسالمت آمیز و در چارچوب نظام، وضع موجود را به وضع مطلوب 
تغییر دهد. البته این روش، سختی ها وشکست های زیادی دارد اما 

تنها راه تبدیل وضع موجود به وضع مطلوب است.

جمهوری اسلامی مردم را به بهبود شرایط امیدوار کند 
* با وجود همه دشمنی هاعلیه انقلاب اسلامی، به نظر 
شما چه عواملی موجب شده است که انقلاب به چهل 

سالگی برسد؟
چهل سالگی عمر خیلی زیادی برای انقلاب نیست. انقلاب 
شوروی پس از حدود 70 سال فروپاشید پس خیلی به چهل 
نظام  عملکردهای  بدانیم  و  شویم  غرّه  نباید  انقلاب  سالگی 
جمهوری اسلامی هم می تواند انقلاب را ان شالله 400 ساله  
یا عمرش را خیلی کوتاه کند. برای استمرار انقلاب اسلامی 
عملکردها باید به گونه ای باشد که بتواند مردم را قانع کند که 
نظام قابل اتکا و قابل اعتماد است و مردم می توانند با هدف بهبود 
شرایط از نظام حمایت کنند.مردم از شرایط نامعلوم آینده ترس 
دارند. هنر جمهوری اسلامی باید این باشد که این ترس مردم 
را به امیدواری نسبت به بهبود شرایط تبدیل کند مثل اوایل 
انقلاب که مردم احساس می کردند اداره کشور دست کسانی 
اداره کنند. حداقل در دوره اول  است که می توانند کشور را 
ریاست جمهوری آقای خاتمی این احساس بیشتر به وجود آمده 
بود. البته باید به این نکته هم اشاره کرد که حاکمیت ما چندگانه 
است و بنابراین پیام های مختلفی از دل حاکمیت بیرون می آید 
و مردم متوجه نمی شوند که چه پیش می آید و عاقبت کار چه 
می شود. همه می پرسند بالاخره چه می شود؟چهل سالگی نظام 
محصول این بوده است که مردم نظام را از خود می دانستند ولی 
هر چه بی اعتمادی نسبت به عملکردها و ناامیدی ها بیشتر شود، 
این خطر وجود دارد که مردم پشت نظام را خالی کنند. یک نظام 
یا باید متکی به نیروی خارجی باشد یا متکی به طبقات قدرتمند 
داخلی مثل نظام های سرمایه داری یا متکی باشد به مردم.اتکا به 
مردم برای جمهوری اسلامی بسیار اهمیت دارد. مردم نسبت به 
برخی عملکردها بی اعتماد شده اند و در هر اقدامی که توسط نظام 
انجام می شود شک و تردید در میان مردم وجود دارد؛ بنابراین با 
سازوکارهایی باید بی اعتمادی را به اعتماد تبدیل کرد. مردم اگر 
احساس کنند نظام حاکم، نظام سالمی است و عاقلانه تصمیم 
گیری می کند و صادقانه مسائل خود را با آنها در میان می گذارد، 
اعتمادشان افزایش می یابد. اوایل انقلاب کم و بیش اینگونه بود و 
هر اتفاقی که می افتاد ما آن را با مردم در میان می گذاشتیم. من 
سخنگوی دولت بودم و سیاست کشور هم این بود که هر اتفاقی 
که می افتاد مردم را در جریان می گذاشتیم و مردم هم اعتماد 
می کردند. ما اولین منبعی بودیم که خروج بنی صدر و رجوی از 
کشور را آنهم از فرودگاه نیروی هوایی که بدون اطلاع نظام انجام 
شده بود، به مردم اطلاع دادیم و نگران تضعیف نظام هم نشدیم. 
این اطلاع رسانی موجب اعتماد مردم می شد و دیگر مردم نیاز 

نداشتند اخبار را از رادیوهای خارجی بشنوند.

اطلاع رسانی به مردم محدودتر شود
 بی اعتمادی به حاکمیت بیشتر می شود 

انقلاب فاصله گرفتیم، رویکرد  اول  از  * چرا هرچه 
اطلاع رسانی به مردم تغییر کرد و اطلاعات و اخبار با 
محدودیت و به صورت بسته یا پس از آن که افکار عمومی 

از اخبار بیگانه اشباع شد ، مطرح می شود؟
در واقع این انتقاد خود من در پاسخ به پرسش قبلی بود. در 
جریان انقلاب و در سال های ابتدایی بعد از پیروزی انقلاب، برای 
انقلاب و نظام هیچ قدرتی جز قدرت مردم وجود نداشت. یکی دو 
روز پیش از پیروی انقلاب که نظام حاکم اعلام حکومت نظامی 
کرد، امام خمینی)ره( برای خنثی کردن کودتا و حکومت نظامی، 
از مردم خواستند به خیابان ها بریزند و این چنین کودتا خنثی 
و انقلاب پیروز شد.در 25 خرداد 1360 که مجاهدین خلق بنا 
داشتند تحت پوشش اجنماع بنی صدر و جبهه ملی، برنامه 30 
خرداد همان سال را به شکل گسترده تر اجرا و احتمالا با ترکیبی 
از تظاهرات خیابانی و اقدامات مسلحانه، نظام را سرنگون کنند، 
امام خمینی)ره( از حضور میلیونی مردم در خیابان ها استفاده و 
برنامه آنها را خنثی کرد. در تیر سال 1360،  شهید رجایی با 
پیام تاریخی خود به مردم، دولت خود را »کابینه 36 میلیونی« 
معرفی کرد و ضمن نشان دادن اعتماد خود به مردم ، آنان را برای 
حفظ انقلاب و نظام به میدان آورد.در آن سال ها، اطلاع رسانی 
دائم به مردم، ضامن حضور آنها بود اما هرچه در جهت تبدیل 
شدن »نهضت به نظام« پیش رفتیم، اتکای حکومت به نهادهای 
حکومتی بیشتر شد و مردم نامحرم تر شدند و اطلاع رسانی به آنها 
محدود شد. حماسه دوم خرداد 76، باز موجب حضور بیشتر مردم 
و گسترش نقش آنان شد و مجددا آزادی اطلاع رسانی بیشتر شد 
البته متاسفانه آن وضع امکان تداوم نیافت. باید توجه داشت هرچه 
اطلاع رسانی به مردم محدودتر شود، بی اعتمادی آنان به حاکمیت 
و آسیب پذیری آنها بیشتر می شود و همچنین از حمایت مردم از 

نظام کاسته می شود.
گفت وگو: محسن فرامرزی

بهزاد نبوی: 

اکثریت مردم با اصل نظام مخالفت ندارند 

موسـوی خوئینی ها در مصاحبه ای به هاشمی رفسنجانی 
انتقادهـای تنـدی را وارد کرد. انتقادهایـی که تعجب قریب به 

اتفاق سیاسـیون کشور را برانگیخت.
صـادق زیباکلام درباره انتقادهایی تند موسـوی خوئینی ها 
بـه مرحوم اکبر هاشـمی رفسـنجانی گفـت: برای کسـانی که 
هـم او و مرحـوم هاشـمی را می شناسـند و هم سـیر تحولات 
اجتماعـی و سیاسـی ایـران را ظـرف 40 سـال گذشـته رصد 
کرده انـد، خیلـی مصاحبه آقای موسـوی خوئینی ها شـگفت 
آور نیسـت.وی افـزود: آقـای موسـوی خوئینـی هـا در ردیـف 
انقلابیـون تنـدرو و رادیـکال اوایـل انقـلاب و دهه شـصت بود. 
برخـلاف او اینقـدر انصـاف دارم کـه بگویم در آن سـال ها چه 
کسـی رادیـکال و انقلابی نبود و به حاکمیـت قانون احترام می 
گذاشـت. بـرای کدامیک از آقایان سـید محمد خاتمـی، بهزاد 
نبـوی، سـعید حجاریـان، مصطفی تـاج زاده، محسـن آرمین، 
حسـین کمالی، ابراهیم اصغرزاده، محسـن میردامادی، عباس 
عبدی، میرحسـین موسوی، عبدالله نوری، موسوی لاری، علی 
اکبر محتشـمی پـور، مهدی کروبی، هـادی غفـاری و در رأس 

همه آقای موسـوی خوئینی ها حاکمیت قانون اهمیت داشـت 
کـه بگوییم برای آقای هاشـمی رفسـنجانی اهمیت نداشـت؟ 
برای هیچ کدام ما این موضوع اهمیتی نداشـت، البته هاشـمی 
رفسـنجانی را هـم می توان به لیسـت این افراد اضافـه کرد. به 
نظـر من فقط دو سـه نفر از جمله آقای مرحوم بـازرگان بودند 

کـه موضوع حاکمیـت قانون برای شـان اهمیت داشـت.
این اسـتاد دانشـگاه یـادآور شـد: منتها خیلـی از انقلابیون 
دهـه شـصت بـه تدریج پختـه تـر و آگاه تر شـدند و فهمیدند 
موضوعاتـی کـه حزب تـوده و روشـنفکران چپ اوایـل انقلاب 
تمسـخر مـی کردنـد و مـا نیـز مثـل آنها بـه لیبرالیسـم می 
خندیدیم، برعکس باید به آنها اهمیت داد چون مهم هسـتند. 
در واقـع انقلاب یعنی برگزاری انتخابـات آزاد و آزادی بیان. این 
افـراد بعدهـا بـه نام اصلاح طلب شـناخته شـدند. مرحوم اکبر 
هاشـمی از جمله کسـانی بود که از اواسـط دهه هفتاد متوجه 
شـد ایـن مفاهیم مهـم هسـتند و اسـاس و بنیان هـر جامعه 

مدنی محسـوب می شـوند.
وی ادامـه داد: بـا کمال تأسـف باید بگویم از جمله کسـانی 

کـه هیـچ گاه ایـن مفاهیم بـرای او اهمیت پیدا نکرد شـخص 
آقـای موسـوی خوئینی ها بود. موسـوی خوئینی هـا هیچ گاه 
در کنـار اصـلاح طلبان دیده نشـد. او همواره با سـکوت از کنار 
تحولات مهم گذشـت و همیشـه با نیش و طعنه با کسانی که 

تغییـر موضع دادند برخـورد کرد.
ایـن تحلیلگر مسـائل سیاسـی اظهـار کـرد: اگر قرار باشـد 
داوری درسـت انجـام دهیـم، بایـد بگویـم »گـر حکـم شـود 
کـه مسـت گیرنـد، در شـهر هرآنچـه هسـت گیرنـد«. آنچـه 
آقـای موسـوی خوئینی هـا می گویند قبـل از آقای هاشـمی 
رفسـنجانی، ایـن صحبت ها شـامل حـال خود آقای موسـوی 

خوئینـی هـا می شـود.
وی افزود: آقای موسـوی خوئینی ها شـما وقتی دادسـتان 
انقـلاب بودیـد چنـد نفر حکم هـای آنچنانـی گرفتنـد، آقای 
موسـوی خوئینی ها شـما وقتی دادسـتان انقلاب بودید چند 
هـزار نفر سـر از زنـدان اویـن درآوردند. اینها نکاتی نیسـت که 
مـا به این سـادگی بتوانیم چشـم خودمـان را بـه روی واقعیت 
هـا ببندیـم و فقـط انگشـت اتهـام را به سـوی آقای هاشـمی 

رفسـنجانی بگیریـم و بگوییـم »او علیـه روزنامـه سـلام بـود، 
80-90 نفـر از ملـی مذهبی ها را گفت دسـتگیر شـوند« ولی 
آن کسـی که دسـتگیر کـرد اکبر هاشـمی رفسـنجانی بود یا 
قـوه قضائیـه؟ خود شـما آقای موسـوی خوئینی ها بـه عنوان 

دادسـتان انقـلاب چه تعـدادی را دسـتگیر کردید؟
زیبـاکلام یـادآور شـد: دانشـجویان خـط امـام مـی گویند 
»وقتـی بـه آقـای موسـوی خوئینی هـا گفتیم تصمیـم داریم 
سـفارت آمریـکا را اشـغال کنیم و مـی خواهیم این مسـئله را 
بـه اطـلاع امام برسـانیم تا با اذن و اجازه ایشـان ایـن کار انجام 
شـود اما شـما بـه آنها گفتید اگر این تصمیـم را به امام بگویید 
امـام با اشـغال سـفارت آمریکا مخالفت می کننـد چون موافق 
نیسـتند بنابرایـن بروید سـفارت را اشـغال کنید مـن موافقت 
ایشـان را می گیرم«. آقای موسـوی خوئینی ها اگر قرار اسـت 
دربـاره دهـه شـصت و هفتـاد صحبـت کنیم بایـد دربـاره این 
مسـائل هـم صحبت کنیـم. زخم تیری که که شـما با اشـغال 
سـفارت آمریکا و پس از آن راه انداختن تفکر آمریکاسـتیزی به 

انقـلاب زدید هنوز کـه هنوزه خونریـزی دارد.

واکنش تند صادق زیباکلام به سخنان موسوی خوئینی ها:

با بغض و کینه تاریخ را تحریف می کند 
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سرپرست شرکت شهرکهای صنعتی استان قم گفت: صنعت چوب و مبلمان این 
استان پتانسیل های زیادی برای تبدیل شدن به یک برند معتبر و شناخته شده دارد، و 

لازمه تحقق این امر معرفی این استان به عنوان پایتخت کلاسیک مبلمان ایران است. 
 جواد علیمددی روز سه شنبه در همایش صنعت درودگری قم در شهرک صنعتی 
ثامن الائمه )ع( اظهار داشت: این موضوع به صورت جدی در دستور کار مجمع نمایندگان 

استان قرار گیرد چرا که بدون پیگیری و حمایت های آنها امکان پذیر نیست.
وی بیان داشت: همان گونه که انتخاب ملایر به عنوان پایتخت منبت کاری کشور 
تاثیر بسزایی در رونق این صنعت داشت، معرفی قم به نام پایتخت مبلمان نیز می تواند 

در شناخت بیش از پیش و ارتقاء آن نقش حائز اهمیتی را ایفا کند.
بیش از 20 هزار نیروی کار به صورت مستقیم و 100 هزار تن دیگر نیز به صورت 
غیرمستقیم در قالب سه  هزار و 500 واحد کارگاهی تولید، توزیعی خدماتی در صنعت 
چوب و مبلمان قم مشغول کارند و 60 درصد تولید مبلمان کشور در این استان صورت 

می پذیرد.
وی همچنین با اشاره به تاسیس شهرک صنعتی ثامن به عنوان یک شهرک صنفی 
صنعتی به منظور ارائه خدمات به فعالان حوزه چوب و مبلمان استان و کشور گفت: این 
شهرک در فاز نخست در زمینی به مساحت 140 هکتار به بهره برداری رسیده و 60 

هکتار نیز در فاز دوم پیش بینی شده است.
شهرک صنعتی ثامن الائمه )ع( در کیلومتر هشت جاده قم - قنوات و کیلومتر سه 

آزاد راه قم -گرمسار قرار دارد.
علیمددی با اشاره به مزیت های فعالیت درودگری در این شهرک معافیت مالیاتی 6 
ساله، نزدیکی به شهر و فراهم بودن زیر ساخت های آب، برق و گاز و همچنین دسترسی 
از طریق آزاد راه قم - گرمسار را از جمله آن ذکر کرد و خاطرنشان کرد: فعالیت خوشه 
چوب و مبلمان از هفت سال پیش در استان آغاز شد، و فعالان این حوزه در در بازارهای 
منطقه ای و اروپایی نفوذ کردند، و در شهر نجف فروشگاهی اجاره شده و صنایع چوبی 

قم عرضه می شود.
سرپرست شهرک های صنعتی قم با اشاره به انعقاد 168 قرارداد واگذاری زمین و 
42 قرار داد واگذاری کارگاه در فاز اول این شهرک گفت: از مجموع 210 قرار داد صورت 

گرفته 80 قرار داد زمین صنعتی و 40 واحد کارگاهی به بهره برداری رسیده است.
وی افزود: هم اکنون از 120 واحد به بهره برداری رسیده در این شهرک بیش از 90 

درصد معادل 110 واحد فعال است.
وی با بیان اینکه اصناف چوب و مبلمان استان با توجه به مزایای این شهرک و 
زیرساخت های ایجاد شده در آن محل کار خود را به این مکان انتقال دهند، تصریح کرد: 
امسال برای تامین راه دسترسی مناسب بالغ بر 10 میلیارد ریال برای زیرسازی آسفالت 

زیرگذر آزاد راه قم - گرمسار هزینه شد و آماده بهره برداری است.
وی بیان داشت: 20 میلیارد ریال نیز برای برخی دیگر از طرح های عمرانی شهرک 

مانند جدول سازی و زیرسازی آسفالت شوارع هزینه شده است.

سرپرست شهرک های صنعتی استان قم: 

قم به عنوان پایتخت کلاسیک مبلمان کشور معرفی شود 

معاون امور اقتصادی و توسعه منابع استاندار قم با 
بیان اینکه کارهای بزرگی در توسعه ی زیرساخت های 
تولیدی- صنعتی صورت گرفته است گفت: دولت خود را 
در حوزه ی نظارت، حمایت مالی و ارائه ی تسهیلات و نیز 

توسعه ی زیرساخت ها مسئول می داند.
مهرداد غضنفری امرایی روز گذشته در هفتمین 
همایش صنعت چوب استان قم در شهرك صنعتی ثامن 
الائمه قم، طی سخنانی نقش این صنعت در تولید و 
اشتغال استان را مورد توجه قرار داد و گفت: بالغ بر 3 
هزار واحد تولیدی با 20 هزار نفر اشتغال در صنعت چوب 

مشغول به فعالیت هستند.
وی با بیان اینکه در کلیه ی تولیدات استان حلقه ی 
مفقوده داریم که آن بازاریابی است افزود: در کشورهای 
توسعه یافته بر روی تقویت تولید داخلی در کنار نقش 
آفرینی مردم در این رابطه کار شده است.معاون استاندار 
اقتصاد  های  سیاست  چارچوب  در  داشت:  بیان  قم 
مقاومتی نیز درون زایی، برون گرایی، عدالت پایه ای، 
مردم محوری و دانش بنیانی از لازمه های توسعه هستند.

غضنفری با بیان اینکه در حوزه ی زیرساخت در 
صنعت چوب کارهای خوبی صورت گرفته است افزود: 

ایجاد شهرك تخصصی، ایجاد رشته آموزشی در دانشگاه 
علمی کاربردی، چاپ کتاب و ... از جمله کارهایی است که 
در راستای توسعه ی زیرساخت های این صنعت صورت 

گرفته است.

* دولت به دنبال واگذاری تصدی گری به بخش 
خصوصی است 

وی با بیان اینکه دولت به دنبال واگذاری تصدی 
گری به بخش خصوصی است ادامه داد: البته در حوزه 
ی نظارت، حمایت مالی و ارائه ی تسهیلات و نیز توسعه 

ی زیرساخت مسئول هستیم.
معاون استاندار قم ادامه داد: همکاری دستگاه های 
اجرایی و بانك های استان موجب شده است که در 
پایتخت توجه ویژه ای به استان قم صورت بگیرد و امروز 
سهم تسهیلاتی استان قم از 500 میلیارد تومان در سال 
96 به 900 میلیارد تومان در سال 97 افزایش یافته است.

غضنفری همچنین عدم همکاری بانك های خصوصی در 
توسعه ی استان را مورد توجه قرار داد و تصریح کرد: 
پیگیر این هستیم که بانك های خصوصی که منابع خود را 
از مردم قم جمع کرده است در شهری دیگر هزینه نکند.

ی  ارائه  روند  کاهش  به  اشاره  با  همچنین  وی 
فعالین  افزود:  گذاری  در حوزه ی سرمایه  مجوزها 
اقتصادی نیز باید نقش خود را به درستی ایفا کنند و 
با بازاریابی صحیح زمینه ی رونق اقتصادی واحد خود 

را فراهم نمایند.

* تكمیل زنجیره ی تولید و صادرات محصول 
نهایی مطالبه  جدی مسئولان 

معاون استاندار قم یکی از مطالبات جدی مسئولان 
استان را تکمیل زنجیره ی تولید و صادرات محصول 
نهایی عنوان و خاطرنشان کرد:  در دستگاه های اجرایی 

باید این مسائل با جدیت دنبال شوند.
غضنفری در بخش دیگری از سخنان خود تامین مواد 
اولیه را به عنوان یکی از مسائل پیش روی تولیدکنندگان 
دانست و گفت: از ظرفیت های واحدهای تولیدی که در 

کشور و استان هستند در این زمینه باید استفاده شود.
وی خاطرنشان کرد: هر امکانی که در راستای تسهیل 
و رفع موانع تولید از دست دولت بر بیاید دریغ نخواهیم 
کرد و انتظار داریم بخش خصوصی نیز در پیگیری 

مشکلاتشان از دستگاه های ملی پیشگام باشند.

معاون امور اقتصادی و توسعه منابع استاندار قم:

منابع بانك های خصوصی باید در استان هزینه شود

نیم نگاه

نامحـرمانه

اخبــار

ترکان :نهاد ریاست جمهوری جهانگیری را کلافه کرده است
معاون اجرایی سابق رئیس جمهور با طرح این موضوع که آقای نهاوندیان همان ساختار 
ادغام دفتر رئیس جمهور و نهاد ریاست جمهوری را حفظ کرد، گفت: دفتر رئیس جمهور هم 
به کارهای نهاد رسیدگی می کند و امور قابل رسیدگی در نهاد ریاست جمهوری بسیار متعدد 
و متکثر است و به نوعی در آنجا از شیر مرغ تا جان آدمیزاد کار تعریف شده است چرا که  الان 
در نهاد ریاست جمهوری ورزشگاه، درمانگاه، صندوق قرض الحسنه و ... وجود دارد.اکبر ترکان 
تصریح کرد: در هر دوره ای از ریاست جمهوری کارکنان نهاد ریاست جمهوری افزایش یافته 
و بسیاری از دوستداران رئیس جمهور در نهاد استخدام شدند؛ از قبیل افرادی که در انتخابات 
کمک کرده بودند، پوستر چسبانده بودند، از تیر بالا رفته بودند و ... به این ترتیب به استخدام 
نهاد ریاست جمهوری درآمدند و تعداد کارکنان نهاد به 3500 نفر رسیده و اداره آن هم بسیار 
سخت شده و به اداره امور اصلی نمی رسند.وی در همین رابطه بیان کرد: راه حل خروج از 
وضعیت فعلی نهاد ریاست جمهوری این است که تمام این پرسنل را به نهادهایی بدهند که 
به پرسنل نیاز دارند و باید یک نهاد ریاست جمهوری با 500 پرسنل و زیر نظر معاون اول 
رییس جمهور داشته باشیم، همانطور که در دوره مرحوم حبیبی اینطور بود و نهاد ریاست 
جمهوری زیر نظر معاون اول بود و دفتر رییس جمهور برای انجام کارهایی در سطوح عالی به 

70 تا 80 نیرو نیاز دارد.

مصرف توتون در ایران 7 برابر شده است 
معاون اجتماعی دانشگاه علوم پزشکی تهران گفت: مصرف توتون در ایران طی یک دهه 
گذشته از 2 هزار تن به 15 هزار تن رسیده و بیش از 7 برابر شده است، یکی از راههای کاهش 
مصرف سیگار افزایش مالیات آن است و نمایندگان مجلس باید مالیات سیگار را 5 برابر کنند. 
عبدالرحمان رستمیان روز سه شنبه در نشست خبری در دانشگاه علوم پزشکی تهران افزود: 
در حال حاضر سقف مالیات سیگار در کشور 2800 میلیارد تومان در بودجه 98 در نظر گرفته 
شده که باید به 15 هزار میلیارد تومان افزایش یابد. مالیات سیگار بسیار مهم است و در بسیاری 
از کشورهای دنیا عوارض و مالیات زیادی از سیگار گرفته می شود تا مصرف را کاهش دهند.

وی اظهارداشت: در کشورهای مختلف عوارض سیگار 75 درصد است اما این رقم در ایران 20 
درصد است و باید نمایندگان مجلس به این مساله در بودجه 98 توجه ویژه کنند.رستمیان 
با بیان اینکه 90 درصد سرطان ریه به خاطر مصرف سیگار است، ادامه داد: سیگار عامل 25 

درصد مرگ و میر و بیماری های قلبی است و مصرف آن به پوکی استخوان منجر می شود.

49 هزار کودک در کشور شناسنامه ندارند 
معاون رفاه اجتماعی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: 49هزار کودک در کشور 
فاقد شناسنامه هستند و ما برای کاهش مشکلات این کودکان به دنبال انتقال تابعیت از مادر 
به کودک هستیم. احمد میدری روز سه شنبه در نخستین کنگره کودکی، توسعه و سیاست 
گزاری اجتماعی که به همت انجمن حمایت از حقوق کودکان در سالن همایش های کتابخانه 
ملی برگزار شد با بیان اینکه در حال حاضر 49 هزار و 60 کودک فاقد شناسنامه هستند تاکید 
کرد: به صورت پراکنده گفته شده حدود 150 هزار تا یک میلیون کودک در کشورمان فاقد 
شناسنامه و اوراق هویتی هستند. وی گفت: در طرحی که داشتیم و با تنظیم پرسشنامه هایی 
از مردم خواستیم تا در صورت نداشتن شناسنامه به وزارت کار اطلاع دهند. در این تحقیق 
متوجه شدیم 49 هزار و 60کودک در کشور بدون شناسنامه هستند. همچنین در این خصوص 
پرسشنامه هایی را تنظیم کرده و در استان های مختلف در میان زنانی که با مردان غیرایرانی 

ازدواج کرده بودند ارائه کردیم تا از ابعاد مختلف به این موضوع بپرداریم.

مصرف گاز در بخش خانگی رکورد زد 
روزدوشنبه  هوا  به سرمای سراسری  توجه  با  گفت:  ایران  گاز  ملی  سخنگوی شرکت 
مصرف گاز در بخش خانگی رکورد تازه ای به جا گذاشت و از مرز 540 میلیون مترمکعب 
گذشت. مجید بوجارزاده افزود: با توجه به اینکه بیش از 20 استان کشور تا پایان هفته 
بارش برف و برودت هوا را تجربه می کنند، پیش بینی می شود تا جمعه )بیست و هشتم 
دی ماه( مقدار مصرف گاز به بیش از 560 میلیون مترمکعب برسد.وی یادآوری کرد طبق 
گزارش های هواشناسی، سامانه بارشی جدیدی به همراه برودت شدید هوا دوباره از اوایل 
هفته آینده وارد کشور می شود. وی افزود :برای اینکه انرژی مورد نیاز بخش های صنعتی و 
نیروگاهی کشور به شکل مطلوب تامین شود باید مردم ضمن رعایت نکات ایمنی، مصرف 

بهینه را نیز رعایت کنند.

واکنش ها به ازدواج مجدد همسر شهید حججی
شهید حججی نماد مقاومت شهدای حرم است. به تازگی خبر ازدواج مجدد همسر این 
شهید، واکنش های بسیاری در فضای مجازی داشت. ماجرا از پیام تبریک خانواده شهید 
محسن حججی به همسر این شهید آغاز شد که به تازگی ازدواج مجدد کرده است. بسیاری 
از کاربران شبکه های اجتماعی این اقدام را فرهنگ سازی مثبت برای اصلاح نگاه اشتباهی 
خواندند که همیشه در مورد ازدواج همسران شهید وجود داشته است. پس از انتشار این پیام 
تبریک، بسیاری از فعالان حوزه اجتماعی، نسبت به این اقدام خانواده شهید حججی و ادواج 

مجدد همسر این شهید، با کامنت های مثبت، واکنش نشان دادند.

رئیس پلیس آگاهی استان خبرداد

انهدام یک باند 
کلاهبرداری خانوادگی در قم 

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان با اشاره به انهدام یک باند کلاهبرداری خانوادگی در 
قم، گفت: متهمان از فروشنده ارز، 2 هزار دلار کلاهبرداری کرده و متواری شدند. 

 سرهنگ احمد کرمی  اظهارداشت: در پی شکایت فردی مبنی بر این که به علت نیاز مالی 
مجبور شده 2 هزار دلاری که از مدت ها قبل تهیه و در منزل نگهداری می کرده را به قصد فروش به 
صرافی های هسته مرکزی شهر ببرد اما به دلیل بسته بودن صرافی ها با 2 نفر کلاهبردار که خود را 
خریدار ارز معرفی کردند، آشنا و مورد کلاهبرداری واقع شود بنابراین موضوع در دستور کار مأموران 

پلیس آگاهی استان قرار گرفت. 
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم گفت: متهمان با دریافت شماره تلفن همراه 
فروشنده از وی می خواهند ساعتی بعد به مغازه آن ها مراجعه و دلارها را خریداری کنند اما دقایقی 
بعد یکی از کلاهبرداران با وی تماس گرفته و با شگردی متقلبانه بیان می کند به علت مشکلات 
کاری مغازه را ترک کرده و فروشنده می تواند به درب منزلش واقع در یک مجتمع مسکونی مراجعه 
و پس از تحویل دلار به همسرش وجه ایرانی معادل 35 میلیون و 650 هزار تومان را دریافت کند.

وی افزود: وقتی شاکی به آدرس اعلامی مراجعه می کند همسر خریدار ارز را جلوی درب مجتمع 
مشاهده و پس از هماهنگی از طریق تماس تلفنی، دلارها را به متهمه تحویل و نامبرده نیز برای 
آوردن وجه ایرانی آن، وارد مجتمع شده و از درب دیگر خارج می شود و فروشنده نیز با سپری شدن 
چندین ساعت و تماس هایی ناموفق متوجه می شود که مورد کلاهبرداری واقع شده و برای شکایت 

به پلیس آگاهی استان مراجعه می کند.
سرهنگ کرمی گفت: با انجام اقدامات پلیسی، متهم و همسرش که هر دو دارای سوابق کیفری 

بودند شناسایی و طی عملیاتی غافلگیرانه به همراه همدست شان دستگیر شدند.
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم با اشاره به اعتراف متهمان به کلاهبرداری، افزود: 
نهایتاً این افراد به انضمام پرونده متشکله برای سیر مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

معاون استاندار قم: 

با افزایش خودسرانه قیمت ها
برخورد می شود 

معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع انسانی استانداری قم گفت: قیمت کالاهای مختلف 
در بازار قم در حال نظارت و کنترل جدی از سوی دستگاه های ذیربط است و به طور حتم با هر گونه 

افزایش خودسرانه قیمت ها برخورد می شود. 
مهرداد غضنفری عصر سه شنبه در بیست و پنحمین جلسه کارگروه تنظیم بازار، افزود: هر کالایی 
که قیمت مصوب دارد اگر بیش از آن قیمت فروخته شود، مصداق گران فروشی است و باید برخورد 
شود.وی اضافه کرد: اگر ریشه گران فروشی گرانی مواد اولیه باشد، دستگاه ذیربط باید ضمن انعکاس 
این مساله به مرکز، از نظارت، بازرسی و برخورد غافل نشود.وی خاطرنشان کرد: تامین کالاهای 
اساسی از جمله مرغ، تخم مرغ، برنج، شکر و آرد و میوه شب عید نشان می دهد اوضاع استان تحت 
کنترل است و اطلاع رسانی نیز باید به نحوی باشد که مردم از اقدامات و پیگیری های انجام شده با 
خبر شوند.غضنفری بیان کرد: خوشحالیم از این که بر اساس اعلام مرکز آمار، نرخ تورم در قم نسبت 
به میانگین کشوری شاید مطلوب نباشد، ولی در حد معقولی است.وی اضافه کرد: این نرخ تورم ناشی 
از کنترل ها، پیگیری ها و برخوردهای حقوقی و قضایی با متخلفان است که توسط دستگاه های 
ذیربط استان صورت می گیرد.وی با اشاره به این که برخی مرغداران نهاده را با نرخ آزاد تامین کرده 
اند، گفت: نبود نهاده و دلایل گرانی مرغ توسط دستگاه ذیربط به تهران منعکس شود تا در تصمیم 
گیری ها تاثیر بگذارد، زیرا باید برای گرانی مرغ جوابگوی افکار عمومی باشیم.معاون استاندار قم با 
بیان این که با توزیع مرغ منجمد بازار را تعدیل نماییم، افزود: دامی که به کشورهای دیگر قاچاق می 

شود، جنبه مصرفی ندارد و فقط به خاطر ضربه زدن به کشور صورت می گیرد.

فرمانده پلیس راه آهن کشور  خبرداد

خطوط ریلی قم رتبه سوم کشوری 
در جابجایی مسافر

فرمانده پلیس راه آهن کشور با اشاره اهمیت دوچندان خطوط ریلی در شهرهای زیارتی، گفت: 
گرایش و علاقه مردم به استفاده از قطار و خطوط ریلی بویژه سفرهای زیارتی زیاد است. 

 سرهنگ "حشمت اله ملکی" در حاشیه بازدید از ایستگاه راه آهن استان قم و همچنین پلیس 
راه آهن این استان، اظهارداشت: راه آهن قم از نظر استراتژیک جایگاه بسیار بالایی داشته و قابل 
مقایسه با دیگر استان ها نیست چون در مرکزیت محور مواصلاتی جنوب به پایتخت و شمال کشور 

قرار داشته و از لحاظ جابجایی مسافر و بار نیز در رتبه سوم کشوری قرار دارد.
وی با اشاره اهمیت دوچندان خطوط ریلی در شهرهای زیارتی، گفت: گرایش و علاقه مردم به 

استفاده از قطار و خطوط ریلی بویژه سفرهای زیارتی زیاد است.

نمک نشناسی نوادگان لهستانی! کاریکاتور

بسیاری از پناهندگان 
لهستانی، ایران را خانه دوم 
خود می نامیدند، اما نوادگان 
پناهجویان لهستانی قرار 
است در ورشو، پایتخت 
کشورشان، میزبان یک 
نشست خصمانه علیه ایران 
به رهبری آمریکا باشند. 

محمدعلی رجبی

معاون فنی و عمرانی شهردار قم :

پیش بینی زمان افتتاح 
فاز اول مترو امكان پذیر نیست

معاون فنی و عمرانی شهردار قم گفت: مسائل و مشخصات مترو کاملا 
روشن است و تلاش بر این است که با حداقل امکانات کار را آماده کنیم اما 
در حوزه مترو سیستم و تجهیزات نقطه روشنی وجود ندارد که اگر روشن 

شود پیش بینی زمان افتتاح ممکن خواهد بود.
علیرضا قاری قرآن در برنامه گفت وگویی با بیان اینکه در قالب خط اول 
مترو به طول 14 کیلومتر 14 ایستگاه از قلعه کامکار تا جمکران در دستور 
کار قرار گرفته است، اظهار کرد: این پروژه در دو فاز شامل 5٫2 کیلومتر تا 
میدان شهید مطهری و مابقی در فاز دوم تا جمکران پیش بینی شده که 
در حال حاضر کارگاه عمرانی برای تکمیل فاز یک فعال است.وی با بیان 
اینکه حفاری تونل پروژه تکمیل شده است، افزود: از اواسط سال گذشته با 
توجه به موافقت هایی که با پیمانکار انجام شد و مصوبات شورای عالی فنی 
توانستیم برنامه منسجمی را برنامه ریزی کنیم تا در افق 1٫5 ساله تا پایان 
سال 97 پروژه را به مرحله بهره برداری برسانیم.معاون فنی و عمرانی شهردار 
قم ادامه داد: البته تا اوایل امسال همین وضعیت جلو رفت و در این تلاطم ها 
و تحولات ارزی و قیمت کارها سرعت پروژه کند شد؛ هرچند قاعدتا این 
مباحث مربوط به خرید تجهیزات خصوصا در بخش ناوگان و مترو سیستم 
به کشورهای خارجی وابسته است قاعدتا تاخیرهایی ایجاد  می شد.وی با 
اشاره به وعده هایی که در خصوص افتتاح مترو در سال 98 داده شده است، 
اذعان کرد: مسائل و مشخصات مترو کاملا روشن است و تلاش بر این است 
که با حداقل امکانات کار را آماده کنیم اما در حوزه مترو سیستم و تجهیزات 
نقطه روشنی وجود ندارد که اگر روشن شود پیش بینی زمان افتتاح ممکن 
خواهد بود.قاری قرآن خاطرنشان کرد: اینکه بتوانیم تاریخ برای تامین 
تجهیزات مترو مطرح کنیم امکان ندارد شاید از نظر ساختمانی افتتاح مترو 
در سال 98 امکان پذیر باشد اما در حوزه مترو سیستم هیچ نقطه روشن قابل 
پیش بینی وجود ندارد؛ وعده هایی هم که ما داده ایم در اوایل سال و سال 

گذشته بوده در حالی که امروز شرایط به شدت تغییر کرده است.

مدیر مرکز مدیریت بحران شهرداری قم  خبرداد

تدوین برنامه  عملیاتی 
ستاد مدیریت بحران شهرداری قم

مدیر مرکز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم از تدوین 
برنامه  عملیاتی ستاد مدیریت بحران شهرداری مناطق و تعدادی از سازمان 

های شهرداری خبر داد.
علی اکبر رحیمی با اشاره به تدوین برنامه عملیاتی ستاد مدیریت بحران 
شهرداری مناطق و تعدادی از سازمان های شهرداری اظهار کرد: 17 حوزه 
فعالیت شهرداری در بحران شناسایی شده که چارچوب این برنامه ها برای 
تمام حوزه ها تا پایان سال تدوین خواهد شد.وی با اشاره به جزئیات این 
برنامه تصریح کرد: یک برنامه جامع مدیریت حوادث و بحران ها تحت عنوان 
برنامه عملیاتی نوشته شده و ذیل آن نیز 17 حوزه فعالیت در شهرداری 
شناسایی شده که در هنگام بروز رخداد و قبل و بعد از آن وظایف مشخص 
باشد.مدیر مرکز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم افزود: 
تاکنون برای 5 حوزه شامل ستاد مدیریت بحران مناطق، سازمان آتش 
نشانی، سازمان آرامستان ها، معاونت خدمات شهری و مرکز پدافند غیرعامل 
و مدیریت بحران برنامه عملیاتی تدوین شده و در حال نهایی سازی است.

شهردار منطقه دو قم :

تملک باغ های واقع در سطح منطقه 
در دستور کار قرار دارد

شهردار منطقه دو در جمع اهالی و نمازگزاران مسجد امام رضا)ع( 
واقع در خیابان آیت الله طباطبایی)ره(، در خصوص درخواست های اهالی 

توضیحات لازم را ارائه کرد. 
رحیمی در خصوص حفظ باغات و توسعه فضای سبز در منطقه افزود: 
تملک باغهای سطح منطقه که در حال حاضر دایر و مشجر می باشد در 
دستور کار شهرداری قم قرار دارد که یکی از آنها معروف به باغ صادقی با 
وسعتی در حدود 8 هزار متر مربع می باشد که در حال گفتگو با مالکین 
جهت ارزیابی و تملک آن هستیم.وی با اشاره به توسعه فضای سبز زیر پل 
9 دی به افزایش سرانه فضای سبز تا 6 هکتار اشاره کرد.شهردار منطقه دو 
با اشاره به ممنوعیت هرگونه تفکیک و فروش باغات به منظور ساخت و 
ساز اعلام کرد: جهت باغات منطقه شناسنامه تهیه و به ثبت رسیده است.

مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف حرم :

مداخله مستقیم در بافت فرسوده 
جوابگو  نیست

مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف حرم مطهر 
حضرت معصومه)س( گفت: قالب ورود به بافت فرسوده به صورتی است که 
با افزایش سرانه خدماتی و اصلاح زیرساخت ها باشد چراکه مداخله مستقیم 

جوابگو نیست و شکست خورده بوده است.
علیرضا خاکی با بیان اینکه باید از حضور 20 میلیون زائر در شهر 
استفاده کنیم و آنها را وارد بافت فرهنگی تاریخی کنیم تا فرصت فرهنگی و 
گردشگری و اقتصادی ایجاد کنند، اظهار کرد: وقتی کیفیت فضایی افزایش 
یابد انگیزه نوسازی هم افزایش می یابد که این پروژه زیرساختی مهمی برای 
تغییر الگوی رفتاری برای زائرین است تا جاذبه های قم را معرفی کرده و 
ماندگاری را افزایش دهیم.وی اذعان کرد: چه در محورهای تاریخی فرهنگی 
چه در بافت فرسوده برنامه در حال تهیه است که طبق برنامه های معاونت 
شهرسازی بوده و در راستای آن با تقویت زیرساخت ها، شاهد تقویت بافت 
و نوسازی آن خواهیم بود.مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی 
اطراف حرم مطهر حضرت معصومه)س( بیان کرد: قالب ورود به صورتی 
است که با افزایش سرانه خدماتی و اصلاح زیرساخت ها باشد چراکه مداخله 

مستقیم جوابگو نیست و شکست خورده بوده است.

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم:

روزانه ۷۰ تن پسماند خشک 
در شهر جمع آوری می شود

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم از جمع آوری روزانه 70 
تن پسماند خشک از سطح شهر خبر داد.

سیدعبدالله میرابراهیمی با بیان اینکه تفکیک از مبدا یکی از شاخص های 
مدیریت پسماند است، اظهار کرد: این کار از طریق امکان های خودرو جمع 
آوری پسماند خشک درب منازل، اصناف و غرفه های بازیافت در سطح شهر 
صورت می گیرد.وی با اشاره به مشارکت مطلوب مردم در زمینه تفکیک 
پسماند از مبدا خاطرنشان کرد: از سوی شرکت ها نیز مشارکت خوبی در 
این زمینه داشتیم که با وجود افزایش قیمت پسماند های خشک با مشکل 
افراد دوره گرد و ضایعاتی ها در سطح شهر مواجه هستیم که در زنجیره 

جمع آوری مشکلاتی ایجاد می کند.

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم  خبرداد

اجرای سرودهای انقلاب در سطح شهر 
در قالب جشنواره آوای سرو

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم از اجرای سرودهای 
انقلاب در سطح شهر در قالب جشنواره آوای سرو خبر داد.

ابوالقاسم مقیمی با اشاره برگزاری جشنواره چله سرو در آستانه چهلمین 
سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی در شهر قم اظهار کرد: در قالب این جشنواره 
بیش از 15 جشنواره جنبی پیش بینی شده تا تمام مردم مشارکت ویژه 
در جشن های چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی داشته باشند.وی 
با تاکید بر اینکه یکی از جشنواره های جنبی جشنواره چله سرو جشنواره 
آوای سرو است، اذعان کرد: این جشنواره شامل مسابقه سرود با همکاری 

کانون های فرهنگی هنری مساجد است که در حال برگزاری است.

اخبــار

مراجع عظام تقلید در دیدار استاندار 
قم با ایشان، بر ارتقاء وضعیت فرهنگی 
اقتصادی و عمرانی استان قم تأکید کردند.

بهرام سرمست استاندار قم به همراه 
حجت الاسلام داود نمازی مشاور وزیر 
کشور با مراجع تقلید، آیات عظام صافی 
گلپایگانی، نوری همدانی، علوی گرگانی، 
سبحانی، جوادی آملی، مکارم شیرازی، 
الاسلام  حجت  و  زنجانی  شبیری 
العظمی  الله  آیت  نماینده  شهرستانی 
الله  کرد.آیت  دیدار  ایران  در  سیستانی 
العظمی صافی گلپایگانی در این دیدار با 
اشاره به جایگاه شهر مقدس قم به عنوان 
ام القرای جهان تشیع، گفت: مسئولان 
استان قم باید درشأن این شهر وظایف 
قم  در  دهند.وی خدمت  انجام  را  خود 
را توفیق الهی عنوان و خاطرنشان کرد: 
مدیران استان قم باید در جهت خواست 
خداوند متعال و رضایت مردم قدم بردارند.

* قم آبروی نظام است
آیت الله العظمی مکارم شیرازی نیز 
در این دیدار، قم را آبروی نظام دانست 
و گفت: خدمت در این شهر توفیق الهی 
است و مسئولان باید از این فرصت برای 
اعتلای جایگاه این شهر استفاده کنند.

وی با بیان اینکه خدمات قم و حوزه های 
علمیه ملی و در بعضی جهات فرا ملی 
هستند، افزود: بایستی مسئولان دولتی 
ویژگی های  اعتبارات،  تخصیص  در 
منحصربفرد این شهر را در نظر بگیرند.

این مرجع تقلید خاطرنشان کرد: مسائل 
بایستی  قم  فرهنگی شهر  و  اجتماعی 
بهبود و شرایط عفاف و حجاب در این 

شهر ساماندهی شود.
* تأکید بر احیای بافت فرسوده 

اطراف حرم مطهر
آیت الله العظمی نوری همدانی نیز در 
دیدار استاندار قم با وی، با بیان اینکه قم 
حرم اهل بیت علیهم السلام است اظهار 
قم حضرت  مردم  روایات  طبق  داشت: 
امام  این  رسالت  در  را  عصر)عج(  ولی 
معصوم کمک می کنند.وی بیان داشت: 
جهان  کل  در  که  نیز  اسلامی  انقلاب 

ایجاد تحول کرد از شهر قم شروع شد و 
باید شاکر باشید که به عنوان خدمتگذار 
نظام، در قم مشغول فعالیت هستید.آیت 
الله نوری همدانی با اشاره به اولویت های 
احیای  داشت:  اظهار  قم  عمرانی  حوزه 
حرم  اطراف  در  فرسوده خصوصاً  بافت 
اولویت  از  مطهر حضرت معصومه)س( 
تقلید  است.این مرجع  برخوردار  بالایی 
مسئله فرودگاه قم و مونوریل را نیز مورد 
توجه قرار داد و با بیان اینکه در رابطه با 
این دو طرح مردم به ما مراجعه و سؤال 
مشکل  دو  این  حل  افزود:  می کنند، 
نیازمند مشارکت و عزم جدی است.وی 
همچنین با بیان اینکه در بحث فرهنگی 
نیز دشمنان در تلاش برای تغییر هویت 
دینی و فرهنگی شهر قم هستند، گفت: 
ارتقاء جایگاه فرهنگی قم نیز باید مورد 

توجه جدی مسئولان باشد.
مورد  باید  ریزگردها  معضل   *

پیگیری جدی مسئولان قرار بگیرد
علوی  العظمی  الله  آیت  همچنین 
گرگانی در دیدار استاندار قم با وی، منصب 
استانداری قم را دارای جایگاه ویژه دانست 
و با بیان اینکه مقام معظم رهبری عنایت 
ویژه ای به شهر مقدس قم دارند، اظهار 
داشت: مسئولان ملی باید برای توسعه و 
عمران این شهر توجه خاصی به تخصیص 
اعتبارات ملی داشته باشند.وی با اشاره به 
مسئله گرد و غبار در استان قم بر حل آن 
تأکید کرد و افزود: معضل ریزگردها باید 

مورد پیگیری جدی مسئولان قرار بگیرد.
آیت الله علوی گرگانی، شهر قم را متمایز 
از شهرهای دیگر دانست و خاطرنشان 
کرد: بحث توسعه فضای سبز استان قم 
از دیگر مسائلی است که باید با جدیت 

پیگیری شود.
دو  عفاف  و  و حجاب  بیكاری   *

مسئله اولویت دار در قم است
آیت الله العظمی سبحانی نیز در دیدار 
استاندار قم وضعیت بیکاری و حجاب و 
عفاف را دو مسئله اولویت دار در استان 
قم مطرح و اظهار کرد: ساماندهی این دو 
موضوع باید در دستور کارمسئولان استان 
قم باشد.وی اعتیاد و ناامنی را از پیامدهای 
اصلی بیکاری دانست و تصریح کرد: با 
حل مشکل اشتغال جوانان، بسیاری از 

آسیب های اجتماعی مرتفع خواهند شد.
واگذار  مردم  به  مسئولیت ها   *

شود
نیز  آملی  العظمی جوادی  الله  آیت 
در دیدار استاندار قم با وی، با اشاره به 
قم،  شهر  در  مانده  زمین  بر  پروژه های 
اظهار داشت: دستگاه های دولتی باید به 
اندازه اعتبارات و توان خود طرح عمرانی 
تعریف کنند تا با حجمی از پروژه های 
نیمه کاره روبرو نباشیم.وی فسادستیزی 
کشور  در  مدیریت  اولویت های  از  را 
برشمرد و افزود: کوچک نمودن دولت و 
سپردن مسئولیت ها به مردم بایستی مورد 
توجه دولتمردان باشد.این مرجع تقلید 

همچنین با اشاره به اقدامات صورت گرفته 
در کشور طی دهه های اخیر، خاطرنشان 
کرد: کارهای خوب زیادی صورت گرفته 
است؛ ولی مدیران نباید به این حجم از 

اقدامات بسنده کنند.
* خدمت در قم با سایر استان های 

کشور متفاوت است
آیت الله العظمی شبیری زنجانی نیز 
در دیدار استاندار قم با بیان اینکه خدمت 
در قم با سایر استان های کشور متفاوت 
و  مردم  به  داشت: خدمت  اظهار  است 
خاص  عنایت  قم  مقدس  شهر  زائرین 
حضرت معصومه)س( را به همراه خواهد 

داشت.
* توسعه استان باید توأم با آینده 

نگری باشد
حجت الاسلام سید جواد شهرستانی 
نیز در این دیدار اهمیت و جایگاه ویژه 
شهر قم را مورد توجه قرار داد و گفت: 
توسعه استان بایستی توام با آینده نگری 
برای  جوان  نیروهای  پرورش  باشد.وی 
ساخت آینده کشور را ضروری دانست 
و افزود: از ظرفیت های نخبگان باید در 
بخش های  در  استان  وضعیت  بهبود 

مختلف استفاده شود.
* باید تلاش مدیران در راستای 
تبدیل کردن قم به جایگاه واقعی آن 

باشد
در  نیز  قم  استاندار  بهرام سرمست، 
این دیدارها خدمت در قم را توفیق الهی 
باید  معتقدیم  داشت:  اظهار  و  دانست 
تلاش مدیران در راستای تبدیل کردن 
قم به جایگاه واقعی و شایسته آن باشد.

وی علما و مراجع عظام را پشتوانه نظام 
افزود:  و  دانست  کشور  وخدمت گذاران 
فرمایشات این بزرگواران باید در توسعه 
باشد. استان مدنظر مسئولان  کشور و 

استاندار قم همچنین توصیه های مراجع 
در بحث های توسعه ای خصوصاً کاهش 
توجه  مورد  را  اجتماعی  آسییب های 
به  بتوانیم  امیدواریم  گفت:  و  داد  قرار 
این خواسته ها تا حد امکان جامه عمل 

بپوشیم.

مراجع عظام تقلید در دیدار استاندار قم تاکیدکردند

ارتقاء وضعیت فرهنگی، اقتصادی و عمرانی قم


